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شهرامعبدلیدرگذشت
 شهرام عبدلی، بازیگر سینما و تلویزیون که از روز جمعه ۲۹ بهمن به علت 
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بیمارستان قائم مشهد درگذشت.
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نقشبخشخصوصیدرکنترلقیمتها،دلالی
ورشداقتصادی

 علی محمدی دیــدگاه فعالان اقتصادی در رابطه بــا پررنگ کردن نقش بخش 
خصوصی در اقتصاد آن اســت که این بخش نیازمند حمایت و نقشــه راه اســت 
زیرا با حمایت از ایــن بخش حضور فعال بخش خصوصی در پروژه های کشــور و 
صنایع مادر بیشــتر شــده و با برنامه ریزی و طراحی به افزایش درآمدزایی دولت 
منتهی خواهد شد؛ علاوه بر کاهش رکود و افزایش درآمدهای دولت نیز با چنین 
تحرکی کمکی قابل توجه به رفع بیکاری و افزایش اشتغال زایی و شکوفای اقتصاد 
خواهد شــد.ایجاد انگیزه لازم برای مشــارکت این بخش در طرح ها و پروژه ها به 

بسترسازی دولت برای سوددهی بیشتر وابسته است.

یادداشت

خودرو

مدیرکل صنایع خودروی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت گفت: امســال برای نخستین بار تولید 
ســالیانه خودرو  پس از چهار ســال از مرز یک 
میلیون دســتگاه گذشــت و تا امروز حدود یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار دســتگاه خودرو در کشــور 

تولید شد.
»عبدالله توکلی لاهیجانی« افزود: از ســال ۹۶ و 
آغاز تحریم هــا، آنچه در صنعت خودروســازی 
ملاحظه شــد افت قابل توجه تولیــد اتومبیل یا 
تولید خودروهای ناقص و غیرقابل عرضه به بازار 

بود.
وی گفت: تا ســال گذشــته در عمــل تولید ما 
هیچــگاه در بهترین حالت از حــدود ۸۰۰ هزار 

خودروی کامل فراتر نرفته بود، اما امســال برای      
نخستین بار تولید ســالیانه خودرو  بعد از چهار 
سال از مرز یک میلیون دستگاه گذشت و تا امروز 
حدود یک میلیون و ۲۰۰ هزار دستگاه خودرو در 
کشور تولید شد.این مقام مسوول وزارت صمت 
با بیان اینکه جریان های تولید و تامین در کشور 
احیاء و ترمیم شده است، خاطرنشان کرد: اکنون 
محدودیت یا مساله ای در عرضه خودروها توسط 
خودروسازان داخلی وجود ندارد و در هفته های 
پایانی سال شاهد عرضه انبوه خودروهای داخلی 

خواهیم بود.
وی بیان داشــت: در این روش عرضه که براساس 
الگــوی فهرســت اولویت بندی شــده شــکل 

می گیــرد و در بســیاری از کشــورهای جهان 
مرسوم اســت، خودروســاز  بر اســاس جریان 
پایدار تولیدی که شــکل گرفته زمــان تحویل 
خودرو را به مشــتری اعلام می کند تا در صورت 
تمایل مشتری نســبت به قطعی کردن ثبت نام 
اقــدام کند.توکلــی لاهیجانی ادامــه داد: نکته 
مهم اینجاســت که با عرضه انبــوه خودروهای 
داخلی به بازار همزمان با اجرایی شــدن واردات 
خودرو،  پیش بینی می شــود که در سال آینده 
بازار خودروی کشور رقابتی شود و خودروسازان 
و واردکنندگان برای فروش خودروهای خود به 
روش های متنوع فروش از جمله فروش لیزینگی 

روی بیاورند.

 مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران در حالی در 
حکمی مسئولیت راهبری و نظارت بر طرح های 
ســامان دهی و جمع آوری گازهای همراه نفت و 
مشعل را به مدیر سرمایه گذاری و کسب وکار این 
شرکت ابلاغ کرد؛ همچنین روز چهارشنبه نیز با 
حضور در شــرکت بهینه سازی مصرف سوخت، 
سیاســت های راهبردی بهینه ســازی مصرف 

انرژی را تشریح کرد.
محســن خجســته مهر در حکم خــود خطاب 
بــه فریــدون کردزنگنــه، بــر مــواردی چون 
سیاست گذاری و تدوین برنامه جامع ساماندهی 
و جمــع آوری گازهــای همراه نفت و مشــعل، 
برنامه ریــزی دقیــق بلندمــدت و کوتاه مدت 
برای جمــع آوری گازهای همراه نفت و مشــعل 
با تأکید بــر اولویــت اول این طرح هــا، جذب 
ســرمایه گذاری به منظور جمــع آوری گازهای 
همــراه نفــت و مشــعل، راهبری و نظــارت بر 
فرآیند برگزاری مزایــده، قیمت گذاری و انعقاد 
قراردادهای فــروش و جمع آوری گازهای همراه 
نفت و مشعل، تدوین ابزارهای تشویقی/تنبیهی 
در قراردادهــای مربوطه به منظور تســریع در 
جمع آوری گازهای همراه نفت و مشــعل، پایش 
و نظارت بر اجرای کارخانه هــای گاز و گاز مایع، 
نیروگاه های برق متعلق به شرکت ملی نفت ایران 
و ســایر پروژه های جمع آوری گازهــای همراه 

نفت و مشــعل و پایش طرح ها به همراه تسریع 
در راه اندازی طرح های در حــال اجرا، بازنگری، 
اصلاح، یکپارچه سازی و تدوین دستورالعمل ها، 
شــیوه نامه ها و ابلاغیه های موجود در راســتای 
جمع آوری گازهای همراه نفت و مشعل، اولویت 
تأمین مالی مــورد نیاز طرح هــای جمع آوری 
گازهای همــراه نفت و مشــعل از منابع داخلی، 
مطالعه و جمع آوری آخرین داده های اطلاعاتی 
در خصوص سیســتم های اندازه گیری موجود 
و مورد نیــاز، برنامه ریزی دقیــق جهت اجرای 
طــرح تجهیز مبــادی تحویل و تحــول صنعت 
نفت به سیســتم های اندازه گیری دقیق خودکار 
و پایش منظم اجــر ای اقدامــات اجرایی طرح 
تجهیز مبــادی تحویل و تحــول صنعت نفت به 
سیســتم های اندازه گیری دقیق خودکار تاکید 

شده است.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در بازدید خود 
از شرکت بهینه سازی مصرف سوخت نیز با اعلام 
این مطلب که بهینه ســازی یــک فرآیند کاری 
گســترده در بخش های زیرساختی است، گفت: 
یکی از مهم ترین موضوعاتی کــه می توان ذیل 
پیگیری های این شرکت اعلام کرد، بحث جمع 
آوری گازهای همراه نفت است که نه تنها اثرات 
مالی قابــل توجهی دارد، بلکه در حوزه زیســت 

محیطی نیز بسیار پراهمیت است.

وی ادامه داد: تمامی طرح هــای مربوط به جمع 
آوری گازهای همراه نفت با قید اولویت در دستور 
کار شــرکت ملی نفت ایران است و ضمن تعیین 
تکلیف تمامی این طرح ها تا پایان ســال، برنامه 
جامعی مبنی بر تهیه تقویم اجرایی طرح های در 

دست انجام، ارائه خواهد شد.
معاون وزیر نفت در ادامه از راه اندازی واحدهای 
NGL به عنــوان راهــکاری موثــر در افزایش 
ظرفیت فرآورشــی گاز کشــور یاد کرد و گفت: 
با برنامه ریزی های انجام شــده، طرح مربوط به 
NGL 3۲۰۰ تا به زودی بهره برداری می رســد؛ 
این در حالی اســت که هم اکنون ورود آزمایشی 
گاز از میدان هــای آزادگان و یــادآوران به این 
مجتمع پالایشی در دست انجام است. همچنین 
مقرر شده اســت NGL 31۰۰ نیز تا پایان سال 

آینده به بهره برداری برسد.

تیراژتولیدخودروپسازچهارسالمیلیونیشد

آگهی فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری مناقصه 
عمومی  یک مرحله ایی )نوبت اول(

     اداره تدارکات خارجی کالا

شناسه آگهی : 1459440

)سهامی خاص(شرکت ملی نفت ایران

P/F: ELMAGON CO MODEL7040 : موضوع مناقصه:  خرید  مربوط به شرح ذیل
   مشخصات مناقصه :

شماره فراخوانمبلغ برآورد ) یورو (شماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

Tender No.: FP/20-01/168شرکت ملی حفاری ایران
Indent No .: 08-22-0045073433,9052001093985001257

روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

بر اساس کسب حداقل امتیاز )50 ( مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد. روش ارزیابی 

نحوه دریافت اسناد مناقصه :

توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا ده روز پس از آن ادامه خواهد داشت. . ) از تاریخ 1401/12/08  تا تاریخ   1401/12/20 (تاریخ شروع دریافت

14 روز پس از آخرین روز دریافت استعلام های ارزیابی کیفی .) تاریخ 1402/01/14(آخرین مهلت تحویل اسناد

آدرس مناقصه گزار جهت 
دریافت اطلاعات

آدرس: اهواز- بلوار پاسداران- بالاتر از میدان فرودگاه - شرکت ملی حفاری ایران - ساختمان پایگاه عملیاتی- طبقه اول- سالن 113- اداره تداركات خارجي 
كالا- خانم رضوی شماره تماس : 06134148657

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:

          21,696     یورو    مبلغ تضمین

انواع تضامین قابل قبول

طبق تبصره ماده 9 آئیننامه تضمین معاملات دولتی اشخاص ایرانی مجازند به جای ضمانتنامه ارزی ضمانتنامه ریالی بانکی براساس نرخ تسعیر بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی سامانه نیما قابل احصاء از جدول نرخ فروش میانگین موزون حواله ارزی مندرج در سامانه سنا ) www.sanarate.ir ( زمان تسلیم 

پیشنهاد  ارائه نمایند.
ضمانتنامه های مطابق آئین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402/ت 50659 ه تاریخ 1394/09/22 و اصلاحات بعدی آن.

در خصوص ضمانتنامه های واریزی اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636 تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری 
) IR 350100004001114006376636 ایران نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران) شماره شبا

مدت اعتبار پیشنهاد/ 
90 روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه  قابل تمدید باشد(تضمین

محل تحویل ضمانتنامه
اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از سه راه فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه 

کمیسیون مناقصات- شماره تماس 341485690 061– 34148580 061

 کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد مناقصــه تا ارائــه پیشــنهاد مناقصه گــران و بازگشــایی پاکــت هــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت (ســتاد
) به آدرس www.setadiran.ir (انجام خواهد شد.

www.nidc.ir                                          http://sapp.ir/nidc_pr     کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/12/06 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/12/07

 نوبت دومآگهی فراخوان شناسایی و ارزیابی کیفی مناقصه گران

پتروشیمی ایلام

Burgmann Mechanical Seal موضوع مناقصه: خرید
006-01-ILPC-P :شماره  مناقصه

شرکت پتروشیمی ایلام به استناد مجوز صادره از کمیسیون معاملات، در نظر دارد  خرید Burgmann Mechanical Seal مورد نیاز 
پمپ های مجتمع خود را به صورت تجمیعی از طریق برگزاری مناقصه عمومی دو  مرحله ای به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید.

لذا جهت ارزیابی کیفی مناقصه گران بدینوسیله  از علاقمندان دعوت  میگردد در صورت تمایل به شرکت در این مناقصه، از تاریخ 1401/11/30 
به سامانه الکترونیکی معاملات شرکت پتروشیمی ایلام به  نشانی samim.ilampetro.com مراجعه و نسبت به دریافت اسناد اقدام و 

حداکثر تا ساعت 16:00 مورخ 1401/12/10 مدارک ارزیابی کیفی را تکمیل و در سامانه مذکور بارگذاری نمایند. 
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از طریق درگاه سامانه الکترونیکی معاملات شرکت پتروشیمی ایلام انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران 

در صورت عدم عضویت قبلی، جهت ثبت نام، دریافت نام کاربری و کلمه عبور سامانه و راهنمایی، با شماره تلفنهای ذیل تماس حاصل نمایند. 
اسناد مناقصه پس از برگزاری فرایند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه، از طریق سامانه الکترونیکی معاملات به مناقصه گران واجد صلاحیت 

ارسال خواهد شد.
مناقصه گر لازم است توانایی تودیع ضمانتنامه بانکی شرکت در مناقصه به میزان 4.000.000.000 ریال )چهار میلیارد ریال( را داشته باشد. 

)در مرحله ارزیابی کیفی نیاز به ارایه ضمانتنامه نمی باشد(.
آدرس:   ایلام- چوار- نرسیده به روستای آبزا- مجتمع پتروشیمی ایلام 

samim.ilampetro.com   :پورتال اطلاع رسانی و برگزاری الکترونیکی معاملات
تلفن:    38390000-084      داخلی:    3003   یا   4215     -  تماس مستقیم : 08432723948

فکس:   08432723948   کدپستی:   6936159700 
سایر اطلاعات و جزییات مربوطه در اسناد مناقصه آمده است.

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/12/02 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/12/06

   آگهی مناقصه عمومی 
شهرداری باغستان در نظر دارد فراخوان جذب سرمایه گذاری و انعقاد قرارداد BOT جهت احداث 
پروژه زمین چمن نصیرآباد را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. بدینوسیله از 

اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شـرایط جهت شرکت در مناقصـه دعوت بعمل می آید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکتها از طریق 
درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت 
گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی 

اقدام لازم را به عمل آورند.
شرح مناقصه :

1-مبلغ برآورد کارشناسی قرارداد 54/865/420/000 ریال با کلیه کسورات قانونی و 9 % 
مالیات بر ارزش افزوده به مدت 10 سال. 

2-سپرده شرکت در مناقصه 2/743/271/000 ریال که به صورت واریز نقدی و ضمانت نامه 
معتبر بانکی مورد پذیرش شهرداری باغستان می باشد.

مورخ  اداری  وقت  پایان  تا  شنبه   1401/12/13 مورخ  از  مناقصه  اسناد  خرید  3-مهلت 
1401/12/16 سه شنبه و اسناد و مدارک از طریق مراجعه به سامانه تدارکات دولت به نشانی 

www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد .
4-قیمت اسناد مناقصه مبلغ 1.500.000 ) یک میلیون پانصد هزار ریال ( می باشد که به 
حساب 0105369696009 بانک ملی شعبه خادم آباد به صورت الکترونیک از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir   قابل پرداخت می باشد. 
5-مهلت تحویل پیشنهادات تا پایان وقت اداری مورخ  1401/12/27 روز شنبه و نحوه تحویل 

اسناد از طریق بارگزاری در سامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد.
6-تاریخ تشکیل کمیسیون معاملات عمده و بازگشایی پاکت ها در تاریخ 1401/12/28  )روز 

یک شنبه(
7-مناقصه گران می بایست اصل فیش واریز نقدی و ضمانت نامه شرکت در مناقصه را پیش 
از پایان مهلت تحویل پیشنهادات به واحد سرمایه گذاری شهرداری باغستان تحویل نمایند .

8-هزینه چاپ دو نوبت آگهی در روزنامه بعهده برنده مناقصه می باشد.
آدرس : شهریار ـ باغستان ـ بلوار امام خمینی)ره( ـ بلوار ولیعصر)عج( خیابان لاله دوم 
تلفن: 65238006-021  سایت شهرداری: قراردادها  امور  ـ  باغستان  ـ شهرداری   اصلی 

    baghestan.ir 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/12/06 تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/12/13

 نوبت اول

یگانه مظهر -شهردار باغستان

ســرفصل های ۶۳ گانه مصــارف ارزی- خدماتی 
)غیربازرگانی( در مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران 

منتشر شد.
 در پی راه انــدازی مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران 
که در مرحلــه اول دو تالار مبادلــه ارز و حواله ارز 
در آن فعال شــده اســت، این مرکز ۶۳ سرفصل 
مصارف ارزی- خدماتی )غیربازرگانی( را منتشــر 
کرد که می توان به ســرفصل هایی از جمله هزینه 
معالجه یا درمــان، ارز ماموریت، ارز دانشــجویان 
بورســیه و غیربورســیه، فرصت های مطالعاتی و 
تحقیقاتــی حق عضویت و ثبت نام در ســازمان ها 
و مجامع بین المللی و محافــل علمی، هزینه چاپ 
مقالات علمی، هزینه شــرکت در نمایشگاه های 
خارج از کشــور، حــق الوکاله دعــاوی خارجی و 

ســایر هزینه های حقوقــی، اصل ســود و تمامی 
عوایــد حاصــل از ســرمایه گذاری خارجــی در 
کشــور، هزینه کمیته ملی، المپیک یا پارالمپیک 
و فدراســیون بین المللی ورزش های زورخانه ای 
و کشــتی پهلوانی، هزینه دفاتر و مدارس خارج از 
کشــور، هزینه خرید امتیاز پخــش فیلم، هزینه 
آزمایش های علمــی و فنی، حق بیمــه هواپیما و 
کشتی ایرانی، ارز مسافرتی هوایی، زمینی، ریلی و 
دریایی، هزینه اعزام زائران، هزینه حقوق و مزایای 
کارکنان خارجی شاغل در ایران، هزینه های دفاتر 

نمایندگی خارجی در ایران و غیره اشاره کرد.
به عنوان مثال، هزینه معالجه و یــا درمان بیماران 
در دو بخش حداکثر تا ســقف ۱۰ هزار یورو به نرخ 
بازار مبادله و بالاتر از ۱۰ هزار یورو تقسیم شده است 
که از این بسته بندی بیماران عادی با تایید معاونت 
درمان وزارت بهداشــت پس از اخذ اســناد مستته 
می تواند حداکثر تا ۱۰ هزار یورو یا معادل آن به سایر 
ارزها دریافت کند و بیماران عادی با تایید شــورای 
عالی پزشــکی معاونت درمان وزارت بهداشــت و 
جانبازان با تایید شــورای عالی پزشکی بنیاد شهید 
و امور ایثار ایران پس از اخذ اسناد مستته بیش از ۱۰ 

هزار یورو می توانند ارز دریافت کنند.
همچنین ارز دانشــجویان بورســیه به ترتیب با 

تاییــد دســتگاه های ذی ربــط و وزارتخانه های 
بهداشــت یا علــوم می تواند برای هر مــاه اقامت 
۱۵۰۰ یورو و بــرای همســر و فرزند هــر کدام 
۵۰۰ یورو ماهیانه دریافت کنند اما دانشــجویان 
غیربورسیه ضمن نیاز به گذراندن مراحل مذکور 
برای مقاطع لیســانس و بالاتر شهریه تا سقف ۱۳ 
هزار یورو در ســال دریافت می کنند و برای اقامت 
هر ماه ۱۵۰۰ یورو و برای همســر و فرزند هر کدام 

۵۰۰ یورو می توانند ارز دریافت کنند.
ارز مسافرتی برای مســافران هوایی ۵۰۰ یورو یا 
معادل آن با ســایر ارزها و برای مسافران زمینی، 
ریلی و دریایی ۳۰۰ یورو تعیین شــده اســت که 
البته این مســافران باید مدارک مورد نیاز خود را 
داشته باشــند تا بتوانند در گیت های خروجی ارز 

مورد نیاز خود را دریافت کنند.
یکی دیگر از ارزهای تعیین شده در جدول مصارف 
خارجی مرکز مبادله ارز مورد نیاز رانندگان بخش 
حمل ونقل بین المللی و ترانزیت اســت. رانندگان 
کامیون ایرانی حداکثــر ۴۵۰۰ یورو می توانند ارز 
دریافت کنند که البته به تایید سازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای ایران و ممهوم شدن گذرنامه 
یا دفترچه خروج راننده برای ســفر بعدی پس از 

اخذ اسناد مستته نیاز دارد.

 خطر بزرگ در کمین است؟

۸میلیارددلاررمزارزدرکیفایرانیها
رهبر معظم انقلاب:
جمهوریاسلامی
دینرادرکنارمردمسالاری
وآزادیگذاشتهاست
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وزیر آموزش و پرورش:

عادتکردیمازاولیاءپولبگیریم

۵۰۰ میلیون بلوکه کنید

آغازثبتنامخودروهایوارداتی

وزارت اقتصاد گزارش داد
پایانیکدههدستاندازی

بهمنابعبانکمرکزی
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عصرپریشانی!
رضا نصری احتمالا این روزها در تاریخ ایران به عنوان »عصر پریشانی« ثبت 
خواهد شد!خواهند نوشــت در آن روزگار، پریشان اندیشی و پریشان گویی به 
طرز اعجاب آوری در همه طیف های سیاســی و اجتماعی - از داخل تا خارج از 

کشور - به صورت کم سابقه ای موج زده بود!

یادداشت

دستاوردهایقابلانتظارازسیزدهمیناجلاس
اعضایشورایحکامآب

 ســعید علی پور تنها پس از گذشت چند هفته از بیســت و یکمین سالگرد 
تأسیس مرکز منطقه ای مدیریت آب شــهری )تحت پوشش یونسکو(، تهران 
میزبان ســیزدهمین اجلاس شــورای حکام این مرکز خواهد بــود. این مرکز 
که در بهمن ماه ســال ۱۳۸۰ )فوریه ۲۰۰۲( با پیگیری وزارت نیرو و زیر چتر 
سازمان آموزشی، علمی و فرهنگی ملل متحد )یونســکو( در تهران تأسیس و 
راه اندازی شــد، همواره نقش مهمی در حوزه دیپلماســی آب در سطوح ملی و 
منطقه ای داشته اســت و دســتاوردهای متنوعی را در راستای صدور خدمات 

فنی و مهندسی و انتقال فناوری برای کشور به همراه آورده است.

دیدگاه

ولادت حضرت ابوالفضل العباس )ع( مبارک باد

برای چه مصارفی می توانیم ارز بگیریم؟

جزییات۶۳موردتخصیصارزدرمرکزمبادله
(نوبت دوم)

تجدید مناقصه خرید دستگاه ذخیره سازی اطلاعات  تقاضای SE-3140810366-PB شرکت پالایش گاز بیدبلند  در سال 1401

 آگهـی نوبت اول مناقصه عمومی 
 یک مرحله ای )851/ 01/ 829 (

روابط عمومی شرکت پالایش گاز بیدبلند

شناسه آگهی: 1461206

مجوز درخواست درج آگهی با شماره     042 / 139 / 53      مندرج در سایت ملی مناقصات
شرکت پالایش گاز بیدبلند در نظر دارد مناقصه ی فوق را بر اساس مشخصات و شرایط کلی مندرج در فراخوان شماره )  2001093202000088   ( 
در سامانه ستاد ایران )setadiran.ir( به شرکت واجد شرایط واگذار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارایه پیشنهاد مناقصه گران و 
بازگشایی پاکات از طریق سامانه ستاد ایران انجام خواهد شد، ضمناْ موارد و مواعد زمانی و مکانی اعلامی در جدول زیر قطعی نبوده، تغییرات و یا اصلاحات 

لازم از طریق سامانه ی ستاد ایران اعلام می گردد .
شرکت پالایش گاز بیدبلند*استان خوزستان ، کیلومتر ۳۳ جاده بهبهان – رامهرمز ، پالایشگاه گاز بیدبلند نام و نشانی مناقصه گذار۱

تجدید مناقصه خرید دستگاه ذخیره سازی اطلاعات  تقاضای SE-۳۱۴۰۸۱۰۳۶۶-PB شرکت پالایش گاز بیدبلند در سال ۱۴۰۱شرح خدمات۲

۱۴۰۱/۱۱/۲۶تاریخ انتشار فراخوان در سامانه ستادایران۳

۱۴۰۱/۱۲/۰۲                                          ساعت ۱۲:۰۰تاریخ آخرین مهلت دریافت اسناد۴

  ۱۴۰۱/۱۲/۱۶                                          ساعت    ۱۲:۰۰آخرین مهلت ارائه پیشنهاد۵

۱۴۰۱/۱۲/۱۶                                          ساعت   ۱۱:۰۰زمان بازگشایی پاکت ها۶

توضیحات کامل در سامانه ستاد ایرانمدارک مورد نیاز7

جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت www.Setadiran.ir مراجعه فرمایید .سایر توضیحات۸

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/12/07
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/12/14

شرکت ملی گاز ایران
شرکت پالایش گاز بیدبلند

سهامی خاص شماره ثبت 23318   شناسه ملي : 10101876301

نوبت اول

اهتمامجدیشرکتملینفتبرایبهینهسازیمصرفانرژیوجمعآوریگازهایمشعل

 اعمال محدودیت ها برای چک های قدیمی از شهریور 1402

ولادت امام سجاد)ع( مبارک باد



سردار جلالی:

اعتبارصفردرسال۱۴۰۲برایپدافندغیرعاملبهصلاحکشورنیست

گزارش سخنگوی هیات رئیسه مجلس از جلسه غیرعلنی ارزی مجلس

نابسامانیبازارارزباتمهیداتدولترفعمیشود

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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تریبون

 معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهور از صــادرات یک میلیارد دلاری شــرکت های 
دانش بنیان کشــور در ســال جاری خبر داد و گفت: 
برآورد می شود رشــد ۲۰ تا ۲۵ درصدی در صادرات 

شرکت های دانش بنیان داشته باشیم.
 روح الله دهقانی فیروزآبادی در جمــع خبرنگاران در 
دانشــگاه صنعتی اصفهان افزود: این میزان صادرات با 

وجود همه محدودیت های موجود اتفاق افتاده است.
وی با بیان اینکه آمار صادرات برای ۲ بخش شــرکت 
های دانش بنیان و محصولات دانــش بنیان متفاوت 
اســت، اظهار داشــت: آماری که تاکنــون از صادرات 
شرکت های دانش بنیان در سال جاری داریم نزدیک 
به یک میلیارد دلار است و آمار دقیق محصولات دانش 
بنیان با اطلســی که در حال تهیه آن هستیم مشخص 

می شود.

2 برابر شدن شرکت های دانش بنیان 
در سال جاری

دهقانی فیروزآبــادی همچنیــن از ۲ برابر 
شدن تعداد شــرکت هایی که امسال دانش 
بنیان شــدند خبــر داد و گفــت: نزدیک به 
یکهزار و ۶۰۰ شرکت در سال جاری بعنوان 
دانش بنیان ثبت شــدند درحالیکه پارسال 

این تعداد بین ۷۰۰ تا ۸۰۰ شرکت بود.
وی با بیــان اینکه هنوز تا هدفگــذاری که رهبر معظم 
انقلاب داشــته اند فاصله داریم، افزود: با حدود هشت 
هزار شرکت دانش بنیان در کشــور ظرفیت عظیمی 
وجود دارد که اگر مدیریت و بــه زنجیره ارزش واقعی 

متصل شوند می توانند حرکت بزرگی ایجاد کنند.
وی با اشــاره به اینکه امسال سال شــروع توجه واقعی 
به دانش بنیان ها بعنوان یکــی از کلیدهای اصلی حل 

مساله در کشور بود، اظهار داشت: تا 1۰ سال 
آینده توجه جدی به اقتصــاد دانش بنیان را 

بویژه در برنامه هفتم توسعه خواهیم داشت.
دهقانی فیروزآبادی با تاکید بر اینکه امسال 
اتفاق های خوبــی در این عرصه در کشــور 
افتاد، گفت: بزرگترین اتفاق، تصویب قانون 
جهش تولید بود که همــه آیین نامه های آن 
تصویب شــده و اگر 1۰ ســال بطور قوی و محکم اجرا 
شــود بخش قابل توجهــی از اقتصاد مــا دانش بنیان 
می شــود.وی اضافه کــرد: ۶۰ تــا ۷۰ درصد حمایت 
های معنوی و مادی معاونت علمی و فناوری ریاســت 
جمهوری از طرح های مبتنی بر نیازهای واقعی کشور 

است تا به زنجیره ارزش بالادست متصل شوند.
وی از جمله این مزیت ها و موضوع ها را انرژی، معدن، 
امنیت غذایی، کشــاورزی و دامی، ســلامت، حمل و 

نقل و اقتصاد دیجیتال دانســت.دهقانی فیروزآبادی 
همچنین با تاکید بــر اینکه جریان خوبی در اســتان 
اصفهان در حمایت واقعی از شرکت های دانش بنیان و 
ایجاد فرصت برای رفع نیازهای واقعی صنایع، سرمایه 
گذاری و توســعه فناوری های آینده راه افتاده است، 
افزود: در دانشگاه صنعتی اصفهان هم کارهای بزرگی 
انجام شده و این جریان جوان کشور رقم زننده گام دوم 

انقلاب است.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهور روز شــنبه از طرح ملــی رادار مراقبت ثانویه 

فرودگاهی در دانشگاه صنعتی اصفهان بازدید کرد.
دهقانــی فیروزآبادی در ســفر خود بــه اصفهان، در 
همایش و نمایشــگاه مســیر زاینده به میزبانی فولاد 
مبارکه اصفهان در شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان و 

در قرارگاه استانداری حضور می یابد.

 وزارت اقتصاد ســال آینده برای حمایت از سهامداران 
خــرد در برابر مخاطرات بازار ســرمایه تــا 1۰۰ هزار 
میلیاردریال از سهام دولت در شــرکت ها را در اختیار 

صندوق تثبیت بازار سرمایه قرار می دهد.
در صحن علنی مجلس شــورای اســلامی، بررســی 
جزییات لایحه بودجه 1۴۰۲ در دستور کار قرار گرفت 
و بخش های درآمدی بندهای )د(، )ه(، )ز( و )ح( تبصره 

)۲( لایحه بودجه به تصویب نمایندگان رسید.
بر اســاس بند )د(، به وزارت امور اقتصــادی و دارایی 
اجازه داده می شــود به منظور حمایت از ســهامداران 
خرد در برابر مخاطرات بازار ســرمایه، تــا 1۰۰ هزار 
میلیارد )1۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال از ســهام 
دولت در شــرکت ها را در اختیار صندوق تثبیت بازار 
ســرمایه موضوع بند)الف( ماده)۲۸( قانون رفع موانع 

تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور مصوب اول 
اردیبهشت ماه 13۹۴ قرار دهد.

طبق بنــد )ه( نیز به منظور تشــویق ســرمایه گذاری 
در شــرکت های پذیرفته شــده در بهابازار)بورس( و 
فرابورس و ترغیب آنها به عدم تقســیم بخش بیشتری 
از سود اکتسابی و استفاده از منابع حاصل برای افزایش 
سرمایه و در نتیجه توسعه بخشــهای تولیدی و ایجاد 

فرصتهای جدید شغلی در ســال 1۴۰۲ مالیات درآمد 
آن بخش از سود تقسیم نشــده شرکت های مذکور که 
به حساب سرمایه انتقال می یابد )موضوع ماده )1۰۵( 
قانون مالیاتهای مستقیم مصوب سوم اسفندماه 13۶۶ 
مشمول نرخ صفر مالیاتی است.در بند )ز( نیز بانکهای 
دولتی موظفند نســبت به فروش امــوال مازاد خود به 

تشخیص رئیس مجمع عمومی اقدام نمایند.

صادرات

سهام

رئیس ســازمان پدافند غیرعامل  خریدار 
کشــور گفت: اعتبــار صفر بــرای پدافند 
غیرعامل در ســال 1۴۰۲ آن هم در شرایط 

جنگ سایبری به صلاح کشور نیست.
 غلامرضا جلالی، رئیس ســازمان پدافند 
غیرعامــل کشــور در گفــت و گویــی با 
بیان اینکــه مــا در ســال 1۴۰1 قانونی 
داشــتیم که براســاس آن مقرر شد یک 
درصــد از اعتبــارات تملــک دارایی ها و 
ســایر درآمدهای دســتگاه های اجرایی، 
صرف برطرف کردن آســیب پذیری ها و 
مقابله با تهدیدات شــود )مانند تهدیدات 
ترکیبی که علیه دســتگاه های اجرایی(، 
ادامه داد: برهمین اســاس ما توانســتیم 
در ســال 1۴۰1، رقمی در حدود ۵۲ هزار 
میلیارد تومان موافقت نامه اجرای برنامه با 
دستگاه های اجرایی تنظیم و مبادله کنیم 
که هم اکنون در دســت اجراست و نتایج 

بسیار خوبی هم داشته است.
سردار جلالی با اشــاره به اینکه در خصوص 
بودجه سال 1۴۰۲ در تعاملی که با سازمان 
برنامه و بودجه کشــور و کمیسیون امنیت 
ملی مجلس شورای اســلامی داشتیم چند 
پیشــنهاد در خصوص تامین بودجه برای 
پروژه های اجرایــی پدافنــد غیرعامل در 
دســتگاه های اجرایی مطرح کــردم افزود: 
یکی تامین همان یــک درصد و دیگر اینکه 
پیشنهاد شد شــرکت های مادر تخصصی 
دولتی مانند نفت، گاز و پتروشیمی بین 3 تا 
۵ درصد از محل اعتباراتشان، صرف ارتقای 
وضعیت پدافنــد غیرعامل و رفع آســیب 

پذیری های خودشان بشود.
رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور 
با بیان اینکه این پیشــنهاد در کمیسیون 
امنیت ملی تصویب شــد اما در کمیسیون 
تلفیق حتی وقت مطرح شــدن به آن داده 

نشــد، تصریح کرد: بــر این اســاس عملًا 
بودجه اجرایی ســازمان پدافند غیرعامل 
کشور در ســال 1۴۰۲ صفر در نظر گرفته 

شده است.
وی با بیان اینکه در شــرایط جنگ سایبری 
زیرساختی و افزایش تهدیدات علیه کشور 
انتظــار از مجلس و دولــت انقلاب حمایت 
از پروژه هــای پدافند غیرعامــل به معنای 
مصون سازی زیرساختی در برابر تهدیدهای 
نوین اســت گفــت: بدیهی اســت که اگر 
اعتبــارات لازم برای پیشــبرد برنامه های 
پدافند غیرعامل در نظر گرفته نشــود عملًا 
این ســازمان به یک ســازمان گفتاردرمان 

تبدیل می شود!
رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور 
با اشــاره به مطالبه گری افــکار عمومی و 
رسانه ها در خصوص از این ســازمان برای 
افزایش تاب آوری و پایداری زیرســاخت ها 

گفت: ایــن مطالبه گری امــروز پیش روی 
نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی 
اســت تا با اصلاح لایحه بودجه رویه غلطی 

که در دولت آقای روحانی در حذف بودجه 
پدافند غیرعامل بنا نهاده شــده بود تکرار 

نگردد.

صادراتشرکتهایدانشبنیانکشوربهیکمیلیارددلاررسید

۱۰۰هزارمیلیاردریالبرایحمایتازسهامدارانخرداختصاصمییابد

خریدار   سخنگوی هیات رئیسه مجلس 
شورای اســلامی نرخ های ساختگی توسط 
عناصر خــارج از کشــور را دلیل نوســان 
های اخیــر در بازار ارز عنــوان کرد و گفت: 
نابســامانی بازار ارز با تمهیدات دولت رفع 

می شود.
 ســید نظام الدین موسوی در حاشیه جلسه 
علنی مجلــس شــورای اســلامی درباره 
جزئیات نشســت غیرعلنی کــه با حضور 
معاون اول ریــس جمهور، وزیــر اقتصاد و 
رییس کل بانــک مرکزی برگزار شــد، به 
خبرنــگاران گفــت: در این نشســت ابتدا 
محمدرضا فرزین رییس کل بانک مرکزی 
درباره چرایــی اختــلال ارزی توضیحاتی 
ارائه و تاکید کرد که بخشــی از مشــکلات 
این بخش حل شده و ســایر موانع نیز حل 

خواهد شد.
ســخنگوی هیات رییســه مجلس افزود: 
مجلس و دولت حساسیت لازم را درباره بازار 
ارز دارند و با توجه ابهام ها و فشارهایی که از 
این ناحیه به معیشــت مردم وارد می شود، 

نمایندگان دغدغه های خود را بیان کردند.
وی درباره اظهار نظر نمایندگان در جلســه 
غیرعلنی امروز گفت: نماینــدگان معتقد 
بودند که سیاســت واحدی در دولت برای 
کنترل بــازار ارز وجود ندارد و اجرا نشــدن 
برخی مصوبات ماننــد تخصیص کالابرگ 
الکترونیــک و عدم اشــراف کامــل بانک 
مرکــزی به موضوع ارز ســبب ایجــاد این 

تحولات شده است.
موسوی با اشاره به سخنان رئیس کل بانک 
مرکزی اظهار داشت: فرزین در توضیحات 
خود گزارشی ارائه کرد که نشان می داد در 
حوزه واردات و صادرات ارز و مســائل مالی 
مشکلی ندارد بلکه مســائلی خارج از کشور 

سبب ایجاد شرایط فعلی شده است.
به گفته نماینده مردم تهران در مجلس، بر 
اساس آمار ارائه شــده در این جلسه، میزان 
فروش نفت خام ایران از حدود ۴۰۰ تا ۵۰۰ 
میلیون بشــکه در روز به بالای یک میلیون 

بشکه در روز رسیده است.
سخنگوی هیات رییسه مجلس تراز تجاری 

کشور را رو به رشد دانســت و اظهار داشت: 
دولت معتقد اســت که دشــمن به دنبال 
ایجاد تزلزل در بازار ارز است و این مشکلات 
بیشــتر توســط عناصر خــارج از کشــور 
ایجاد می شــود و به همین دلیل نرخ های 

ساختگی در بازار ارز وجود دارد.
موســوی درباره دیگر ســخنان رییس کل 
بانک مرکزی اظهار داشــت: سیاست های 
ارزی شکســته خورده در گذشته، تحریم، 
نرخ های غیر واقعی و ساختگی دشمن برای 
ایجاد تزلــزل در بازار ارز از جمله مســائلی 
است که در شــرایط فعلی بازار ارز اثرگذار 
بوده و بانک مرکزی در تلاش اســت ضمن 
اشــراف لازم به بازار ارز، امور ارزی کشور را 
در سطح مطمئنی قرار دهد تا سبب کنترل 

آن شود.
سخنگوی هیات رئیســه مجلس با اشاره به 
سخنان وزیر اقتصاد در این جلسه افزود: به 
گفته خاندوزی افــرادی در عرصه میدان و 
رسانه سبب ایجاد تلاطم در بازار ارز شده اند 
و نرخ های غیرواقعی را بــرای تخریب بازار 
ارز ایجاد می کنند. البتــه برخی از این افراد 

شناسایی و بازداشت شــدند و حساب های 
بانکی آنها مسدود شده است.موسوی درباره 
نظر نماینــدگان و جمع بنــدی که رییس 
مجلس در ایــن باره ارائه کــرده بود، اظهار 
داشت: مجلس شــورای اسلامی فشارهای 
بیرونی و ورودهای مخربی که عناصر ســوء 
اســتفاده کننده خارجی در بازار ارز دارند، 
می پذیرد و معتقدیم در جنگ ترکیبی تمام 
عیار دشمن، جنگ اقتصادی و تلاطم کردن 

بازار ارز از جمله اهداف دشمن است.
این نماینــده مجلس با بیــان اینکه در این 
جنگ ترکیبی مجلس در کنار دولت است، 
به بیان دیدگاههــای نماینــدگان در این 
خصوص پرداخت و افــزود: از نظر مجلس 
مســائلی وجــود دارد که ســبب موفقیت 
دشمن در بازار ارز شــده است که نخستین 

عامل آن فقدان نقشه راه است.
وی با بیان اینکه از دیــدگاه مجلس وجود 
دو نگاه کارشناسی متفاوت در حوزه ارز در  
بروز مســائل اخیر تاثیر داشته است، گفت: 
یک نگاه کارشناسی معتقد است که تلاطم 
در بازار ارز به دلیل کســر بودجه و ناترازی 

بانک هاســت که به صورت طبیعی بازار ارز 
را تحت تاثیر قرار می دهد. نــگاه دیگر این 
است که شــوک های ارزی سبب تورم شده 
است. ترکیبی از این نگاه ها باید نقطه معیار 
برای دولت در نظر گرفته شود و در مجلس 
نمی دانیم دولت کدام نظر کارشناســی را 

مدنظر قرار داده است.
وی با بیان اینکه باید نگاه کارشناسی غالب 
در حوزه ارز در دولت وجود داشــته باشد و 
لازم است از نظر صاحب نظران برای کنترل 
بحران ارز استفاده شود، عنوان کرد: مجلس 
هم قوانین بســیار خوبی در بودجه دارد که 
دولت باید به آن عمل کند. ســال گذشــته 
اعطای کالابــرگ الکترونیکــی را تصویب 
کردیم که دولت به آن عمل نکرده و تاکنون 
هم عملیاتی نشده اســت و بسیار کند پیش 
می رود. در دولــت نگاه مثبتی نســبت به 
این موضوع وجود نــدارد اما مجلس معتقد 
اســت که این کار باعث می شــود بخشی از 

اختلالات بازار ارز حل و فصل شود.
موســوی با بیان اینکه در این نشست مقرر 
شد برای اشــراف بیشتر بر مســائل ارزی، 

کمیته مشــترکی بین نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی، دولت و ســایر دستگاه ها 
تشــکیل شــود که ایــن کمیته ســریعاً 
هماهنگی های لازم را در زمینه ارز داشــته 
باشــند و در اســرع وقت وضعیت ارز از این 

تلاطم نجات پیدا کند.
سخنگوی هیات رییســه مجلس ادامه داد: 
معاون اول رئیس جمهور هم تأکید کرد که 
دولت تاکنون چندین بحران از جمله کرونا 
را پشت سر گذاشت. همچنین دولت در آغاز 
به کار خود، کشــور را با وضعیت اقتصادی 
نامطلوبــی تحویل گرفت کــه فروش نفت 
مطلوب نبود اما این بحران را هم پشــت سر 
گذاشــت. بحران بعدی هم جنگ ترکیبی 
دشمن در ماه های گذشته بود و تمهیداتی 
اندیشیده شــده که بحران های ارزی را هم 

پشت سر بگذاریم.
وی با اشــاره به تاکید مخبر مبنی بر اینکه 
دولت اجازه نمی دهد معیشــت مردم دچار 
مشــکل شــود، گفت: معــاون اول رییس 
جمهور تاکیــد کرد  اقدامــات کلانی برای 
ایجاد منابع درآمدی جدید در دســتور کار 
دولت اســت که تأثیر زیادی بر کنترل بازار 

ارز خواهد داشت.
نماینــده مردم تهــران در مجلــس افزود: 
طبق مباحث مطرح شــده در این جلســه، 
وضعیــت وارد شــدن ارز بــه کشــور هم 
شــرایط خوبی دارد. جلســات متعددی با 
بخش های صادراتی کشور مخصوصاً فولاد 
و پتروشیمی برگزار شده اســت تا ورود ارز 
آنان به سامانه مبادله ارزی تسهیل شود و به 
نوعی فعالیت شــود که این سامانه به عنوان 

تعیین کننده نرخ اصلی ارز تثبت شود.
موســوی خاطرنشــان کرد: بازارهای غیر 
رســمی ارز که مبادلات چندانی هم در آن 
صورت نمی گیرد، جعلی و غیر رسمی است 
و اهمیت چندانی در اقتصاد کشــور ندارد. 
همه مسئولان و دستگاه ها باید این موضوع 
را مدنظر داشته باشند که نرخ ارز واقعی آن 
چیزی است که در ســامانه مبادلات ارزی 
می آید و نباید به ســامانه های غیر رسمی و 

جعلی توجه شود.

قالیباف: 
بهجمعبندیخوبیبرایساماندهیبازار

ارزرسیدیم
رئیس مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: نیازمند یک هماهنگی جدی 

و قوی بین مجلس و دولت برای ساماندهی بازار ارز هستیم.
محمدباقر قالیباف در آغاز جلســه علنی مجلس شــورای اسلامی، بیان 
کرد: باتوجه به اهمیت مسائل ارزی در کشــور که لازمه یک هماهنگی 
جدی و قوی بیــن دولت و مجلس برای ســامان دادن این بازار اســت، 
مجلس با حضور معــاون اول رئیس جمهور، وزیر اقتصــاد و رئیس کل  

بانک مرکزی جلسه غیرعلنی داشت.
وی در ادامه اظهار کرد: به جمع بندی های خوبی در این جلسه رسیدیم. 
ان شاءالله با هماهنگی شکل گرفته و اقدامات و حرکت های دولت بر  این 

مشکل فائق خواهیم آمد.

در جریان بررسی بودجه صورت گرفت
مخالفتمجلسباافزایشسهمصندوقتوسعه

ملیازدرآمدهاینفتی
نمایندگان مجلس شورای اســلامی با افزایش سهم صندوق توسعه ملی 

از درآمدهای نفتی مخالفت کردند.
 مالک شریعتی در جلســه علنی و در جریان بررسی لایحه بودجه 1۴۰۲ 
در بخش درآمدی پیشــنهاد داد که سهم صندوق توســعه ملی از منابع 
حاصل از صادرات نفــت خام، میعانات گازی و خالــص صادرات گاز ۴۲ 

درصد شود.
در لایحه پیشنهادی دولت آمده اســت که »سهم صندوق توسعه ملی از 
منابع حاصل از صادرات نفت خام، میعانــات گازی و خالص صادرات گاز 

۴۰ درصد تعیین می شود«
مسعود میرکاظمی رئیس ســازمان برنامه و بودجه ضمن اعلام مخالفت 
با این پیشــنهاد، گفت: با افزایش سهم صندوق توسعه ملی از درآمدهای 
نفتی، درآمد دولت کم می شــود و اگر ســهم صندوق توسعه ملی اضافه 

شود به معنای کاهش درآمدهای دولت است.
در نهایت نمایندگان مجلس شــورای اســلامی با این پیشنهاد مخالفت 

کردند.

عضو کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه:
دولتتاپایانساللایحهبرنامههفتمتوسعه

رابهمجلسارائهدهد
عضو کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توســعه گفت: دولت تا پایان سال 
باید لایحه برنامه هفتم توســعه را به مجلس ارائه کند تا ما بررسی های 

خود را آغاز کنیم.
محمد خدابخشــی با انتقاد از تأخیر دولت در ارائه لایحه برنامه هفتم 
توسعه به مجلس، اظهار داشت: سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه 
در شهریور ما ابلاغ شــد اما با وجود این دولت هنوز لایحه برنامه هفتم 

توسعه را آماده و به مجلس ارائه نکرده است.
وی بیان کرد: دولت در تدوین و ارائه برنامه هفتم توســعه تأخیر زیادی 
داشته اســت و انتظار داریم دولت هر چه ســریع تر لایحه برنامه هفتم 

توسعه را نهایی کرده و تحویل مجلس دهد.

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: 
کشور نباید بدون برنامه توســعه بماند و امیدواریم تا پایان سال دولت 
لایحه برنامه هفتم توســعه را به مجلس شورای اســلامی ارائه کند تا 
جلسات کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه در مجلس آغاز شود و در 
نخستین ماه های سال 1۴۰۲ هم بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه در 

صحن علنی مجلس آغاز شود.
نماینده مردم الیگودرز در مجلس شــورای اســلامی بیان کرد: البته 
اعضای کمیسیون تلفیق بودجه سال 1۴۰۲ تمام تلاش خود را کردند 
که در بررسی بودجه سیاســت های کلیه ابلاغی برنامه هفتم توسعه را 
مدنظر داشته باشند و ما هم در صحن مجلس این موضوع را مورد توجه 

قرار می دهیم.
عضو کمیســیون تلفیق برنامــه هفتم توســعه اظهار داشــت: البته 
مطلوب تر آن بود که پیش از ارائه لایحه بودجه سال 1۴۰۲ به مجلس، 
لایحه برنامه هفتم توسعه ارائه می شد که این اتفاق نیفتاد. با وجود این 
باید دولت چه ســریع تر لایحه برنامه هفتم توســعه را نهایی کرده و به 

مجلس ارائه کند.

نماینده مردم شوش و کرخه در مجلس:
اجارهبهایزمینهایکشاورزیدرخوزستان

اقساطیشود
نماینــده مردم شــوش و کرخه در مجلــس گفت: نظر به خشکســالی 
پارسال، کشاورزان خوزســتانی به خصوص شــهرهای شوش و کرخه 
امسال کشتی نداشــته و پرداخت اجاره بهای زمین ها باید اقساطی شود.

محمد کعب عمیراظهار کرد ســالانه مبلغی به اجــاره بهای زمین های 
کشاورزی دولتی و هیئتی افزوده می شود که کشاورزان خوزستانی هیچ 

گونه مشکلی در پرداخت این هزینه ندارند.
وی گفت: با توجه به خشکســالی سال گذشته، کشــاورزان خوزستانی 
به خصوص شهرهای شــوش و کرخه در ســال جاری هیچ گونه کشتی 
نداشــته اند؛ همچنین با توجه به اینکه تنها منبع درآمد آنها از کشاورزی 
اســت برای آنها ســخت بوده که هزینه اجاره بهای زمین سال گذشته و 

امسال را به صورت یکجا پرداخت کنند.
کعب عمیر افزود: بنابراین انتظار می رود کــه هزینه دریافت اجاره بهای 
زمین های کشاورزی در خوزســتان به صورت تقســیطی انجام شود تا 

فشاری از لحاظ اقتصادی و معیشتی گریبانگیر قشر کشاورز نشود.
وی تصریح کرد: شهرستان های شوش و کرخه به عنوان قطب تولید 
محصولات راهبردی کشــاورزی هســتند که انتظار می رود وزارت 
جهاد کشــاورزی به صورت ویژه پیگیر مشــکلات کشــاورزان این 

شهرستان ها باشد.
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نقشبخشخصوصیدرکنترلقیمتها،دلالی
ورشداقتصادی

 علی محمدی دیدگاه فعالان اقتصادی در رابطه با پررنگ کردن نقش 
بخش خصوصی در اقتصاد آن است که این بخش نیازمند حمایت و نقشه 
راه اســت زیرا با حمایت از این بخش حضور فعــال بخش خصوصی در 
پروژه های کشور و صنایع مادر )پیشران ها( بیشتر شده و با برنامه ریزی و 
طراحی به افزایش درآمدزایی دولت منتهی خواهد شد؛ علاوه بر کاهش 
رکود و افزایش درآمدهای دولت نیــز با چنین تحرکی کمکی قابل توجه 
به رفع بیکاری و افزایش اشتغال زایی و شکوفای اقتصاد خواهد شد.ایجاد 
انگیزه لازم برای مشارکت این بخش در طرح ها و پروژه ها به بسترسازی 
دولت برای سوددهی بیشتر وابسته اســت. بنابراین تا زمانی که رویکرد 
دولت درآمدزایی برای بخش خصوصی نباشــد و بخش خصوصی به این 
نتیجه نرســد که از انجام فعالیت های اقتصادی ســودمند خواهد بود، 
نمی توان انگیزه ای در بخش خصوصی برای مشارکت در انجام طرح های 
زیربنایی و عمرانی و نیز صنایع پیشران انتظار داشت. در ادامه امیرحسن 
کاکایی، کارشــناس حوزه اقتصاد طی یادداشــتی در موضوع »اهمیت 
فعالیت تولیدکنندگان بخــش خصوصی در کنترل ســوداگری و بازار 

دلالی« به واکاوی موضوع پرداخت.
شخصی چندین سال پیش برایم ماجرایی را تعریف کرد »در اتاق یکی 
از مدیران ســازمان ملی استاندارد بودم که شــخصی تماسی گرفت و 
دعوایی پای تلفن در گرفت. آن زمان می شــد با رشوه خیلی از مهرهای 
در حوزه کیفیت و استاندارد را خرید اما در کمال تعجب دیدم که مدیر 
مربوطه که البته بعداً هــم خودش به زندان افتاد، بــا حالتی مضطرب 
به شــرکت رقیب زنگ زد و حال طرف را حســابی گرفت که چرا فلانی 
اســتاندارد را رعایت نمی کند. من آن موقع خیلی جــوان بودم و برایم 
سوال بود که چطور در فضای فســادآمیز که با دادن رشوه می توان مهر 
استاندارد را خرید، یک شرکت باید نگران باشد که کسی اعتراض کند. 
جوابم را همان شخص داد.وقتی تعداد رقبا در یک بازار زیاد باشد و سود 
تولیدکنندگان لب مرزی باشد، خود تولیدکنندگان بپای رقبا هستند 
و اگر کســی خلاف بکند، تا آنجا که بتوانند علیــه طرف مربوطه حمله 
رسانه ای خواهد شــد و اینگونه هم آبروی شرکت خلافکار می رود و هم 
دست رشوه گیرنده رو می شــود. پس در فضای رقابتی رشوه دادن هم 
سخت می شود«. از این داستان عبرت ها گرفته می شود. نخست، فضای 
رقابتی بخش خصوصی، خود به خود جلوی تقلــب را می گیرد و باعث 
بهبود اوضاع مصرف کننده و در نهایت اقتصاد کلان کشــور می شــود. 

البته در کنار آن وجود رسانه های آزاد و مطالبه گر هم بسیار مهم است.
وقتی دولت خودش مجری و تولیدکننده اســت یا بیش از حد در تولید 
دخالت می کند، مانند آنچه که در شرکت های خصولتی رخ داده است، 
چند اشکال ایجاد می شــود. اولاً دولت با سیاستگذاری هایی که انجام 
می دهد، تولید مربوطه را از حَیِّز انتفاع می اندازد. از آن طرف سود اصلی 
را خریدار از محصولات نهایی می برد. چنین ســودی که سود اضافه بر 
سازمان یک بازار عادی خرید و فروش کالاست که یک خریدار کالا باید 
ببرد، باعث جذب سرمایه گذاران و در نتیجه دلالان به این بازار می شود 
)عین اتفاقاتی که در بازار محصولات مصرفی بــا دوام رخ داد(. اگر این 
سیاســتگذاری و دخالت دولت، کمی بیش از چند ماه طول بکشد، کار 

به جایی می رسد که حتی دلالی در بازار آزاد، سودآور خواهد بود.
پس یک بازار سیاه تضمین شــده به وجود می آید. همچنین با این روند 
تولیدکننده تضعیف می شــود. وقتی تولیدکننده تضعیف شود، عرضه 
نیز تضعیف می شــود. البته اگر مانند امسال که فشار بی منطق به تولید 
خودرو می آیــد و عرضه ظاهری افزایش می یابــد، قطعاً عرضه قطعات 
یدکی و خدمات کم می شــود و یک بازار ســیاه هم که آنجا قبلًا شکل 
گرفته است، بدتر می شود و مردم با مشکلات بیشتری روبه رو می شوند. 
در این حالت دلالــی در بازارهای ثانویه مثل بــازار خدمات هم بیش از 
پیش رونق می گیرد. همچنین بازار در حال مشاهده زیان تولیدکننده 
است، می داند که این روند زمان زیادی طول نخواهد کشید و در نتیجه 

با اطمینان به این سرمایه گذاری ادامه می دهد.
وقتی تولید تضعیف می شــود، ســهامداران زیان می کننــد و در این 
حالت ســرمایه از بورس و تولید فراری می شود و در این حالت به سمت 
کالاهای ســرمایه ای مانند خــودرو می رود و این رونــد باعث افزایش 
بیشتر تقاضا می شــود و این خود تبدیل به افزایش قیمت ها و افزایش 

جذابیت سرمایه گذاری در بازارهای دلالی می شود.
هنگامی که دلالی خیلی بیشــتر از تولید ســودآور شــود، پول ملی با 
سرعت بیشتری تضعیف می شــود و نهایتاً تورم بیشتر می شود. امروز 

همه می دانیم که تورم چه بلایی سر مردم، اخلاق و اقتصاد می آورد.
حال فرض کنید که دولت به جای تصدیگری تولید به حاکمیت در بازار 
بپردازد و تولید را اعم از تولید و خدمات را به بخش خصوصی بســپارد 
و اجازه دهد کــه بازار قیمت ها را تعیین کنــد. در این حالت چند اتفاق 
می افتــد. اولاً در چنین حالتی دیگر دولت نمی شــود مدافع تمام عیار 
تولید و خودش از تولیدکننده پاســخ می خواهد و به مردم پاســخ های 
ســر بالا نمی تواند بدهد. وقتی دولتمردان نتوانند پاســخ های سربالا 
بدهند، به تدریج مشــکلات واقعی بیرون می زند و دولتمردان به طور 
واقعی ناچار می شوند مسائل را تشریح کنند و به دنبال راه حل بروند. در 
چنین حالتی هر کسی نمی تواند دولتمرد شود و نهایتاً ناچار می شوند 
سراغ متخصصان بروند و شایســته پروری در اولویت قرار می گیرد. چرا 
که جهش تولید و رونق اقتصادی با وعــده و وعید راه نمی افتد. در حالی 

که دلالی نیازی به تخصص ندارد.
در چنین فضایی تولید پیشــرفت می کند و ســرمایه داران تمایل پیدا 
می کنند در تولید سرمایه گذاری کنند. البته از آنجا که درآمد تولید هم 
بالا می رود، درآمد واقعی دولت هم در اقتصاد افزایش می یابد و با قدرت 
بیشتر می تواند جلوی کلاه برداران و متقلبان و دلالان بزرگ را در بستر 
اقتصادی بگیرد. وقتــی درآمد تولید بالا می رود، نســبت به حالتی که 
دلالی رونق دارد، اقتصاد شفاف تر می شود. اقتصاد شفاف تر باعث فساد 
کمتر شده و فســاد کمتر رفاه اجتماعی بیشــتر را به دنبال داشته و در 
ادامه هم جامعه ای آرام تر و امیدوارتر به آینده خواهیم داشــت. چنین 

جامعه ای بر عکس جامعه دلال محور رو به پیشرفت می گذارد.
البته برخی به این اســتدلال من ایراد می گیرند کــه در جامعه ای که 
اقتصاد آن تورم محور است و فســاد گسترده، اعتماد به بخش خصوص 
کاری دشوار است. قطعاً این درست است و مطمئن هستم که خصوصی 
سازی و طرح هایی همچون مولدسازی می تواند خود محلی برای فساد 
گســترده باشــد؛ به ویژه با حقوق های کم مدیران و کارمندان دولتی، 
بسیار خطرناک است. بنابراین باید قانون گذاری ها بسیار شفاف باشد. 
البته اگر یک جامعه کلًا فاسد شــد، هیچ قانونگذاری نمی تواند از گزند 
تقلب و فســاد دور بماند اما به فرموده رهبر معظم انقلاب نظام ما فاسد 
نیست و عمده مردم ما و مسئولین دور از فســاد هستند.پس اگر اراده 
باشد و همزمان با خصوصی ســازی، حقوق کارکنان و مدیران دولت بر 
مبنای شایستگی و کارآمدی بالا برود، نه پارتی و فامیل بازی، اعتماد به 
بخش خصوصی بهتر از دولتی نگه داشتن نظام تولید است. البته هنگام 
خصوصی سازی هم باید قاعده گذاری و تنظیم گری های درستی انجام 
شــود. برای این منظور ما نیازمند یک انقلاب در تنظیم گری در جایی 
مانند صنایع پیشران و البته شــاید هم در دیگر ارکان اقتصاد صنعتی 
باشــیم. هم اکنون باید خیلی جدی و انقلابی، دولــت هزینه کند و از 
متخصصان ملی و بین المللی کمک بگیرد و نظام اداره صنایع پیشران 
کشور را در کوتاه مدت بر مبنای اصول روشن و مستدل علمی اقتصادی 
و نه رویاپردازی و داســتان ســرایی، متحول کنــد. در چنین فضایی 
بخش خصوصی تکلیفش روشن می شود و مســیرش به ناچار شفاف.

نکته دیگری که باید تاکید کنم اینکــه موضوع باید در کل زنجیره مواد 
اولیه تا نهایت خدمات رخ دهد. هــر کجای این نظام تنظیم گری دارای 

کوچک ترین خللی باشد، محل فساد و نهایتاً دلال بازی خواهد بود. 

یادداشت

خریدار  »توسعه و تقویت بازار مبادله ارز 
و طلا«، »افزایش بیشــتر درآمدهای ارزی 
کشور در ســال آینده با توســعه تفاهمات 
بین المللی«، »برنامه دولت برای پیمان های 
پولــی چندجانبه« و »پیاده ســازی قانون 
مالیات بر ســوداگری و سفته بازی«، چشم 
انداز روشــن و مثبتی برای ســال آینده در 

زمینه بازار ارز نشان می دهد.
 در این روزها و هفته ها که گذشــت، شاهد 
افزایش مجــدد قیمت ارز در بــازار بودیم. 
افزایشــی که عمدتــا در بازار غیررســمی 
نمایان شــد و متعاقب آن بازار رسمی را به 
دنبال خود کشــاند؛  در این راســتا دولت 
تلاش کرد با راه  اندازی بازار متشــکل ارز و 
طلا، مدیریت بازار ارز را به دســت بگیرد اما 
عده ای سودجو که منافعشان در گران شدن 
هزینه  هــای زندگــی مردم اســت، تلاش 
کردنــد در بازار غیررســمی قیمــت ارز را 

غیرقابل کنترل جلوه دهند.

 تاثیر انتظارات بر موج افزایش نرخ ارز
مطالعــات اقتصادی و تجربیــات داخلی و 
جهانی نشان می دهد افزایش قیمت در یک 
بازار به صورت دامنــه دار، جریان خودافزا و 
صعودی را به وجود می آورد زیرا اســتمرار 
روند صعودی قیمت، طیف بیشتری از افراد 
را متوجه آن بازار کرده و آنها را متوجه امکان 
کسب ســود از این بازار می کند. در صورتی 
که بازار مذکور، بازاری باشــد که بهای سایر 
کالاها و خدمات را تحت تاثیر قرار می دهد، 

این جریان خودافزا، تشدید خواهد شد. 
حال و اوضاع ایــن روزهای بــازار ارز ایران 
اینگونه اســت، از شــهریور ماه که ناآرامی 
هایی در سطح کشور به وجود آمد، بازار ارز 
 از حالت ثبات به سمت التهاب رفت و با ادامه 
دار شــدن این التهاب، تقاضای سوداگری و 
تقاضای ناشــی از حفظ ارزش دارایی ورود 
وســیع تری به بــازار ارز پیدا کــرد؛ نتیجه 
تشــدید ورود به بازار ارز، رشد بیشتر نرخ و 

تشدید انتظارات تورمی بود.

 ارز لکوموتیو افزایش نرخ تورم
 در اقتصاد ایران

در این میــان تحلیل هایی از ســوی برخی 
افــراد در رســانه ها عنــوان می شــود که 
محتــوای آن ارتباط دادن رشــد بهای ارز 
به مســائلی مانند کســری بودجه و رشــد 
نقدینگی است، اما بررســی تحولات چهار 
ســال اخیر اقتصاد ایران نشان می دهد، در 
این دوره آنچه که موجب تــورم در اقتصاد 
ایران شده و اتفاقا عاملی برای رشد تقاضای 
پــول در اقتصاد ایران بوده اســت، رشــد 
بهای ارز اســت. درواقع بهای ارز پیشران و 
لکوموتیو ایجاد تورم در اقتصاد کشــورمان 

بوده است.
نکته دیگر درباره نــرخ ارز، تراز تجاری یک 
کشور است. در صورتی که میزان واردات از 
صادرات یک کشور بیشــتر باشد، به معنای 

آن اســت که بیش از آنکه ارز وارد کشــور 
شود، در حال خروج است . در چنین حالتی 
ارزش پول ملی کاهش و بهای ســایر ارزها 

نسبت به آن افزایش می یابد.
اما چرا باوجــود تراز تجــاری مثبت، بهای 
ارز در ۴ ماه گذشــته افزایش یافت؟ بررسی 
دقیق تر نشان می دهد، اتفاقاتی که از اواخر 
شهریور آغاز و تا آذر امسال تاحدودی ادامه 
پیدا کرد از عوامل بــروز التهابات در بازار ارز 
بود؛ بعُد خیابانی ایــن التهابات در آذر ماه به 
پایان رسید اما ابعاد بیرونی این تحولات که 
همان تشدید فشــار بر ایران و تلاش آمریکا 
برای جلوگیری از نقل و انتقالات مالی ایران 

بود، ادامه یافت.
بعد از ایــن وقایع تــلاش دولت های غربی 
برای تشــدید فشــار با تبلیغات رسانه ای 
توأم شــد تا انتظارات تورمی در داخل ایران 
افزایش یابد؛ درواقع دشــمنان ایران وقتی 
نتوانســتند از برنامه ناآرامی های اجتماعی 
به نتیجه برسند، برنامه دیگری را در دستور 
کار قرار دادند که این برنامــه، تلاش برای 

جلوگیری از سوآپ ارز برای ایران بود. 

 سه اقدام مهم برای مدیریت بازار ارز
بانک مرکزی در این مدت اقداماتی را برای 
کنترل نرخ ارز در دســتور کار خود قرار داد  
که از مهم ترین آنها رایزنی با ســه کشــور 
همســایه برای تقویت مبادلات مالی بود؛ 
علاوه بر این در ســفر اخیر رئیس جمهور و 
مدیران ارشد دولت ســیزدهم به چین هم 
موضوع تسهیل نقل و انتقالات مالی یکی از 

محورهای گفت وگو بوده است.
اقدام دوم، اصلاح نرخ ســود بانکی بود . نرخ 
سود بانکی با هدف ایجاد انگیزه بیشتر برای 
نگهداری ســپرده های مــدت دار و کاهش 
ورود نقدینگی بــه بازار ارز و طــلا بود، هر 
چند که میزان افزایش نرخ ســود نسبت به 
نرخ تورم و تغییرات قیمت در بازار دارایی ها 

قابل توجه نبود اما مطالعات نشان می دهد 
افزایش قابل توجه نرخ سود تبعات دیگری 
بــرای نظام بانکــی و تولید کشــور خواهد 
داشت، بنابراین افزایش نرخ سود در حدود 

ممکن انجام شده است.
اقدام سوم، راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلا 
بود. این مرکز روز سه شــنبه سوم اسفندماه 
سال 1۴۰1 راه اندازی شد. به اعتقاد برخی 
کارشناســان راه اندازی مرکــز مبادله ارز 
می تواند تاثیر قابل توجهی در مدیریت بازار 

ارز و کاهش التهابات ایفا کند.

 دولت باید زودتر برای راه اندازی مرکز 
مبادله ارز و طلا اقدام می کرد

البتــه  تاســیس مرکــز مبادلــه ارز و طلا 
می توانســت در زمان زودتری انجام شود و 
اگر قبل از شــدت گرفتن افزایش بهای ارز 
این مرکز راه اندازی شــده بود، بهای ارز در 

سطوح پایین تری قرار می گرفت.

 طراحی ساختار مرکز مبادله ارز و طلا 
به سبک مرکز مبادلات ارزی

ساختاری طراحی شــده برای مرکز مبادله 
ارز و طلا به گونه ای اســت که همه نیازهای 
ارزی در آن مرکز تامین شود. این نیازها هم 
بخش خدمــات و هم بخش حوالــه را در بر 
می گیرد، در گام اول ۶3 نوع مصارف بخش 
خدمات  در این بازار پاسخ داده می شود که 
درواقع این ۶3 مورد، همه تقاضاهای واقعی 
ارز را پوشــش می دهد؛ در ایــن ۶3 مورد، 
پرداخت ارز برای 3۹ مورد ســقفی تعیین 
نشده اســت. برای 1۰ مورد دیگر هم میزان 
پرداخت به انــدازه صورتحســاب یا پیش 

فاکتور تعیین می شود.
مرکــز مبادلــه ارز و طــلا هماننــد مرکز 
مبادلات ارزی ســال ۹1 و ۹۲ طراحی شده 
اســت به طوری که همه دستگاه های تایید 
کننده ارز مورد نیاز مانند وزارت بهداشــت، 

وزارت علــوم، وزارت صنعــت، معــدن و 
تجــارت، وزارت ورزش و جوانان، آموزش 
و پرورش، صدا و ســیما، وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، وزارت راه و شهرســازی، 
صندوق ضمانت صادرات، ســازمان حج و 
زیارت، وزارت امور خارجه و دیگر دســتگاه 
ها نماینده در این مرکز دارند و درخواست ها 
که به هــر یک از ایــن دســتگاه ها مربوط 
می شود، بررســی و در صورت تکمیل بودن 
و مطابقت مدارک، مــورد تایید قرار گرفته 
و به بانک مرکزی بــرای تخصیص ارز ارجاع 
داده می شــود. در این ســاختار، ارز مورد 
نیــاز متقاضی بــرای مصارف مشــخص 
شده پرداخت می شــود و دیگر ارزی برای 

سوداگری و سفته بازی داده نمی شود. 

  تجربه مرکز مبادلات ارزی
 در مدیریت بازار ارز

اولین تجربه جدی جمهوری اسلامی ایران 
در حــوزه تحریم های مالی در اواخر ســال 
۹۰ آغاز شد و دولت وقت شــروع به تزریق 
گســترده ارز به بازار کرد امــا این تزریق ها 
مانع از افزایش بهای ارز نشــد؛ رشد قیمت 
ها ادامه داشت تا اینکه در مهر  13۹1 مرکز 
مبادلات ارز ایران راه اندازی شد، این مرکز 
در کنار برنامه تعییــن اولویت های کالایی 
بــرای واردات، توانســت به تدریــج ثبات 
نسبی در بازار ارز ایجاد کند؛ ثبات در حالی 
به دســت آمد که بانک مرکزی هیچ ارزی را 
خارج از مرکز مبــادلات ارزی، به بازار آزاد 

عرضه نکرد. 
آمــار و ارقام بهای ارز بعد از تاســیس مرکز 
مبادلات ارزی در نیمه دوم ســال ۹1 نشان 
می دهد در زمان تاســیس این مرکز، نقش 
قابل توجهی در کنترل بهای ارز داشــت به 
طوری که یک ســال پس از راه اندازی این 
مرکز، رشــد بهای ارز  بهــای ارز فقط 1۵ 
درصد رشد کرد.  باتوجه به ساختار طراحی 

شده و تجربه گذشــته، باید نگاه میان مدت 
حداقل یک ســاله و بلندمدت چند ساله به 

مرکز مبادله طلا و ارز داشت. 

 افزایش 30 درصدی درآمدهای ارزی 
کشور در سال 1401 و پیش بینی رشد 
40 درصدی ورودی ارز در سال آینده

در 1۰ ماهه ســال جاری طبق اعلام بانک 
مرکــزی ۶۰ میلیارد دلار ارز تامین شــده 
است که این رقم نسبت به مدت مشابه سال 

قبل 3۰ درصد رشد داشته است.
بررسی های اولیه نشــان می دهد در سال 
آینــده درآمدهای ارزی کشــور حدود ۴۰ 
درصد افزایش خواهد داشــت و باتوجه به 
شکل گیری بازار مبادله ارز و تصویب کامل 
طرح مالیات بر ســوداگری و سفته بازی در 
مجلس شورای اســلامی و تایید آن توسط 
شورای نگهبان در اوایل سال آینده، کاهش 
قابل توجه نوســانات ارزی و مدیریت بازار 

ارز، هدفی کاملا در دسترس خواهد بود.

 مالیات بر عایدی سرمایه در مراحل 
پایانی بررسی در مجلس

طرح مالیات بر ســوداگری که پیش از این 
مالیات بر عایدی ســرمایه نام داشــت، به 
منظور جلوگیــری از ورود تقاضای دلالی و 
سوادگرانه به بازار ارز، طلا، مسکن و خودرو 
تدوین شــده اســت. از ۲۷ ماده این طرح، 
۲۰ ماده به تصویب رســیده و ۷ ماده برای 
بررســی بیشــتر به کمیســیون اقتصادی 

ارجاع داده شده است. 
این ۷ ماده در کمیســیون اقتصادی مجددا 
بررسی و نهایی شده است اما به دلیل اینکه 
بودجه ســال آینده در دســتور کار صحن 
علنی مجلس قرار گرفته اســت، به احتمال 
زیاد در اوایل سال آینده این مواد باقی مانده 
بررســی و تصویب خواهد شــد. باتوجه به 
نیاز بررســی طرح در شورای نگهبان و رفت 
و برگشــت های احتمالی، به نظر می رسد 
در اردیبهشت   1۴۰۲، مالیات بر سوداگری 
)مالیات بر عایدی سرمایه( به قانون تبدیل 
خواهد شــد.حداکثر نرخ تعیین شده برای 
مالیات بر سوداگری و سفته بازی 3۵ درصد 
است که البته با پیشــنهاد دولت و تصویب 
مجلس، امکان افزایش این نرخ در ســطوح 

بالاتر امکان پذیر است. 
بنابراین، »توســعه و تقویت بازار مبادله ارز 
و طلا«، »افزایش بیشــتر درآمدهای ارزی 
کشور در ســال آینده با توجه به تفاهمات 
بین المللی«، »برنامه دولت برای پیمان های 
پولــی چندجانبه« و »پیاده ســازی قانون 
مالیات بر سوداگری و ســفته بازی از سال 
آینده«، چشم انداز روشن و مثبتی در زمینه 
بازار ارز نشــان می دهــد و ابزارهای خوبی 
برای دولــت و بانک مرکزی بــرای کنترل 
بهــای ارز فراهــم می کند و بــا بکارگیری 
پیمان  های پولی چندجانبه،  شکسته شدن 

ارزش و آقایی دلار محقق می شود.

 وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد: مولدســازی 
دارایی های دولــت برخلاف آنچه تلاش می شــود به 
عنوان حــراج اموال دولت معرفی شــود، یک ضرورت 
در اقتصاد ایران اســت. مرکز روابــط عمومی و اطلاع 
رســانی وزارت امور اقتصــادی و دارایی در پاســخ به 
مطلبی توضیح داد: بر اســاس ماده هفــت آیین نامه 
طرح مولدســازی نحوه شناســایی دارایی های دولت 
ذکر شده اســت همچنین شــرایط دارایی های مازاد 
نیز در ماده هشــت آیین نامه بیان شده است که طبق 
این ماده، دارایی که در راســتای وظایف ذاتی دستگاه 
مشــمول اســتفاده نمی شــود، فضاهای اداری فاقد 

توجیه اقتصادی از جنبه ســرانه استاندارد 
یا ارزش منطقه ای و موقعیــت جغرافیایی، 
دارایی هایی کــه بیش از یک ســال راکد یا 
بدون استفاده باقی مانده باشند، دارایی های 
با کاربری یا بهره برداری تجاری، مســکونی، 
اقامتی و مشــابه آن در زمره اموال مازاد قرار 
خواهند گرفت.اینکه مولدسازی دارایی های 

دولت انجام نشود، به این بهانه که زمینه فراهم نیست، 
از آن جمله استدلال هایی است که به خوبی نشان می 
دهد اساســا چرا تاکنون مولدسازی دارایی های دولت 
موفق نبوده است؟ اینکه دولت ده ها هزار زمین و ابنیه 

دارد، خود دلیلــی بر ضرورت اجــرای این 
مصوبه است و البته حاشیه سازی و مقاومت 
در برابر مولدســازی دارایی هــای دولت نیز 
قابل پیش بینی اســت چرا که اساســا آنچه 
تاکنون این زمین های بلااستفاده را از بهینه 
شدن دور نگه داشته همین مقاومت ها است.

مولدسازی دارایی های دولت بر خلاف آنچه 
تلاش می شــود به عنوان حراج امــوال دولت معرفی 
شــود یک ضرورت در اقتصاد ایران است؛ ضرورتی که 
دولت های قبل هم بــه آن اذعان داشــته و دنبال می 
کردند اما همیشه ســد بزرگ مقاومت ها مانع از تحقق 

آن می شــد.اینکه دولت زمین های بلا اســتفاده خود 
را به بهانه افزایش قیمت نتواند مولد کند، اســتدلالی 
نسنجیده است بر اســاس این استدلال دولت هیچگاه 
نخواهد توانســت به این دلیل از اموال خود اســتفاده 
کند چون قیمت ها هیچگاه متوقف نخواهد شد اساسا 
نه دولت بلکه افراد یا تجار نیز اگــر بخواهند به این نوع 
اســتدلال توجه کنند عملا باید همه چیــز در اقتصاد 
متوقف شود چون با اســتدلال ذکر شده با پیش فرض 
اینکه قیمت ها افزایش می یابد هیچ فردی مبادرت به 
تجارت در هیچ حوزه ای نخواهد کرد و عملا اقتصادی 

شکل نمی گیرد.

وزارت

وزارتاقتصاد:مولدسازیداراییهایراکداقدامیعقلانیاست

عضو اتاق بازرگانی تهران پاسخ داد

برایبازارخودروچهتصمیماتیبایدگرفت؟
خریدار  عضــو هیئت نماینــدگان اتاق 
بازرگانــی تهــران می گویــد بــرای آنکه 
برنامه ریزی هــای کلان دولت بــرای بازار 
خودرو بــه نتیجــه نهایی برســد، باید دو 

تصمیم مهم در این حوزه گرفته شود.
محمدرضا نجفی منــش اظهار کرد: فعالان 
صنعــت خــودرو در ســال های گذشــته 
بارها خواســته های خود را مطــرح و اعلام 
کرده اند که تا زمانی که نــگاه مدیریتی در 
بازار جریان داشته باشــد، نمی توان انتظار 
آرام شدن بازار و اســتفاده از حداکثر توان 
تولیدکنندگان داخلی را داشــت، امروز نیز 
ما خواسته مشــخص مان از دولت تغییر در 

این نگاه دولتی است.
وی با بیان اینکه بهبــود وضعیت بازار به دو 
پیش شــرط مهم نیــاز دارد، تصریح کرد: 
نخســتین موضوع بحث خــروج دولت از 
بنگاه داری در حوزه خودرو اســت. در واقع 
بهترین سیاســت در این حوزه، غیر دولتی 

کردن خودروسازی های بزرگ است تا آنها 
بتوانند بر اساس شرایط خود و واقعیت های 
بازار برای محصولاتشان برنامه ریزی کنند. 
در چنین فضایــی بنگاه خودروســازی به 
حداکثر بازدهی می رسد و دولت با مالیاتی 
که این بخــش می گیرد می توانــد درآمد 

خوبی را نیز کسب کند.
عضو اتاق بازرگانی تهران شرط دوم را توقف 
قیمت گذاری دســتوری در بــازار خودرو 
دانســت و افزود: ارزیابی های ما این اســت 
که در حال حاضر ظرفیت تولید دو میلیون 
خودرو در ســال وجود دارد اما مــا در این 
سال ها نتوانســته ایم تمام این توان را فعال 
کنیم زیرا شــرکت های خودروساز با زیان 
دهی مواجه شــده اند. در صورتی که با اتکا 
به بازار قیمت ها تعیین شود و خودروسازان 
بتوانند بر اساس واقعیت ها محصولات خود 
را عرضه کنند، هم تولید به حداکثر خواهد 
رسید و هم دســت دلالانی که خودرو را با 

قیمت پایین تــر می خرند و در بازار ســود 
گزاف می کنند بسته خواهد شد.

نجفی منش با بیــان اینکه دیگر امروز بحث 
انحصار در بازار خودرو معنا ندارد، گفت: بر 
اساس آمارها، شــرکت های خصوصی فعال 
در بازار، حــدود 3۸ درصــد از ارزش کل را 
در اختیار گرفته اند و به این ترتیب رویکرد 
ســال های قبل که دو خودروساز تمام بازار 
ایران را دارند درست نیست. وقتی مدیریت 
بازار بهبود پیدا کند، امکان جذب ســرمایه 
گذاران جدید نیز وجود خواهد داشــت و به 
این ترتیب با اتکا به بازار می توان شــرایط را 

تغییر داد.
وی با تاکید بر این موضوع که خودروسازان 
داخلی مخالف واردات نیستند، توضیح داد: 
ما حتی معتقدیم با واردات خودرو، فشار بر 
روی خودروسازان داخلی نیز کاهش خواهد 
یافت اما باید در نظر داشت که در این حوزه 
نیز دولت نباید نقش مرکزی را داشته باشد. 

شرکت هایی باید در این حوزه فعال شوند و 
سپس متعهد شــوند که از تحویل خودرو تا 
خدمات پس از فروش را به مشــتریان خود 

ارائه دهند.
عضو اتاق بازرگانی تهران در پاســخ به این 
ســوال که در صــورت آزادســازی قیمت 
خودرو، تکلیف اقشــار کم درآمد که توان 
خرید نخواهند داشت چه می شود نیز بیان 
کرد: امــروز حتی در کشــورهایی که تورم 

کمتری دارند نیز وام و تسهیلات لیزینگی 
خودرو بسیار پرمشــتری و فراوان است. در 
کشورهای حاشــیه خلیج فارس، لیزینگ 
خودرو با سود ســه درصدی انجام می شود. 
ما نیز در دوره های مختلــف تجربه فروش 
اقســاطی و لیزینگی خودرو را داشته ایم و 
در همین چارچوب می توان انتظار داشــت 
که تسهیلات به اقشــار کم درآمد پرداخت 

شود.



وزیر آموزش و پرورش خبر داد

پرداختمعوقاتخریدخدمتیهاواضافهتدریسمعلماندرهفتهآینده

حماسه مهار کرونا

درمحیطهایبستهوشلوغهمچنانماسکبزنید

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه4
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه     7  اسفند 1401    شماره 1272

از سوی سازمان تأمین اجتماعی
۲۵درصدباقیماندههمسانسازیحقوق

بازنشستگانتعیینتکلیفشود
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: وزیر کار و مدیرعامل سازمان 
تأمین اجتماعی بایــد ۲۵ درصد باقیمانده همســان ســازی حقوق 
بازنشســتگان را تعیین تکلیــف کنند.محمد کعب عمیر با اشــاره به 
باقیمانده ۲۵ درصد همســان سازی حقوق بازنشســتگان اظهار کرد: 
سازمان تأمین اجتماعی در بودجه سال 1۴۰1 مصوب کرد که بلافاصله 
پس از افزایش حقوق نیز همســان ســازی اعمال و احکام بر اســاس 

افزایش حقوق و همسان سازی صادر شود.
وی گفت: امســال ۷۵ درصد از همســان ســازی حقوق بازنشستگان 
تأمین اجتماعی پرداخت شد اما ۲۵ درصد از آن باقی ماند که ظاهراً به 

گوش فراموشی سپرده شده است.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس، همسان سازی و پرداخت معوقات 
بازنشســتگان را حق قانونی آنها دانســت و افزود: این ۲۵ درصد جدا از 
حقوق آنها بوده که ســازمان تأمین اجتماعی نباید بــا این تحلیل که 
یک بار حقوق ها افزایش پیدا کرده اســت از قیــد ۲۵ درصد باقیمانده 

همسان سازی بگذرد.
کعب عمیر ادامه داد: حقوق های دریافتی با توجه به وضعیت اقتصادی 
و تورم و گرانی های افسار گســیخته اقلام مورد نیاز، کفاف هزینه های 
زندگی را نمی دهد و روز به روز شــاهد کوچک تر شــدن ســفره مردم 
هســتیم؛ بنابراین در چنین وضعیتی انصاف نیست که بازنشستگان به 

دنبال افزایش حداقلی حقوق خود باشند.
نماینده مردم شوش و کرخه در مجلس بیان کرد: باید قبل از بلند شدن 
صدای بازنشســتگان این ۲۵ درصد باقی مانده همسان سازی حقوق 
پرداخت شود و ما نباید منتظر باشــیم که صدای این قشر بلند شود تا 

نسبت به انجام مطالبه آنها اقدام شود.

رئیــس کمیتــه صندوق هــای بازنشســتگی مجلس تاکیــد کرد: 
انتظار می رود وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی و مدیرعامل ســازمان 
تأمین اجتماعی هر چه ســریع تر نســبت به پرداخــت ۲۵ باقیمانده 

همسان سازی حقوق بازنشستگان اقدام کنند.

استاندار تهران:
احتمالتمدیدطرحشناورسازیساعتکاری

اداراتوجوددارد
 اســتاندار تهران با بیان اینکه اصل طرح شناورســازی ســاعت کاری 
ادارات برای مدیریت ترافیک اســت، گفت: احتمــال تمدید این طرح 
برای سال آینده وجود دارد.طرح شناورسازی ساعت کاری ادارات، این 
امکان را به کارمند می دهد که بین ســاعت هفت تا ۹ صبح به محل کار 
برود و موجب شد حدود 1۰ درصد ترافیک صبحگاهی تهران کاهشی 

باشد.
علیرضا فخاری گفت: به منظور مدیریت ترافیک تهران تصمیم گرفته 

شد که طرح شناورسازی ساعت کاری ادارات امسال اجرایی شود.
وی افزود: در این چند ماه اخیر نتایج این طرح بصورت دقیق بررســی 
نشده اما طبق گفته کارشناسان حمل و نقل و ترافیک اجرای این طرح 

در کاهش ترافیک زمان اوج تردد مردم موثر بوده است.
اســتاندار تهران ادامه داد: بزودی با حضور کارشناسان و دستگاه های 
مربوطه این طرح بصورت دقیق بررسی خواهد شــد و در صورت موثر 
بودن و نیاز به اجرای آن ایــن طرح را نیز برای ســال آینده تمدید می 

کنیم.
وی خاطرنشان کرد: مشکلات اصلی شهر تهران به موضوع آلودگی هوا 
و ترافیک اختصاص دارد که این مشــکلات در کوتــاه مدت قابل انجام 

نیست.
به گفته استاندار تهران، باید برنامه ها بصورت کوتاه و بلندمدت اجرایی 
شود و تهران بشــدت به نوســازی و تقویت ناوگان حمل و نقل عمومی 
نیاز دارد. براساس اعلام اســتانداری تهران طرح شناورسازی ۲ ساعته 
فعالیت ادارات شهر تهران اجرا شــد و به منظور کاهش پیک ترافیکی 
مهر، مقرر شد شــروع کار ادارات و سازمان های شــهر تهران از ساعت 

هفت تا ۹ صبح به صورت شناور در نظر گرفته شود.
مطابق این مصوبه تغییــری در میزان حضور کارمنــدان در طول روز 
مطابق ضوابط و مقررات در محل کار ایجاد نخواهد شــد و متناســب با 
ساعت ورود کارمندان به صورت شــناور در محل کار، ساعت پایان کار 
در همان روز به صورت شناور تعیین می شــود. ساعت شروع خدمات 
رسانی بانک ها نیز ساعت هفت صبح و زمان حضور کارمندان در بانک 

هم ساعت ۶:3۰ اعلام شد.
همه ساله با بازگشایی مراکز آموزشی حجم ترافیک پایتخت در مهرماه 
افزایش قابل توجهی داشــته و با توجه به فرسودگی ناوگان حمل و نقل 
عمومی از جملــه اتوبوس و مترو ضروری اســت کــه در این خصوص 
مدیریتی در زمان رفت و آمــد کارکنان دولت و دانــش پژوهان انجام 

شود.

رییس پلیس راهور فراجا اعلام کرد
ثبتبیشاز۷میلیوننقلوانتقالوسیلهنقلیهو
ثبتپلاکخودروهاینوشمارهازابتدایسال

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا ثبت بیش از هفت میلیون نقل 
و انتقال وســیله نقلیه و ثبت پلاک برای خودروهای نوشماره از ابتدای 

سال تاکنون خبر داد.
سردار ســیدکمال هادیانفر در حاشــیه بازدید از مرکز تعویض پلاک 
چیتگر که صبح امروز انجام شــد، با حضور در جمع خبرنگاران، گفت: 
در روزهای پایانی سال هستیم و در همین راستا نیز براساس تجربیات 

گذشته، شاهد افزایش مراجعات برای نقل و انتقال خودروها هستیم.
وی با بیان اینکه شماره گذاری خودروهای نوشــماره هم در ماه پایانی 
ســال افزایش دارد، اظهارکرد: باتوجه به افزایــش مراجعات به مراکز 
شماره گذاری و تعویض پلاک، بنده و دیگر فرماندهان در پلیس راهور 
نظارت و بازدید از این مراکز را در دســتورکار قــرار دادیم تا اگر مورد یا 

مانعی وجود دارد، نسبت به رفع آن اقدام شود.
رئیس پلیــس راهور فراجا دربــاره مدت زمان تعویــض پلاک خودرو 
در مراکز نیز گفــت: صفر تا صد فرآیند نقل انتقــال خودرو در مراکز در 
صورتی که افراد مدارکشــان کامل باشــد، حدود ۵۰ دقیقه طول می 
کشد. اگر فردی نقص مدرک داشته باشد، این موضوع ارتباطی با پلیس 
ندارد و نباید مثلا زمان جســتجو برای یافتن مــدرک را هم جزو زمان 
تعویض پلاک قلمداد کند.هادیانفر درباره بیشترین مشکلات مراجعه 
کنندگان نیز گفــت: در بازدیدی که امروز از یــک مرکز تعویض پلاک 
داشتیم متوجه شدیم بیشتر مشــکلات مربوط به مدارک معاینه فنی، 
عوارض شهرداری، احراز محل سکونت و ... است که البته این مشکلات  

ارتباطی با پلیس راهور ندارد.

دیوار

 معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی از ورود واکســن  بــرای پیشــگیری از ابتلا 
به ســرطان دهانه رحــم در زنــان ایرانی بــه برنامه 
واکسیناسیون کشــور خبر داد.ســرطان دهانه رحم 
مانند انواع دیگر ســرطان ها به دلیل رشد غیرطبیعی 
سلول ها، مخصوصا سلول های گردن رحم رخ می دهد. 
این سلول ها گاهی به قسمت های دیگر بدن نیز منتقل 
شده و مشــکلات زیادی ایجاد می کنند. متاسفانه در 
شروع ســرطان، فرد علامت خاصی نشــان نمی دهد 
بنابراین به پزشــک مراجعه نکرده و بیمــاری در وی 
گســترش پیدا می کند و به تدریج موجب مشــکلاتی 
می شود.در بین شایع ترین ســرطان های دنیا سرطان 
دهانه رحم رتبه چهارم را از نظر شیوع دارد. همچنین 

چهارمین عامل مرگ ناشــی از سرطان در 
زنان همین بیماری است. حدودا ۷۰ درصد 
از مبتلایان به این نوع ســرطان ســاکنین 

کشورهای در حال توسعه هستند.
حســین فرشــیدی معاون بهداشت وزارت 
بهداشت روز شــنبه در گفت و گو با خبرنگار 
حوزه ســلامت ایرنا افزود: قرار است بزودی 

زیرساخت  تولید واکســن hpv در کشور ایجاد شود تا 
تولید داخلی آن  را داشته باشــیم که موسسه ای مانند 

انستیتو پاستور روی آن کار می کند.
وی اظهار داشت: سرطان دهانه رحم از جمله سرطان 
های مهم اســت که بین 1۰ تا 1۲ درصد از افراد جامعه 
 HPV در خطر ابتلا به آن قرار گرفته اند. با ورود واکسن

به واکسیناسیون کشــور و با تزریق به موقع 
می توان از روند ابتلا بــه این بیماری در زنان 

ایرانی جلوگیری کرد.
طاهره اشــرف گنجویــی رئیــس انجمن 
ســرطان های زنــان نیز هفته گذشــته در 
دهمین کنگــره بین المللی ســرطان های 
 HPV زنان ایران گفت: پیوســتن واکســن
برای پیشگیری از ابتلا به ســرطان دهانه رحم در زنان 
ایرانی به برنامه واکسیناسیون ملی بسیار ضروریست، 
زیرا این بیمــاری از علل مهم مرگ و میــر مادران در 
کشور اســت.وی افزود: ابتلا به سرطان دهانه رحم ۹۹ 
درصد با ویروس HPV مرتبط است، هنوز واکسن این 
ویروس در واکسیناســیون ملی پذیرفته نشده و زنان 

مجبورند آن را با قیمت آزاد در حدود ۲ میلیون تومان 
از داروخانه ها تهیه کنند. این واکسن برای پیشگیری 
از ابتلا به ســرطان دهانه رحم باید در گروه ســنی ۹ تا 
۲۶ سال در ســه دز در فاصله زمانی ۶ ماه تزریق شود 
و اگر واکسیناســیون در گروه سنی کمتر از 1۵ سالگی 
انجام شود، دریافت ۲ دز کافی است، از وزارت بهداشت 
انتظار می رود هر چه زودتر و سریعتر واکسن HPV را 
در برنامه واکسیناسیون ملی بگنجاند.اشرف گنجویی 
تصریح کرد: ابتلا به ســرطان دهانه رحم در کشورمان 
نســبت به سایر کشورها شــیوع بیشــتری دارد، این 
در حالیست که در آمریکا، اســترالیا و جوامع اروپایی 
غربالگری این ســرطان برای زنان انجام شده و واکسن 

آن نیز در برنامه واکسیناسیون آنها وجود دارد.

مدیرکل امور بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی با 
بیان اینکه در دســتورالعمل های گذشته تأکید شده و 
باز هم تأکید می کنیم که بازرســان شعب باید از رفتن 
به در منازل بیمه شــدگان برای برقراری و تداوم بیمه 
بیکاری پرهیز کننــد، گفت: به دنبال این هســتیم از 

بانک های اطلاعاتی اســتفاده کنیم و بازرسی ها را به 
حداقل ممکن برسانیم.

مهــدی شــکوری  در پاســخ بــه پرسشــی درباره 
بازرســی های بیمه بیــکاری و مراجعه بــه در منازل 
مردم برای اطمینــان از تداوم بیکاری افــرادی که از 

این مســتمری اســتفاده می کنند، اظهار کرد: درباره 
این موضوع و عدم مراجعه بازرســان به در منازل قبلًا 
دستوری از سوی سازمان تأمین اجتماعی صادر شده 

بود.
 وی افــزود: قانون گذار مشــخص کرده افــرادی که 

مشمول قانون بیمه بیکاری می شوند در صورتی محق 
به دریافت مستمری مذکور هستند که  اشتغال نداشته 
باشــند. ما به جای اینکــه به سمت وســوی مراجعه 
حضوری و بازرســی ها از منازل برویم باید از شیوه های 

دیگری  استفاده کنیم.

واکسن

بیمه

خریدار   واکسیناســیون سراســری و 
کاهش چشــمگیر آمار ابتلا و جانباختگان 
کرونــا از مهمترین نمادهای اراده راســخ 
دولت ســیزدهم بود که بارقــه امید در دل 
مردم ایران را زنده کرد و حماسه مهار کرونا 

را رقم زد.
 مهار کرونــا به عنــوان یکــی از اقدامات 
تاثیرگذار دولت ســیزدهم بــود زیرا با وارد 
کردن آمار بالای واکســن کرونــا، تزریق 
واکســن در دزهای اول، دوم، سوم و حتی 
یــادآور برای مــردم، ویروس تــا حدودی 
فروکش کرد تــا اینکــه در روز 1۲ خرداد 
1۴۰1 و پــس از ۲۸1 روز مقابلــه با کووید 
1۹، آمار مرگ ناشی از کرونا به صفر رسید و 

جرقه امید در دل مردم ایران زده شد.
آمار مرگ و میر کرونا روند متفاوتی را در این 
سه سال داشته اســت؛ کرونا در این مدت از 
مرگ روزانه تک تا چهار رقمی را تجربه کرد 
و امروز مجموع جــان باختگان این بیماری 

به 1۴۴ هزار و ۸3۲ نفر رسیده است.
تعــداد افــراد درگیر ایــن بیمــاری نیز با 
آمارهای گوناگون از تک رقمی آغاز شــد و 
در برخی ماه های ســال به ویژه در فروردین 
13۹۹ و تیر 1۴۰1 نیــز ابتلای پنج رقمی و 
بالای ۴۰ تا ۵۰ هزار نفری را شــاهد بودیم 
و در مجموع تعداد بیمــاران کووید1۹ در 
کشــور تا روز پنجم بهمــن 1۴۰1، هفت 

میلیون و ۵۶۷ هزار و ۵۶۰ نفر اعلام شد.

تزریق بیش از 1۵۵ میلیون
 دز واکسن کرونا

تلاش دولت ســیزدهم برای مهار کرونا در 
تزریق واکسیناسیون سراسری، آمارهایی 
دلگرم کننده و امیدوار بــرای کاهش ابتلا و 
مرگ ناشــی از کرونا را رقم زد تا اینکه آمار 
واکسیناســیون از ۲۲ میلیون دز در دولت 
گذشت و اکنون به بیش از 1۵۵ میلیون دز 

رسید.
براســاس آمارهای وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی از ابتدای شیوع کرونا تا 
روز پنج بهمن 1۴۰1، تعــداد ۶۵ میلیون و 
۲۰1 هزار و ۷۴۰ نفــر دُز اول، ۵۸ میلیون و 

۵۹۵ هزار و ۹۸۷ نفــر دُز دوم و 31 میلیون 
و ۶3۶ هــزار و ۹۷1 نفر، دُز ســوم و بالاتر 
واکســن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع 
واکسن های تزریق شــده در کشور به 1۵۵ 

میلیون و ۴3۴ هزار و ۶۹۸ دُز رسیده است.

سیل واردات واکسن کرونا 
در دولت سیزدهم

بهرام عین اللهــی وزیر بهداشــت، درمان 
و آموزش پزشــکی نیز هفته گذشــته در 
پنجمین کنگره شــهدای داروســاز گفت: 
ویروس کرونا در همه جای دنیا یکسان بود و 
با وجود بروز این بیماری در کشور، تحریم ها 
برداشــته نشــد؛ این ناجوانمردانه بود؛ در 
کواکس پول دادیم و مشارکت کردیم، هیچ 
واکسنی به ما ندادند، دانشمندان ما به ویژه 
در برکت بهترین واکسن ها را تولید کردند و 
در دولت قبلی 1۵ میلیون تزریق انجام شده  
بود ولی در دولت ســیزدهم ســیل واکسن 
وارد کشور شد، در ورزشــگاه ها، پادگان ها، 
حسینیه ها و مساجد با مشــارکت بسیج و 

مردم واکسن تزریق می شد.

20 هزار فوتی از آذر پارسال تاکنون
وی افزود: در روز یک میلیــون و ۶۰۰ هزار 
واکســن و به عبارتی دیگر در هفته هشت 
میلیون و ۶۰۰ هزار واکســن تزریق شد و تا 
قبل از آذر پارســال،1۲۲ هزار نفر بر اثر این 
بیماری در کشــور جان باختند امــا از آذر 
پارســال تا به امروز فقط ۲۰ هزار نفر فوت 
کردند که نشان دهنده تاثیر واکسن و اقبال 

و اعتماد مردم به واکسیناسیون است.

حماسه مهار کرونا در ایران قوی
پدرام پاک آیین سخنگوی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی نیز در این زمینه 
معتقد است: دولت ســیزدهم در یک سال 
گذشته در همه حوزه ها به دنبال این بود که 
تحول ایجاد کند و برای حل مشکلات، عزم، 
اراده و همتی خســتگی ناپذیر به کار بسته 

است.
وی افزود: دولت ســیزدهم در شــرایطی 
تشکیل شــد که شــمار مبتلایان به کرونا 
روزانه پنج هزار نفر و شــمار فوتی ها بیش 
از ۷۰۰ نفــر در روز گــزارش می شــد. در 

چنین وضعیتــی، بــا وجــود تحریم ها و 
فشــارهای کشــورهای غربی تلاش دولت 
برای فراهم کردن واکســن مورد نیاز کشور 
و واکسیناسیون سراســری چندبرابر شد؛ 
به طوری که شــخص رئیس جمهور و وزیر 
بهداشت رایزنی ها با رؤسا و وزرای بهداشت 
کشــورهای دیگر را برای ورود گســترده 

واکسن به کشور آغاز کردند.
همزمان بــا تلاش دولــت بــرای واردات 
انواع واکســن، تولید واکســن داخلی هم 
افزایش پیدا کرد و تعــداد پایگاه ها و مراکز 
واکسیناســیون هم بیشتر شــد تا مراجعه 
کنندگان در صف انتظار نمانند و با ســرعت 
و در کوتاه ترین زمان واکسیناســیون انجام 

شود.
پاک آییــن تصریح کــرد: بر پایــه همین 
تلاش هــای شــبانه روزی در کوتاهترین 
زمان میزان واکسیناسیون به 1۶۰ میلیون 
دز برسد، این موضوع زمینه ساز کاهش آمار 
مرگ و میر کرونا در کشــور و رسیدن آمار 
فوت ناشی از این بیماری در کمتر از یکسال 
به تک رقمی و در برخــی از مقاطع به صفر 

بود.وی اظهار داشــت: به گواه مســتندات 
مراجــع ذیصلاح، تعــداد ثبت ســفارش 
واکســن کرونا تا قبل از 1۴ مرداد 1۴۰۰ و 
تشکیل دولت جدید فقط ۲۶ میلیون و ۵۲۴ 
هزار و ۶1۰ دُز واکســن بوده است و این در 
حالی اســت که پس از 1۴ مــرداد 1۴۰۰ و 
با تشکیل دولت میزان 13۵ میلیون و ۴۷۵ 
هزار و 3۹۰ دُز واکسن ثبت سفارش شد که 
از افزایش بیش از پنج برابری ثبت سفارش 

واکسن ها حکایت دارد.
پاک آیین ادامه داد: همچنیــن تعداد کل 
واکسن وارد شــده قبل از تشــکیل دولت 
ســیزدهم در 1۴ مــرداد 1۴۰۰ فقط 1۸ 
میلیون و ۷۵۴ هزار و ۶1۰ دُز واکســن بود 
و حال آن که جمع کل واردات واکســن بعد 
از 1۴ مرداد 1۴۰۰ و در دولت ســیزدهم به 
رقم 1۴3 میلیــون و ۲۴۵ هــزارو 3۹۰ دُز 

واکسن رسید.
وی تصریح کرد: با واکسیناسیون سراسری 
این روزهــا به کمترین حد مــرگ و ابتلای 
بیماری کرونا رســیده ایم و امید اســت با 
همراهی و همدلــی مردم در نوروز ســال 
1۴۰۲ نیز شــاهد اتفاقات خــوب در تکرار 
روزهای بدون فوتی ناشــی از این بیماری 

باشیم.
البته پنجم اســفند، مرکــز روابط عمومی 
و اطلاع رسانی وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی اعلام کرد: تعداد شهرهای 
با وضعیت قرمز همانند هفته های گذشــته 
صفر بــوده و تعداد شــهرهای بــا وضعیت 
نارنجی از یک به ۶ شــهر رســید همچنین 
تعداد شــهرهای با وضعیت زرد از ۹۰ به ۹۴ 
شهر افزایش و تعداد شــهرهای با وضعیت 

آبی از 3۵۷ به 3۴۸ شهر کاهش یافت.
اکنون که تا حدودی روزهای صفر کرونایی 
در کشور افزایش یافته و مرگ ناشی از کرونا 
تک رقمی است اما بهتر است مردم همچنان 
بــرای جلوگیــری از روزهای تلخ و ســیاه 
کرونایی در محیط های بسته و شلوغ نسبت 
به رعایت شــیوه نامه های بهداشــتی اقدام 
کنند این درحالیست که استفاده از ماسک 

به زیر 1۷ درصد رسیده است.

خریدار  وزیــر آموزش و پــرورش گفت: 
پرداخت معوقات نیروهای خرید خدمت و 
اضافه تدریس معلمان و همکاران در هفته 

آینده انجام می شود.
یوســف نوری، اظهار کرد: بــه خاطر برخی 
مشکلات و افزایشی که در اوایل سال اعمال 
شد، ما نتوانستیم پرداختی را در این حوزه 

انجام دهیم که با کارســازی انجام شــده 
امیدواریم در هفته آینده پرداخت معوقات 
این نیروها به شکل مطلوب و مناسب انجام 

شود.
وی بــا عذرخواهی از تأخیر بــه وجود آمده 
در پرداخــت معوقات فرهنگیــان تصریح 
کرد: تمام تلاش ما بر این اســت تا آخر سال 

بخشی عظیمی از مطالبات فرهنگیان را در 
بخش های مختلف پرداخــت کنیم تا آنها با 
خیال راحت بتوانند سال جدید را با روحیه 

شاد و با طراوت آغاز کنند.
وزیر آموزش و پرورش به ســفر یک روزه 
به شهرســتان های جنوبی استان اردبیل 
اشاره کرد و گفت: اســتعدادهای خوبی 
را در شهرســتان کوثــر شــاهد بودیم 
و تــلاش ما بــر این اســت تا به ســمت 
افزایش مهــارت پایه ابتدایــی معلمان 
و مهارت هــای کاربــردی زیســت بوم 
هنرســتانی در دوره های متوســطه دوم 

حرکت کنیم.
نــوری تقویــت پژوهش ســراها را در این 
راستا یادآور شــد و افزود: با توجه به اینکه 
محصولات متنوع کشاورزی و باغی در این 
منطقه تولید می شــود، ســعی می کنیم تا 
هنرســتانی را با محوریــت صنایع تبدیلی 
در جنوب اســتان اردبیل راه اندازی کنیم 
تا نیروهای مهار و متخصــص در این حوزه 

تربیت شوند.
وی در بخــش دیگــری از ســخنان خود 

خاطرنشــان کرد: در هفته آینــده تیمی از 
وزارت آموزش و پــرورش به منطقه جنوب 
اســتان ســفر خواهند کرد تا ابعاد مختلف 
توســعه هنرســتان های صنایع تبدیلی و 

کشاورزی را مورد بررسی قرار دهند.

دوست نداریم خیرین از دست ما 
ناراحت شوند

وزیر آمــوزش و پرورش ضــرورت تکمیل 
پروژه هــای خیرســاز را در مناطق مختلف 
یادآور شد و اضافه کرد: در شهرستان کوثر 
نیز مدرســه خیرســازی نیمه تمــام باقی 
مانده و ما دوســت نداریم خیری از دست ما 
ناراحت شــود بلکه اهتمام جدی بر تکمیل 

این پروژه خواهیم داشت.
نوری بیان کرد: احداث ســالن ورزشــی به 
صورت مدرســه ای در این شهرستان مورد 
توجــه خواهد بــود و به جای خانــه معلم، 
ســاخت اردوگاه در این شهرستان و تجهیز 
مدارس طــرح اســکان در برنامه ریزی ها و 
هدف گذاری های وزارت آموزش و پرورش 

خواهد بود.

تحریم برای ما محدودیت نیست
وزیر آموزش و پرورش در پاســخ به سؤالی 
در مورد تحریم آموزش و پرورش از ســوی 
اتحادیه اروپا اظهار کرد: ما از دشمن انتظار 
تعریف و تمجید نداریم و آنهــا با نابخردی 
خــود همچنان بــر گرمی تنــور تحریم ها 

می افزایند.
وی تصریح کرد: ایران اســلامی ما امروز در 
محور مقاومت و مســیر عزت قرار گرفته و 
تحریم دشمنان ذره ای برای ما محدودیت 

ایجاد نخواهد کرد.
نوری در بخــش دیگری از ســخنان خود 
گفت: بنده فرزند این انقلاب و مطیع ولی امر 
مســلمین امام خامنه ای هستم و تحریمی 
که علیــه ما اعمال شــده، اراده مــا را برای 
تلاش مضاعف در ســنگر خدمت رســانی 

بیشتر کرده است.
وزیر آموزش و پرورش افزود: ما همچنان در 
مسیر دفاع از انقلاب و ارزش ها ایستاده ایم 
و دنیا نیز می داند که ملــت ایران در این راه 
ثابت قدم هســتند و لحظه ای عقب نشینی 

نخواهند کرد.
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شهرامعبدلیدرگذشت
 شــهرام عبدلی، بازیگر ســینما و تلویزیون که از روز جمعه ۲۹ بهمن 
به علت خونریزی مغزی در کمای عمیق فرو رفته بود،  دیروز شــنبه ۶ 

اسفند در بیمارستان قائم مشهد درگذشت.
به گزارش روابط عمومی ســریال آسوده باش، شــهرام عبدلی، بازیگر 
ســینما و تلویزیون شــامگاه ۲۸ بهمن ماه دچار خونریزی مغزی و به 
بیمارستان  قائم مشهد منتقل شد.این بازیگر ۴۶ ساله که برای بازی در 
سریال آسوده باش به کارگردانی حسن حج گذار در مشهد به سر می برُد 
با افت هوشــیاری ناگهانی مواجه شد.ســریال خط قرمز اولین حضور 
رســمی عبدلی در قاب تلویزیون اســت. ماه گرفتگی، یکی برای همه، 

قصه دل ها و دختری در قفس از فیلم های سینمایی وی است.
او تاکنون در مجموعه های تلویزیونی بسیاری نظیر دختری به نام آهو، 
تکیه بر باد، فاصله ها، رستگاران، خط قرمز، تبریز در مه و مختارنامه به 
ایفای نقش پرداخته است.شهرام عبدلی متولد ۲۹ اردیبهشت 13۵۵ 

در تهران، بازیگر سینما و تلویزیون است.
زمان تشییع این بازیگر سینما و تلویزیون متعاقبا اعلام می شود.

پروانهنمایشبینالمللیفیلمسینمایی
»قاتلووحشی«صادرشد

 مجــوز نمایــش بین المللی فیلــم ســینمایی »قاتل و وحشــی« به 
نویسندگی و کارگردانی حمید نعمت الله صادر شد.

به گزارش اداره  کل روابط عمومی ســازمان سینمایی، روح الله سهرابی 
مدیرکل نظارت بر عرضه و نمایش سازمان ســینمایی از صدور مجوز 
نمایش بین المللی فیلم ســینمایی قاتل و وحشی خبر داد.وی با اشاره 
به برخی حواشی چند ســال اخیر این فیلم گفت: فیلم سینمایی قاتل و 
وحشی که از سال 13۹۸ به دلیل مســائل مربوط به نوع پوشش بازیگر 
زن در وضعیت بلاتکلیفی قرار داشــت، نهایتا با تدبیر رئیس ســازمان 
سینمایی و همکاری تهیه کننده و کارگردان فیلم در اعمال اصلاحات 
و مساعدت شورای پروانه نمایش سینمایی، صرفا برای نمایش خارج از 
ایران مجوز گرفت.ســهرابی افزود: اگر چه مضمون فیلم دارای فضایی 
ملتهب و خشن بوده و مخاطب خاصی را جلب خواهد کرد، اما وحشت 
و خشــونت حاکم بر فیلم، علت عدم نمایش این اثر نبوده و تنها تصاویر 

بازیگر زن با موی تراشیده این امکان را از اثر سلب کرده است .

وی با اشاره به مســبوق به ســابقه بودن حضور زن با موی تراشیده در 
تعــدادی از آثار ســینمایی همچون ســرب، زندان زنان و شــیفتگی 
خاطرنشان کرد: با وجود اینکه در گذشــته چنین اتفاقی در برخی آثار 
رخ داده است اما به دلیل حساسیت های مختلف، تاکنون از نمایش این 
فیلم جلوگیری شده بود با این وجود شــورای پروانه نمایش سینمایی 
صرفا بــا اکران بین الملــل قاتل و وحشــی موافقت کــرد و از این پس 

تهیه کننده اثر مجاز به نمایش این فیلم در خارج از کشور خواهد بود.

همزمان با زادروز سازنده »ابلق« و »شیار 14۳« صورت گرفت
ثبتفیلمنامههاینرگسآبیاردرگنجینه

موزهسینما
 همزمان با زادروز نرگس ابیار به درخواست موزه سینما، سه فیلمنامه  
»شبی که ماه کامل شــد«،»نفس« و»ابلق« به این مجموعه فرهنگی- 
تاریخی اهداء شد.به گزارش روابط عمومی موزه سینما، فیلمنامه های 

سه فیلم از نرگس آبیار درگنجینه موزه سینما ثبت شد.
نســخه های اهدایی، نســخه شــخصی کارگردان در زمان تولید بوده 
و شــامل متن کامــل فیلمنامه همراه بــا صحنه های حذف شــده و 
یادداشت نرگس آبیار در مقام کارگردان اســت که به عنوان بخشی از 
تاریخ ســینمای ایران نکات قابل ملاحظــه ای را در خصوص این آثار و 
فیلمسازی وی بیان میکند.نرگس آبیار در کارنامه هنری خود ساخت 
آثاری همچون »ابلق«، »شــبی که ماه کامل شــد«، »نفس«، »شیار 

1۴3« و »اشیاء از آنچه در آیینه می بینید به شما نزدیکترند« را دارد.
این فیلمساز صاحب ســبک که پیش از این جوایز بسیاری از جشنواره 
های داخلی و بین المللی را برای ســینمای ایران به ارمغان آورده در دو 
سال اخیر مشغول ساخت سریالی بر اساس رمان شناخته شده سیمین 

دانشور به نام سووشون است.

قیمتجدیدبلیتسینماواکراننوروزیامروز
قطعیمیشود

شورای صنفی نمایش در جلسه ای با معاون نظارت و ارزشیابی سازمان 
ســینمایی قیمت نهایی بلیت ســینماها و اکران فیلم های نوروزی را 
تعیین می کند. اگرچه قرار اســت اکران چند فیلمی که الان روی پرده 
سینماها هســتند در تعطیلات نوروز هم ادامه داشــته باشد اما هنوز 
برنامه رســمی اکران نوروزی به روال هر سال مشــخص و اعلام نشده 
است.سازمان سینمایی و شــورای صنفی معمولا از میانه اسفندماه در 
تدارک بررســی فیلم های متقاضی برای اکران نوروزی قرار می گیرند 
اما امســال به نظر می رســد با توجه به همزمانی نوروز با ماه رمضان و 
نیز ادامه اکران چهار فیلم کمدی در عیــد، فیلم های چندانی متقاضی 
نمایش عمومی در این مقطع نیســتند. در این زمینه حتی مســئولان 
ســینمایی هم پیگیر نمایش برخی فیلم هایی مطرح و پربازیگر شدند 

که از جشنواره سال قبل هنوز به اکران درنیامده اند.
با این حال قرار اســت این موضوع به همراه قیمت بلیت سینماها فردا، 
یکشنبه هفتم اسفندماه بررسی شــود. همایون اسعدیان )دبیر شورای 
صنفی نمایش( به ایسنا گفت: قیمت بلیت سینما حتما افزایش خواهد 
داشت و شورای صنفی نمایش هم پیشنهادهایی دارد که تمام این ها به 
همراه فیلم های نوروزی در جلســه با آقای ایل بیگی )معاون نظارت و 

ارزشیابی( تصمیم گیری خواهد شد.

قاب

آرش امینی، موزیســین و رهبر ارکســتر سمفونیک 
سازمان صداوسیما از سمت خود اســتعفا کرد. ایسنا 
پیگیر صحت این خبر بود که آرش امینی ـ آهنگساز و 
رهبر ارکســتر ـ در گفت وگویی این خبر را تایید کرده 

است.
آرش امینی  با تایید خبر اســتعفای خود از ارکســتر 
صداوســیما، علت آن را دخالت های نابه جای مسئول 
اداری جدیدالانتصاب ارکســتر در مســائل حرفه ای 
و هنری مانند تعیین و انتصــاب نوازنده، نحوه تمرین 

کردن با ارکســتر، چیدن نــت و قطعات در 
پوشــه تمرینی نوازندگان بدون مشورت با 

رهبر و ... عنوان کرد.
او بیان کرد، علت تامل او برای این اســتعفا، 
انتظــارش برای بــه اتمام رســیدن اجرای 
ارکستر در جشــنواره موســیقی فجر بوده 

است.
امینی از چهار ســال قبل رهبری ارکستر سمفونیک 

صداوسیما را برعهده داشته است.

ارکســتر ســمفونیک صداوســیما در سی 
و هشتمین جشــنواره موســیقی فجر هم 
اجرا داشــت که این اجرا بــه رهبری آرش 
امینی روی صحنه رفت. این اجرا متشــکل 
از سازهای زهی، ســازهای بادی، تیمپانی و 
گروه کر بود که ابتــدا قطعه بی کلام »نیایش 
یزدان« را با همراهی گروه کر به اجرا درآورد و 

در ادامه با حضور خواننده قطعه ای دیگر اجرا شد.
علیرضا قزوه، رییس مرکز موسیقی صدا و سیما که در 

این برنامه حضور داشت، درباره برنامه های پیش روی 
این ارکســتر در جملاتی گفت: »تمرینات ارکســتر 
سمفونیک صداوسیما به طور مرتب برقرار بود، هر ماه 
اجراهایی برگزار کردند و آقای آرش امینی با جدیت در 
این ارکستر حضور و فعالیت دارند. این ارکستر متشکل 
از نوازندگان با تجربه و خوبی اســت و تلاش داریم در 
سال آینده هم این اجراها هر ماه برگزار شود. وظیفه ما 
حمایت از این ارکستر است و حامی ارکستر سمفونیک 

صدا و سیما هستیم.«

 فیلــم »و عدالــت برای همــه« در ســینماتک خانه 
هنرمندان ایران به نمایش درمی آید.

به گزارش روابط عمومی خانه هنرمندان ایران، پانصد 

و سی امین برنامه سینماتک خانه هنرمندان ایران روز 
دوشنبه ۸ اســفند 1۴۰1 ســاعت 1۷ به نمایش فیلم 
»و عدالت برای همه« به کارگردانی نورمن جویســون 

محصول 1۹۷۹ اختصاص دارد.
پــس از نمایش فیلم نیــز، جواد طوســی حقوقدان و 
منتقد ســینما با موضوع عدالت ترمیمی درباره فیلم 

صحبت خواهد کرد.این برنامه از سینماتک با همکاری 
و مشــارکت اتحادیه سراســری کانون هــای وکلای 

دادگستری ایران برگزار می شود.

سمفونیک

فیلم

خریدار  بازیگر فیلم سینمایی »هامون« 
گفــت: خیلــی دوســت دارم نقــش آدم 

عقب مانده و دیوانه را بازی کنم.
اســدالله یکتا با اشــاره به قصه ورود خود به 
دنیای هنر و ســینما گفــت: در یک مغازه 
زرگری، شــاگردی مــی کــردم. عمویم 
فوت شــده بود و از صاحب مغازه خواستم 
اجازه دهد در مراسمش شــرکت کنم. وی 
مخالفت کرد چراکه خیال مــی کرد بهانه 

الکی آورده ام تا از زیر کار در بروم.
وی ادامه داد: به بهانــه چای آوردن از مغازه 
خارج شــدم و رفتم؛ دیر به مراسم رسیدم و 
عمویم را خاک کرده بودنــد. به خانه رفتم 
و حالم اصلا خــوب نبود. بــرای آنکه حالم 
بهتر شــود، به تئاتر پارس رفتم. وضع مالی 
ام خوب نبود و یواشکی وارد تئاتر شدم. آنجا 
نمایشی بود و عکس های هنرپیشه ها روی 
دیوار.بازیگر مجموعــه تلویزیونی آپارتمان 
)اصغر هاشمی 13۷۲-13۷1( تاکید کرد: 
یواشــکی وارد سالن شــدم، تئاتر را دیدم و 
زمانی که می خواستم در بروم یک نفر گفت: 
»آقا کوچولو بیا ببینم«. گفتم: پول ندارم و 
گفت: »پول نمی خواهم اما کارت قشــنگ 
بود. این که یواشــکی آمدی و یواشکی می 
خواهی بروی، تو که می توانــی فیلم بازی 
کنی چرا برای ما بازی نمی کنی؟« و گفتم: 

بازیگران سینما کجا و من کجا؟
یکتا ادامه داد: مدیر تئاتر گفت »اتفاقا بازی 
در سینما راحت تر اســت چون اگر اشتباه 
کنی فیلــم را قیچی می کننــد و کنار می 
اندازند اما اگر در تئاتر اشــتباه کنی جلوی 
تماشاچیان هســتی و تو را هو می کنند«. 
گفتم چشــم و چنــد روز تمریــن کردم و 
کارگردان که اکبر عبــدی نامی بود از کارم 

خوشش آمد؛ او مردی بزرگ هیکل بود که 
البته فوت کرد. و بعد از چندین مدت که این 
آدم های تئاتر لاله زار با مــن کارکردند راه 
افتادم و پس از آن از سینما به سراغم آمدند 
و اولین پیشــنهاد کارم )فیلم مراد و لاله( از 
سوی آقای صابر رهبر بود که خدا رحمتش 
کند.بازیگر مجموعه تلویزیونی چاق و لاغر 
)تیــم کارگردانی 13۶۵ تــا 13۶۹( اظهار 
داشت: هرکسی که اسمش را می آورم باید 
بگویم خدا رحمتش کنــد چون ۹۹ درصد 

این آدم ها مرده اند.
این هنرمند پیشکســوت در پاســخ به این 
پرســش که ملاکش برای انتخــاب نقش 
هایی که این روزها به او پیشــنهاد می شود، 

چیســت، گفت: نقش ها را خــودم انتخاب 
می کنم. چون کارم کمدی اســت و ســعی 
می کنم تماشــاچی خوشــش بیاید؛ وقتی 
تماشاچی خوشــش بیاید خودم هم لذت 
می برم. وقتی مردم بــه کارهایم می خندند 

خودم هم لذت می برم.
وی افزود: قیمت کارهایم فــرق می کند و 
زمان کار هم بســته به میزان نقش من دارد 
و بر این اساس قیمت جلسات را تعیین می 
کنیم. کارهایی که قشــنگ باشد را ترجیح 

می دهم که حضور داشته باشم و کار کنم.
بازیگر فیلم ســینمایی هامــون )داریوش 
مهرجویی 13۶۸( در پاســخ به این پرسش 
که آیا پیشــنهاداتی بوده که به آنان جواب 

رد دهد، گفت: صددرصــد. مبنای انتخابم 
این اســت که یا باید کار من قشنگ باشد یا 
پرداختی مناسب باشد. دنبال کارهای پیش 
پا افتاده نمی روم و دوســت دارم در تیتراژ 
بزنند اسدلله یکتا در»..« یا با حضور اسدلله 
یکتا. کارهایی که با قیمت پایین و از ســوی 
بازیگران تازه کار پیشنهاد می شود را قبول 

نمی کنم.
یکتا در توضیح چهره هایی که در سینما به 
آنان علاقه داشته است، بیان کرد: قدیمی ها 
که رفتند و دیگر کســی وجود ندارد اما قبل 
از انقلاب محمدعلی فردیــن، ایرج قادری، 
سعید راد، محمدعلی تبریزیان، با نام هنری 
»همایون« از جمله بازیگران بزرگی بودند 

که از خدا می خواســتم که با اینها بازی کنم 
مثلا بازی در مقابل فردین افتخار من بود.

بازیگر فیلم سینمایی چند می گیری گریه 
کنی )شاهد احمدلو 13۸۴( در مورد تجربه 
کاری با محمدعلــی فردیــن توضیح داد: 
روزهایی که با فردین کار می کردم بســیار 
خوشحال بودم. او انسان بزرگی بود. روحش 
شــاد و خدا رحمتش کند؛ فردین انســان 
بزرگی بود و رفتارش حرف نداشــت. بسیار 
دوستانه رفتار می کرد. مثلا زمانی که با هم 
کار می کردیم به کارگردان گفت آقای یکتا 
را دریاب و در تمام آن مدت بسیار محترمانه 

با من برخورد می کرد و هوای من را داشت.
یکتا با اشــاره بــه علاقه خود بــه بازیگران 
بعد از انقلاب در ســینمای ایران بیان کرد: 
از بین بازیگران جدید پرویز پرســتویی را 
قبول دارم؛ نسل قبلی هنرپیشگان با مردم 
رفیق بودند و درســت هم همین اســت که 

هنرپیشه با مردم رفیق باشد.
بازیگر فیلم سینمایی گشت ارشاد ۲ )سعید 
سهیلی( توضیح داد: بسیار زیاد دوست دارم 
نقش آدم عقب مانــده و دیوانه را بازی کنم. 
بمن گفتند مگر می توانی نقش دیوانه بازی 
کنی؟ و گفتم دیوانه را از خــود دیوانه بهتر 
درمــی آورم اما تاکنون این نقــش را به من 

نداده اند.
وی افــزود: یکــی از گلایه های امــروز در 
سینما این است کسانی وارد تصویر شده اند 

که مهارت های لازم را ندارند.
یکتا در پاســخ به این پرسش که آیا تاکنون 
نقشی را به علت شرایط جسمی و سنی اش 
رد کرده است، تصریح کرد: به لحاظ جسمی 
مشــکلی ندارم و همه نقش ها را می توانم 

اجرا کنم.

رهبرارکسترسمفونیکصداوسیماچرااستعفاکرد؟

»وعدالتبرایهمه«درسینماتکخانههنرمندانایران

۳8 نکته از جشنواره سی وهشتم موسیقی فجر

کدامخوانندههارکوردزدند؟

خریدار   سی وهشــتمین دوره جشنواره 
موسیقی فجر در شــرایطی به پایان رسید 
که بخش پاپ این رویداد، بــا اقبال بالایی 

مواجه شد.
بخش پــاپ، همــواره ویترین جشــنواره 
موسیقی فجر بوده و همیشه هم با استقبال 
قابل توجه تری به نســبت بخش های دیگر 
همراه بوده اســت. برای امسال، این بخش 
با حــرارت بالایی مواجه شــد و توانســت 
مشــتاقان بســیاری را به ســالن های اجرا 

بکشاند.
برای این ۶ روز که با 1۲ اجرا همراه بود، 3۸ 
نکته جالب توجه مطرح است که در ادامه به 

آنها خواهیم پرداخت.
1.وقتی اســامی خوانندگان پاپ حاضر در 
جشــنواره به صورت رســمی منتشر شد، 
بسیاری متعجب  شدند. حداقل طی سالیان 
اخیر، ســابقه نداشــت که 1۲ خواننده در 

طول ۶ روز، به اجرای برنامه بپردازند.
۲. معرفــی 1۲ خواننــده در بخــش پاپ، 
ضرب شســت بزرگــی بــود بــه مخالفان 
برگزاری کنسرت. کســانی که ماه ها تلاش 
کردند تا کنســرتی در کشــور برگزار نشود 
اما اجرای 1۲ خواننــده در ۶ روز، تمام این 

نقشه ها را باطل کرد.
3. تمــام 1۲ اجرا بــا ســالن های مملو از 
جمعیــت مواجه شــدند و تنهــا در 3 اجرا 

بود که چنــد صندلی خالی وجود داشــت 
که با بررســی ها مشخص شــد که سالن از 
پیش، تمــام بلیت هایــش را فروخته و آن 
صندلی های خالــی که تعدادشــان از ۲۰ 
صندلی متجــاوز نبود، به دلیل نرســیدن 

مخاطب، خالی مانده است.
۴. در تقریبا تمام 1۲ اجرا، افراد بســیاری با 
حضور در پشت درب های کنسرت، از حضار 
می پرسیدند که آیا بلیت اضافی دارند یا نه. 
آنها حاضــر بودند گاها و بســته به خواننده 
آن اجرا، تا ۵۰۰ هزار تومــان، آن بلیت ها را 

خریداری کرده و به داخل سالن بروند.
۵. برخــلاف آن چــه کــه برخــی مطرح 
می کردند، 1۰ خواننده از 1۲ خواننده، تمام 
تلاش خود را به عمل آوردنــد تا مخاطبان 
خود را تــا بیشــترین میزان ممکن شــاد 
کنند.۶.بهنام بانی، شــادترین کنسرت را 
اجرا کرد. سینا شعبانخانی هم در رتبه دوم 

این فهرست قرار می گیرد.
۷. غمگین تریــن کنســرت، متعلق به رضا 
بهرام بود که البته خود وی در آغازین دقایق 
اجرا اعلام کرد که با غمگین ترین رضا بهرام 

طرف هستید.
۸. ناصر زینعلی تنها خواننده جشنواره بود 
که از ابتــدا گفت هر چه شــما بگوئید، من 

همان را می خوانم و همین کار را هم کرد.
۹. رکورد اجرای بیشــترین تعــداد آهنگ 

معروف کــه در جامعه صدا کــرده بود، به 
مسعود صادقلو اختصاص دارد.

1۰. پرهیاهوترین خواننده جشــنواره که 
تحرک بسیار بالایی بر روی صحنه داشت، 
سینا شــعبانخانی بود.11. کم تحرک ترین 
خواننده جشنواره که عمدتا یک جا ایستاده 
بود و در بســیاری از مواقع، میکروفونش را 
از پایه جدا نمی کرد، راغــب بود.1۲. رکود 
کمترین مدت زمان کنســرت به مســعود 

صادقلو اختصاص داشت با ۵۵ دقیقه.
13. طولانی ترین کنسرت را هم راغب با ۹۰ 

دقیقه اجرا، به خود اختصاص داد.
1۴. رکورد بیشــترین تعداد ترانه اجراشده 
بــه مجیــد رضــوی اختصاص داشــت با 
1۷ آهنگ.1۵. علی یاســینی، تقریبا تنها 
خواننــده ای بود کــه حتی یک بــار نیز از 
هوادارانش نخواســت که کف بزنند یا جیغ 
بکشــند.1۶. بهنام بانی، بیشــترین میزان 
تقاضا از هوادارانش برای کف زدن، ســوت 
و جیغ کشــیدن و روشــن کردن نور فلش 
گوشی را داشــت.1۷. رکورد غمگین ترین 
اجرای کنســرت به رضا بهرام رسید با تنها 
1 آهنگ شاد. این 1 آهنگ شاد هم آخرین 
آهنگ کنســرت بود که با درخواست بالای 
مــردم اجرا شــد.1۸. رکــورد باحال ترین 
کنســرت، با اختلاف، به معین زندی تعلق 
دارد. ایــن خواننده بــا تیپ، نــوع ادبیات 
و کارهایی مثــل حــرف زدن خودمانی با 
ارکستر، بدون توجه به اینکه صدا دارد برای 
مخاطبان پخش می شــود، لحظات بسیار 

مفرحی را برای مخاطبان فراهم کرد.
1۹. رکــورد فعال تریــن ارکســتر، به تیم 
میثــم ابراهیمی می رســد. ارکســتر این 
خواننده تلاش بســیار زیــادی انجام داد تا 
مخاطبان را ترغیب به تشویق کند. ارکستر 
مجید رضــوی در رتبه دوم این فهرســت 
قرار می گیــرد.۲۰. رکورد دوآتیشــه ترین 

هواداران خواننده به طرفداران علی یاسینی 
رســید. آنها بدون هیچ تقاضایی از ســوی 
خواننده، از پشــت درب ســالن و زمانی که 
هنوز باز نشده بود، هم خوانی چندصدنفره 
خود را آغاز کردند و این کار را تا لحظاتی که 
در حال خروج در محوطه بیرونی نمایشگاه 

بودند، ادامه دادند.
۲1. تنها خواننده ای کــه از مخاطبان خود 
نپرســید کدام آهنگ را دوبــاره اجرا کنم، 
مســعود صادقلو بود.۲۲. تنها، کنســرت 

راغب بود که نوازنده خانم داشت.
۲3. رکورد پربغض ترین خواننده جشنواره 
به گرشــا رضایی رســید. او قبل از اجرای 
کنسرت متوجه شــد که پدرش زیر دیالیز، 
ســکته مغزی کرده اما با این حــال، با یک 
بغض فروخورده، از هیچ تلاشــی برای شاد 

کردن مخاطبانش فروگذار نکرد.
۲۴. کم تاخیرترین اجرای جشنواره متعلق 
به اجرای آرون افشار با ۵ دقیقه و بیشترین 
تاخیر باحدود ۲۵ دقیقه نیز به اجرای ناصر 

زینعلی اختصاص داشت.
۲۵. مجید رضوی تنهــا خواننده ای بود که 
در اثنای کنســرت و زمانی کــه گروهش 
مشغول تک نوازی بود، دقایقی از سن خارج 

شد و به پشت صحنه رفت.
۲۶. بیشــترین میزان گرفتــن میکروفن 
به ســمت مخاطب، متعلق به اجرای میثم 
ابراهیمی است که گاها بیش از نیمی از یک 

آهنگ را دربرمی گرفت.
۲۷. تنها خواننده ای که در جشنواره، برای 
دقایقی بــا عینک دودی به اجــرای برنامه 

پرداخت، مجید رضوی بود.
۲۸. بهنــام بانــی و علــی یاســینی تنها 
خوانندگانــی بودند کــه در ایــن دوره از 
جشــنواره، ســاز زدنــد. بانی، پیانــو زد و 

یاسینی، گیتار.
۲۹. تنها کنســرت بهنام بانی، پیانو داشت 

که آن هم برای یک اجرای کوتاه که بانی بر 
عهده داشت، به کار گرفته شد.

3۰. آرون افشــار و ناصــر زینعلــی، تنها 
خوانندگان جشنواره امســال بودند که در 

حین اجرای یک کار، گریه کردند.
31. اتفاق خوبی که در این دوره از جشنواره 
بــرای تمــام خواننــدگان رخ داد، اجرای 
بدون موســیقی بخشــی از آهنگی بود که 
آنها دقایقی قبــل آن را با موســیقی برای 

مخاطبان خوانده بودند.
3۲. رکورد نگه داشــتن ریتم جریان سالن، 
به اجرای سینا شعبانخانی مربوط می شود. 
این خواننده جوان، برای ۷۵ دقیقه، سالن را 
منفجر کرد به طوری کــه حتی رکورد قرمز 
شدن دست های مخاطبان در طول اجرای 
کنســرت نیز به اجرای ایــن خواننده تعلق 
می گیــرد.33. بیشــترین تقاضای مردمی 
شــاد کردن آهنگ، مربوط به هواداران رضا 
بهرام بود.3۴. رکورد جوان ترین مخاطبان 
جشــنواره بــه کنســرت علی یاســینی 

اختصاص دارد.
3۵. رکــورد بیشــترین میــزان صحبت با 
مخاطب، قبل و بعد از اجــرای آهنگ ها، به 
راغب اختصاص داشــت.3۶. تنها خواننده 
جشنواره امســال که آهنگ های غمگین را 
شــاد خواند و مردم را تشــویق کرد تا با این 
آهنگ ها هم کف بزنند، ســینا شعبانخانی 
بود.3۷. تنهــا خواننده ای که آهنگ شــاد 
را غمگیــن خواند، رضــا بهرام بــود.3۸. 
میثم ابراهیمــی تنها خواننــده ای بود که 
افتتاحیه ای طولانی تا زمان آمدن به صحنه 
را داشت. قبل از آمدن این خواننده، کلیپی 
حدودا ۵ دقیقه ای از موزیک ویدئوهای وی 
نمایش داده شد. بعد نیز ارکستر یک به یک 
به روی صحنه آمدنــد و تک نوازی کردند. تا 
ابراهیمی به روی ســن بیاید، چیزی حدود 

1۰ دقیقه زمان صرف شد.

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای مجید آزادی با تقدیم دو برگ استشهادیه مصدق شده بشماره 8325مورخ 1401/12/3 
دفترخانه شماره 102کرمانشاه مدعی است که سند مالکیت شش دانگ پلاک ثبتی 7437 فزعی 
از 123 اصلی در بخش ثبتی 3 حومه کرمانشاه بنام مجید آزادی به شماره سریال 667495وبه 
شماره دفتر الکترونیک 140120316014004677صادر و تسلیم گردیده که در اثر سهل انگاری 
مفقود شده است لذا مراتب طبق ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود تا 
چنانچه فرد یا افرادی مدعی انحام معامله یا وجود سند مالکیت در نزد آنان باشد از تاریخ انتشار 
این اگهی به مدت 10 روز مراتب را به این اداره اعلام دارند در غیر اینصورت نسبت به صدور 

سند مالکیت طبق مقررات اقدام و سند مالکیت اولیه از درجه اعتبار ساقط و ابطال خواهد شد.
اقدام:احمدی رونوشت به ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره(جهت اطلاع و اقدام

سعید سلیم فر
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو
از طرف آیت الله زارع ۱۲/م الف/۲۹۹۷ -
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تشریح وضعیت مدیران آسیب دیده حادثه بالگرد
مدیرکلکرماندرکما

یکی از مقامــات وزارت ورزش که بــه منظور پیگیری وضعیت ســه 
مدیرکل استانی آسیب دیده در حادثه ســقوط بالگرد به استان کرمان 
سفر کرده است، وضعیت آنها را تشریح کرد.آرش فرهادیان با تاکید بر 
اینکه روند درمان سه مدیرکل آســیب دیده ورزش همچنان در استان 
کرمان در حال پیگیری اســت، گفت: متأسفانه آســیب دیدگی علی 
جوادی مدیرکل ورزش و جوانان استان تهران خیلی شدید و گسترده 
اســت. وی از ناحیه جمجمه، فک و کمر دچار مصدومیت شدید شده و 
تحت عمل جراحی قرار می گیرد.به گفته وی، جراحی مدیرکل ورزش 

و جوانان استان تهران از ناحیه کمر انجام خواهد شد.
مدیرکل دفتر امور مشــترک فدراســیون های ورزشــی تصریح کرد: 
وضعیت حبیب ستوده نژاد مدیرکل ورزش و جوانان آذربایجان شرقی 
هم بحرانی است. شرایط او اصلًا مطلوب نیست و روند درمان همچنان 
ادامه دارد.فرهادیان به وضعیت میثم پاریزی مدیرکل ورزش و جوانان 
استان کرمان اشاره کرد و ادامه داد: شــرایط او از دو نفر دیگر وخیم تر 

است. این مدیرکل ورزش همچنان در کما به سر می برد.
وی تصریح کرد: روند درمان این سه مدیرکل ورزش و جوانان در استان 
کرمان پیگیری می شود اما اگر نیاز باشد اقدامات لازم برای جابه جایی 
انجام خواهد شد.مدیرکل دفتر امور مشترک فدراسیون های ورزشی با 
یادآوری اینکه مقامات دیگری هم از وزارت ورزش به استان کرمان سفر 
کرده اند تا پیگیر وضعیت این سه نفر باشــند، خاطرنشان کرد: معاون 
توســعه ورزش قهرمانی و حرفه ای )محمد پولادگــر(، مرتضی فلاح 
)مدیرکل حقوقی( و مطلبی )رئیس مرکز فناوری اطلاعات( در استان 
کرمان حضور دارند. بــه اینجا آمده ایم تا در کنــار خانواده این عزیزان 

باشیم. آنها نباید در این شرایط احساس تنهایی کنند.
 بالگرد حامل وزیر ورزش و همراهانش پنجشنبه گذشته هنگام فرود در 
ورزشگاه شهر بافت سقوط کرد. در این حادثه اسماعیل احمدی مشاور 
وزیر ورزش و مدیرکل حــوزه وزارتی جان خود را از دســت داد. وزیر 
ورزش هم به دلیل آسیب دیدگی شــدید در بیمارستان بستری شده و 

فعلًا ممنوع الملاقات است.

 حکم مدیر تیم امید در مسیر امضا!
اختلافنظرتاجوکاشانیتکذیبشد

 مدیر روابط عمومی فدراسیون فوتبال اختلاف نظر مهدی تاج و حبیب 
کاشــانی را تکذیب کرد و از امضا شــدن حکم مدیر تیم امید در آینده 
نزدیک خبر داد. بلاتکلیفی تیــم فوتبال امید همچنــان ادامه دارد و 
خبری از امضای حکم حبیب کاشــانی به عنوان مدیر تیم امید نیست 
و گمانه زنی ها درباره انتخاب سرمربی تیم امید هم همچنان ادامه دارد.

در تازه تریــن واکنش درباره دلایل تاخیر در مشــخص کردن وضعیت 
تیم امید، امیر مهدی علوی مدیر روابط عمومی فدراســیون فوتبال در 
گفت وگویی توضیحاتی داده اســت.علوی درباره اینکه چرا پس از ۴۰ 
روز از جلســه حبیب کاشــانی و مهدی تاج، حکم مدیر تیم امید امضا 
نشده اســت، گفت:مباحث مرتبط با حضور آقای کاشانی در تیم امید 
انجام شــده اما موضوع سرمربی تیم ملی بزرگســالان وقت زیادی را از 

مجموعه فدراسیون گرفته است.
مدیر روابط عمومی فدراســیون فوتبال با بیان اینکه حضور کاشانی در 
تیم امید نهایی شده است، اظهار داشت: به زودی جلسه نهایی برگزار و 

حکم مدیر تیم امید امضا می شود.

خسروی وفا: 
وزیرورزشازجانشبرایایرانمایهگذاشت

 رئیس کمیته ملــی المپیک ایران با تاکید بر تلخ بودن حادثه ســقوط 
بالگرد وزیر ورزش و همرانش گفت: ســیدحمید سجادی وزیر ورزش 
از جانش برای کشور مایه گذاشت. مراســم آخرین وداع جامعه ورزش 
وجوانان و همکاران وزارت ورزش وجوانان با پیکر اســماعیل احمدی 
مدیرکل حوزه وزارتی وزارت ورزش و جوانان در جوار دو شهید گمنام 
آرمیده در وزارتخانه برگزار شد.محمود خسروی وفا رئیس کمیته ملی 
المپیک با حضور در مراســم وداع با پیکر مرحوم احمدی گفت: از قبل 
از حضور احمدی در ورزش، ایشان را می شــناختم. وی را به عنوان یک 
شــخصیت فعال در ورزش و دفاع مقدس می شاختم. بعد از مدتی او در 

حوزه های جهادی فعالیت زیادی داشت.
وی افزود: حادثه ســقوط بالگرد هــم برای جامعــه ورزش و هم برای 
مدیران زحمت کش بســیار تلخ بود. ولــی باید از این زاویــه نگاه کرد 
ســجادی در زمره مدیرانی بوده که بیشــترین ســفرهای اســتانی و 
شهرستانی را در مدت کوتاه وزارتش انجام داد و در راه خدمت به کشور 
دچار سانحه شــده اســت. هرچند که اتفاقی که برای سرنشینان این 
بالگرد رخ داد بســیار تلخ اســت اما به خود می بالیم کــه در راه جهاد، 
تلاش، امنیت کلی و پیشرفت کشور دچار حادثه شدند. از این منظر که 
وزیر ورزش برای کشور از جانش مایه گذاشــت از دید مثبت به حادثه 
نگاه می کنیم و برای وی آرزوی سلامت داریم و البته آرزوی صبر برای 

خانواده محترم احمدی.

محمدنبی:
نقطهنظراتشهیداحمدیدرفوتبالهمواره

کارسازبود
 مشــاور وزیر ورزش و جوانان در امور ورزشــی با تأکید بر اینکه شهید 
اســماعیل احمــدی باتوجه بــه وظایف ذاتــی که داشــت به تمامی 
فدراسیون ها از جمله فوتبال سرکشی می کرد، گفت: نقطه نظرات او در 

فوتبال همواره کارساز بوده است.
مراســم آخرین وداع جامعه ورزش وجوانان و همکاران وزارت ورزش 
وجوانان با پیکر شهید اسماعیل احمدی مدیرکل حوزه وزارتی وزارت 
ورزش و جوانان در جوار ۲ شــهید گمنام آرمیــده در وزارتخانه برگزار 
شد.این مراسم با حضور چهره های سرشــناس و اعضای جامعه ورزش 
برگزار شــد.مهدی محمدنبی در حاشیه مراسم تشــییع پیکر شهید 
اسماعیل احمدی مشاور وزیر ورزش، با اشــاره به اینکه جای او همواره 
خالی خواهد بود، افزود: این اتفاق ضایع بزرگی برای ورزش کشور بود و 

به خانواده دکتر احمدی تسلیت عرض می کنم.
نائب رئیس فدراســیون فوتبال خاطرنشان کرد: شهید احمدی باتوجه به 
خدماتی که در ســال های پــس از انقلاب داشــتند قطعاً توانســته اند 
یادگارهای بســیار خوبی برای کشور و دســتاوردهای بزرگی در وزارت 
ورزش از خود بر جای بگذارند.مشــاور وزیر ورزش بــا تأکید بر اینکه این 
جمعیت وسیع و تمامی فدراسیون ها و اعضای وزارت ورزش برای تسلای 
خاطر خانواده این شــهید اینجا حضور دارند خاطرنشان کرد: او باتوجه به 
وظایف ذاتی که داشت به تمامی فدراســیون ها از جمله فوتبال سرکشی 

می کردند و نقطه نظرات ایشان در فوتبال همواره کارساز بوده است.

میدان

بسکتبالیســت های ایران در آخرین دیدار برای کسب 
سهمیه جام جهانی به دیدار چین خواهند رفت.

تیم ملــی بســکتبال ایران  امــروز یکشــنبه باید در 
هنگ کنگ بــه مصاف تیــم ملی چین بــرود و تلاش 
خواهد کرد تا جواز حضور در جام جهانی را به دســت 
بیاورد.  پس از اینکه تیم بســکتبال چیــن در انتخابی 
جام جهانی در آســیا و اقیانوســیه مقابل قزاقستان به 
برتری رسید، ساعت ۷:3۰ صبح یکشنبه در ورزشگاه 

تسوئن وان با ایران روبرو خواهد شد.
ایران در پنجره ششم انتخابی جام جهانی ۲۰۲3  صبح 
پنج شــنبه به مصاف ژاپن میزبان رفت و با نتیجه ۹۶ بر 

۶1 شکست خورد. محمد جمشیدی و بهنام 
یخچالی هر کدام 1۵ امتیــاز برای تیم ملی 
ایران کسب کردند و بهترین بازیکنان ایران 
بودند.در تیم چین کوی یونگشــی 1۹ ساله 
توجه ها را به خود جلب کرد. او با ژائو جیوی، 
ژانگ ژنلیــن، ژو چی، ژو پنگ درخشــش 
خوبی در تیم داشــتند. همچنین جورجویچ 

ســرمربی جدید اولین مربیگری خــود را در چین به 
پایان رساند. این مربی صربستانی در پایان سال ۲۰۲۲ 
رســماً کار خود را آغاز کرد و هدایت چیــن را بر عهده 

گرفت تا در جام جهانی روی نیمکت چینی ها باشد. 

با این حال ایران خوش شــانس بود چرا که 
قزاقســتان نیز برابر چین شکست خورد. در 
شــرایطی که صعود چین ژاپن و استرالیا به 
جام جهانی قطعی شــده، رقابت اصلی برای 
صعود بین ایران و قزاقستان است.  تیم ایران 
یک شنبه از ساعت ۷:3۰ صبح به وقت ایران 
به مصاف چین خواهد رفــت. همچنین تیم 
قزاقستان در همین روز از ســاعت ۷:3۰ به وقت ایران، 

مقابل  استرالیا قرار خواهد گرفت.
احتمال های صعود به جام جهانــی؛ 1- برد ایران؛ تیم 
ملی بسکتبال ایران با کســب برد در این دیدار صرف 

نظر از بازی دیگر صعود خود را قطعی خواهد کرد.
۲- باخت ایــران، باخت قزاقســتان؛ در صورت باخت 
ایران برابر چین و باخت قزاقســتان برابر اســترالیا باز 
هم این ایران است که بالاتر از قزاقستان راهی دور بعد 

خواهد شد چرا که ایران یک برد بیشتر دارد.
3- باخت ایران، برد قزاقســتان؛ در صورت باخت ایران 
برابر چین و برد قزاقستان برابر اســترالیا، ایران از دور 
رقابت ها کنــار خواهد رفــت. در این شــرایط تعداد 
بردهای دو تیــم برابر می شــود و با توجه بــه برتری 
قزاقســتان مقابل ایران در بــازی رودررو، ایران حذف 

خواهد شد.

تعویق انتخابات، فدراســیون ورزش هــای کارگری 
را با یــک بلاتکلیفی مواجــه کرده درحالیکــه به نظر 
می رسد این فدارســیون جایی در برنامه و دغدغه های 

وزارتخانه های متولی اش یعنی ورزش و کار ندارد.
قرار بــود انتخابات فدراســیون آماتــور ورزش های 
کارگری چهارشنبه گذشته )سوم اســفندماه( برگزار 
شود. این تاریخی بود که ۴۵ روز پیش از زمان موردنظر 

توســط هیات رئیسه فدراســیون به وزارت ورزش و به 
تایید رسید اما عدم اعلام رســمی فهرست کاندیداها و 
دعوت از آنها برای حضور در مجمع، مجوز برگزاری آن 
را مخــدوش و در نهایت باطل کرد.این در حالی اســت 
که کارهای مقدماتی و اداری بــرای برگزاری انتخابات 
فدراسیون ورزش های کارگری به موقع و با تعیین زمان 
نام نویســی از کاندیداها و انجام آن آغاز شد. اتفاقا این 

انتخابات 1۲ متقاضی داشت که البته در مرحله نخست 
بررســی پرونــده کاندیداها )مدیریتی(، کمیســیون 
تطبیق وزارت ورزش فقط ۵ نفر از آنها را حائز شــرایط 
تشــخیص داد.جواد رمضــی رئیس چهارســال اخیر 
فدراسیون ورزش های کارگری جزو این نفرات بود چرا 
که فاقد سابقه ۵ سال مدیریت مورد تاکید در آئین نامه 
وثاقت و امانت تشخیص داده شــده بود. همین مسئله 

کار را به اعتــراض وی و دیگر کاندیداهایی کشــاند که 
توسط کمیســیون تطبیق رد صلاحیت شــده بودند.
اینگونه شــد که کمیســیون تجدید نظر شکل گرفت، 
نتیجه هم اضافه شــدن یک کاندیدای دیگر به فهرست 
کاندیداهایی شــد که پرونــده آنها بایــد جهت تایید 
صلاحیت نهایی در اختیار مراجــع ذی صلاح قرار می 

گرفت اما رئیس فدراسیون در میان آنها نبود!

بسکتبال

فدراسیون

زاوش محمدی  روز گذشــته از ۷ مربی 
ایرانــی به عنــوان گزینــه هــای مدنظر 
فدراســیون فوتبال برای هدایت تیم ملی 
نام برده شــد که در این گزارش به آنها می 

پردازیم.
 کارلوس کــی روش ســرمربی تیم ملی در 
جام جهانی رسما جدا شــد و هدایت قطر را 
برعهده گرفت تا تکلیف فدراسیون فوتبال 
را مشخص کرده باشــد. بعد از جدایی کی 
روش فدراســیون فوتبال به ســراغ گزینه 
های خارجی دیگر رفت. از هروه رنار گرفته 
تا هکتور کوپر. گرچه به نظر می رسد رنار با 
تیم ملی عربستان ادامه می دهد و کوپر هم 

هدایت سوریه را برعهده گرفته است.
مهدی تاج رئیــس فدراســیون فوتبال در 
مصاحبه اخیرش گفت بــرای هدایت تیم 
ملی هم گزینه خارجی دارد و هم پول برای 
جذب آنها، اما انتقال پــول به داخل ایران و 
همچنین پرداخــت آن باعث می شــود تا 
گزینه خارجی منتفی شــود. تاج در پاسخ 
به این ســوال که آیا برای حضور ســرمربی 
خارجی در تیــم ملی، فدراســیون فوتبال 
مشــکل مالی دارد گفــت: پول بــه اندازه 
کافی داریم اما مشــکل انتقال پول به مربی 

خارجی، فدراسیون را اذیت می کند.
حالا دیــروز ســایت ورزش ســه در خبری 
اختصاصــی مدعــی شــد که فدراســیون 
فوتبــال از ۷ مربی بــرای هدایــت تیم ملی 
برنامه خواسته اســت. امیر قلعه نویی، فرهاد 
مجیدی، جواد نکونام، حسین فرکی، مهدی 
تارتــار، حمید مطهــری و ســاکت الهامی 
مربیانی هستند که گفته می شود فدراسیون 

فوتبال از آنها برنامه خواسته است.

امیر قلعه نویی ژنرال ۵ ستاره
امیر قلعه نویی پرافتخارترین سرمربی لیگ 
برتر یکی از مهمتریــن گزینه های هدایت 
تیم ملی اســت. مربی که سابقه هدایت تیم 
ملی را بعد از جام جهانــی در کارنامه دارد و 
در جام ملتها سرمربی ایران بود اما نتوانست 
افتخاری کســب کند و از ســمتش برکنار 
شــد. قلعه نویی ۵ قهرمانی لیگ برتر دارد و 
همیشــه گزینه آلترناتیو برای هدایت تیم 
ملی بود. ژنرال گرچه در این ســالهای اخیر 

نتایج قابل توجهی نگرفته اما همیشه آماده 
نشســتن روی نیمکت تیم ملی بود و حالا 
یکی از گزینه های اصلی فدراسیون فوتبال 

برای هدایت یوزها است.

فرهاد مجیدی، جوان و کم تجربه
فرهاد مجیدی دومین گزینه فدراســیون 
فوتبال برای هدایت تیم ملی اســت. مربی 
فصل پیش اســتقلال که توانست قهرمان 
لیگ برتر شــود و رکوردی خاص را به جای 
بگذارد. مجیدی بدون شکســت با استقلال 
قهرمان لیگ برتر شد و همچنین بیشترین 
امتیاز را در لیگ برتر کســب کرد. او پس از 
قهرمانی با اســتقلال از این تیم جدا و راهی 
فوتبال امارات شــد و هدایــت اتحاد کلبا را 
برعهده گرفت. مجیــدی همچنین مدتی 
ســرمربی تیم ملــی امید بود و پــس از دو 
شکست مقابل ازبکستان از سمتش استعفا 

کرد.

جواد نکونام نسخه ایرانی کی روش
جواد نکونــام محتمل تریــن گزینه ایرانی 
برای هدایــت تیم ملی اســت. مربی ای که 
به تازگی از هدایت فولاد خوزستان استعفا 

کــرد و از این تیم جدا شــد. نکونــام بعد از 
پیروزی فــولاد مقابل الفیصلی عربســتان 
در لیگ قهرمانان آســیا از سمتش استعفا 
کرد و به ایران برگشــت. اکثر کارشناسان و 
رسانه های ورزشــی دلیل استعفای نکونام 
را رســیدن به نیمکت تیم ملی دانســتند. 
بازیکــن اســبق اوساســونا و اســتقلال، 
مربیگری با دســتیاری کــی روش در تیم 
ملی آغــاز کرد امــا پــس از درگیری کی 
روش و برانکــو و جدایی دســتیاران ایرانی 
مرد پرتغالی از تیم ملی، او هــم از تیم ملی 
کنار گذاشته شد. نکونام اما سرمربیگری را 
با خونه به خونه بابل آغاز کــرد و این تیم را 
به فینال جام حذفی رســاند و در لیگ یک 
هم جزو مدعیان صعود بود امــا در انتهای 
فصل به دلیل اختلاف با مدیریت باشــگاه 
از ســمتش اســتعفا کرد. او پس از استعفا 
هدایت نساجی را برعهده گرفت و موفق شد 
با این تیم به لیگ برتر صعود کند و نساجی 
را پس از ۲۴ سال به سطح اول فوتبال ایران 

برساند.
نکونام یــک فصل دیگر در نســاجی ماند و 
سپس از این تیم جدا شد. او پس از نساجی 
هدایت فولاد را برعهده گرفــت و با این تیم 

قهرمانی جام حذفی و ســوپرجام را بدست 
آورد. بــه گفته اکثر کارشناســان ســبک 
مربیگری نکونام شــباهت زیــادی به کی 
روش دارد و تیم هــای تحت هدایت او بازی 

دفاعی لایه به لایه انجام می دهند.

حسین فرکی با سابقه قهرمانی
 اما بازنشسته

حســین فرکی یکی از مربیان باســابقه و 
عنوان دار فوتبال ایران اســت. مرد شماره 
دو نیمکــت برانکــو در تیم ملــی در بازی 
های آسیایی بوســان و جام جهانی ۲۰۰۶ 
چندســالی اســت که خانه نشــین شده و 
مربیگری نمی کند. او که ســابقه قهرمانی 
در لیگ برتر با فولاد خوزستان و سپاهان را 
در کارنامه دارد، آخرین بار سال ۹۸ هدایت 
پیکان را برعهده داشــت و پس از آن دیگر 
سمتی نداشته اســت. فرکی همچنین در 
ســال ۲۰۰۴ ســرمربی تیم ملی امید بود. 
فرکی ســابقه بازی در جام جهانی 1۹۷۸ را 

در کارنامه دارد.

مهدی تارتار مردی در آستانه اخراج
یکی از مربیانی که گفته شــده فدراسیون 

فوتبال از آنها برنامه گرفتــه، مهدی تارتار 
اســت. بازیکــن اســبق پرســپولیس که 
مربیگری را با دســتیاری علی دایی شروع 
کرد و ســپس خودش به صورت مســتقل 
هدایت تیم های مختلفی را برعهده گرفت. 
او در حال حاضر سرمربی ذوب آهن اصفهان 
اســت و نتایج نه چندان خوبش باعث شده 
تا او در آســتانه اخراج قرار بگیرد. تیم تارتار 
در حال حاضــر در رده دوازدهم جدول رده 
بنــدی قــرار دارد و از پنج بازی اخیر ســه 

شکست و دو تساوی به دست آورده است.

حمید مطهری تئورسین اما کم تجربه
حمید مطهری اولین ســال ســرمربیگری 
را تجربه می کند و در این ســالها همواره از 
او به عنوان مغز متفکــر تیم های یحیی گل 
محمدی و مجید جلالی نام برده می شــد. 
مطهری در اولین تجربه سرمربیگری خود 
هدایت نســاجی را برعهده گرفــت و نتایج 

مطلوبی هم کسب کرد. 
نتایج و هایلایت بازی های نســاجی گواه از 
ایــن دارد که مطهری همواره ســعی کرده 
تیمش بازی تماشــاگر پسند و رو به جلویی 
را به نمایش بگــذارد و همین مســاله هم 
گاهی به ضررش تمام شده است. آنطور که 
مشخص است او برای هر بازی تئوری های 
خاص خــودش را دارد اما به نظر می رســد 
نداشــن تجربه کافی باعث نتایج سینوسی 

نساجی شده است.

ساکت الهامی ....
یکی از عجیــب ترین گزینه هــای هدایت 
تیم ملی ساکت الهامی اســت. گرچه او در 
ســالهای اخیر دو قهرمانی جــام حذفی با 
تراکتور و نســاجی به دســت آورده و حتی 
در مقطعی هم یکــی از گزینه های هدایت 
اســتقلال بود اما اخلاق و رفتارهای الهامی 
در ســالهای اخیر نشــان می دهد او اصلا 
گزینه مناسبی برای هدایت تیم ملی نیست. 
الهامی به دلیل اتفاقات پیش آمده در بازی 
تراکتــور مقابل اســتقلال بــا رای کمیته 
انضباطی ۶ ماه محروم شــده بــود و به نظر 
می رسد نام بردن از او برای هدایت تیم ملی 

صرفا یک بازی رسانه ای باشد.

چین-ایران؛بسکتبالیستهادرچهشرایطیبهجامجهانیصعودمیکنند؟

بلاتکلیفیدرفدراسیوندوگانهکارگری

 رسم بد در فوتبال ایران

استقلالچگونهخودشرابهپرسپولیسرساند
خریــدار  کارشــناس فوتبال با اشــاره 
به اتفاقاتی کــه در هفته هــای اخیر برای 
استقلال رخ داده اســت گفت: وقتی تیمی 
نتیجــه نمی گیــرد در یک رســم بد همه 
خواهان برکناری ســرمربی می شوند اما به 

او زمان نمی دهند.
هادی شــکوری به ارزیابی عملکرد آبی 
پوشــان در هفته های اخیــر پرداخت و 
گفت: اســتقلال در هفته های گذشــته 
نتایج دلچسبی گرفته اســت، با اینکه با 
پرسپولیس ۸ امتیاز اختلاف داشت و به 
شــدت به همین دلیل تحت فشار بود اما 
انگیزه بالای بازیکنــان وحدت و یکدلی 
تیم و بازی های خوب باعث شــد تا این 
تیم بتواند امتیازات را به حداقل رسانده 
و حالا بــا حریف قدیمــی اش هم امتیاز 

باشد.
 آبی ها در هر بازی گل های زیــادی به ثمر 
می رسانند و این نشــانگر آن است که درک 
متقابلی بین بازیکنــان به وجود آمده و خط 

هافبک اســتقلال مهاجمــان را به خوبی 
تغذیه می کند.

وی در مورد دیدار روز ســه شنبه استقلال 
مقابل نســاجی قائمشــهر از هفته بیست و 
دوم لیگ برتر گفت: نساجی یکی از تیم های 
لیگ برتری است که تاکتیکی بازی می کند 
شــرایط تیمی خوبی دارد اما بــه نظر من 
بازیکنانش کمی جوان و کم تجربه هستند 
و هنوز نتوانســته اند عملکرد موفقی داشته 

باشند.
وی ادامه داد: آنها در مقابــل آلومینیوم در 
جام حذفی بــه پیروزی رســیدند و حالا با 
روحیه ای خوب آماده دیدار برابر استقلال 
هستند. نســاجی می داند که باید در خانه 
حریفش را شکست دهد اگرچه مطمئناً کار 
سختی در پیش دارد اســتقلال هم روند رو 

به رشدی پیدا کرده.
مدافع ســابق اســتقلال ادامه داد: این تیم 
بردهــای پی در پی کســب کــرده و حال 
می خواهد این روند را مقابل نســاجی ادامه 

دهد. تجربه آبی ها می تواند ضامن موفقیت 
آنها باشد. ضمن اینکه آبی ها در کار تیمی در 
هفته های اخیر موفــق بودند و چند بازیکن 
این تیم فراتــر از انتظار ظاهر شــده و عملًا 
باعث شــدند تا حریف نتوانــد مقابل آنها 

مقاومت کند.
هادی شــکوری در خصوص تغییراتی که 
دوباره در ترکیب اســتقلال صورت گرفت 
و باز هم صدای منتقــدان را درآورد گفت: 
من مخالف این انتقادات هســتم با توجه به 
اینکه ما در تمرینات تیم نیستیم نمی دانیم 
کدام بازیکن مصدوم است، آماده نیست و یا 

شرایط روحی و روانی خوبی ندارد.
این پیشکســوت ادامه داد: ســرمربی تیم 
کاملًا بر این موضوع مســلط اســت ضمن 
اینکه تغییرات را بر اساس دیدارهای پیش 
رو انجام می دهد بنابراین بهتر است به جای 

انتقاد کردن حمایت کنیم.
وی افزود: اســتقلال شــرایط خوبی پیدا 
کرده، مطمئناً ســاپینتو دیگر می داند چه 

کارهایی را باید در تیــم انجام دهد و در چه 
مواقعــی تعویض کند ضمــن اینکه دیدیم 
تعویض هــای او در دیدار با ملوان بســیار 
کارســاز بود و هر دو بازیکنی کــه به عنوان 
تعویضی به میــدان آمدند گل های پیروزی 

استقلال را به ثمر رساندند.
وی در پایــان و در خصــوص حمایت همه 
جانبه هواداران و پیشکســوتان از استقلال 
گفت: همیشــه همین بوده هــر زمان تیم 
نتیجه نمی گیرد همه انتقــاد می کنند اما 

وقتی برعکس می شود همه سرمربی را مورد 
حمایت قــرار می دهند متأســفانه فوتبال 
ایران نتیجه گرا شــده است. مدیران خیلی 
زود دســت به تغییر در کادر فنی می زنند، 
این روزها اســتقلال پیروز می شود و همه 
حمایت می کنند اما مهم آن است که وقتی 
تیم نتیجه نمی گیــرد کادر فنی و بازیکنان 
حمایت شــوند تا در شــرایط روحی خوب 
قرار گرفته تا بتوانند با ارائه بازی های خوب 

نتایج قابل قبول هم بگیرند.



ایلام - حسن بیگی    مدیرکل منابع طبیعی 
ایلام گفت: استان با داشــتن ۱۳ نهالستان در دو 
منطقه سردســیری و گرم سیری، ظرفیت تولید 

سالانه ۱۸ میلیون اصله نهال را دارد.
ابراهیم پیرزادیان در جلســه کارگروه اجرایی و 
هماهنگی استانی که در راســتای طرح مردمی 
کاشــت یک میلیارد درخت به ریاســت معاون 
عمرانی برگزار شــد اظهار داشــت:  خوشبختانه 
با توجه به سرانه جنگل در اســتان، از ۶۴۱ هزار 
هکتار جنگل ســهم هر نفر حدود یک هکتار می 
باشــد اما در بعضی مناطق خلاءهایی دیده می 
شــود که با اجرای این طرح بزرگ این خلاءها از 

بین خواهد رفت.
وی افزود: کاشــت یک میلیارد درخت با توجه به 
شرایط اقلیمی کشور و پایین بودن سرانه فضای 
ســبز و پوشــش گیاهی و درختی اکنون یکی از 
اولویت های اساسی ســازمان منابع طبیعی در 
سراسر کشــور اســت و این اقدام مهم با حمایت 
دولت و مشارکت مردم و بخش خصوصی به مدت 

۴ سال در کشور اجرایی می شود.
مدیرکل منابع طبیعی ایلام گفت: : اســتان ایلام 
با داشتن ۱۳ نهالستان در دو منطقه سردسیری 
و گرم سیری با ظرفیت تولید سالانه ۱۸ میلیون 
اصله نهال را دارد. پیرزادیان ادامه داد:  نهال های 
تولید شــده در راستای گســترش فضای سبز، 
مبارزه بــا ریزگردها، بیابانزدایــی، جنگل کاری 
اقتصادی، احیاء و غنی سازی جنگل، ایجاد پارک 
های جنگلی، زراعت چوب و پارک های محله ای 
و همچنین فضای سبز شهری و روستایی کاشت 

خواهند شد.
وی بیان داشــت: در حــال حاضــر دو میلیون 
نهال در نهالســتانهای ایــن اداره کل وجود دارد 
و از تمام شــهرداری ها و دهیاری ها و همچنین 
اقشــار مختلف مردم و کلیه دستگاه های دولتی 
و غیردولتی که در کاشت نهال شرکت می کنند 
خواست میزان درخواســتی و منطقه مورد نظر 

کاشت را اعلام تا نهال در اختیارشان قرار دهیم
در ادامه معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار 
ایلام ضمن مثبت ارزیابی نمودن این طرح گفت:  
ســهم ایلام از طــرح نهضت ملی »کاشــت یک 
میلیارد نهال در کل کشــور« سالانه ۱۸ میلیون 
نهال اســت که شــیوه نامه کاشــت، حفاظت و 
نگهداری نهال ها در شهرســتان هــا تدوین و به 
فرمانداری ها ابلاغ می شــود. مهندس ســعید 
هژبری روز سه شــنبه ۲ اســفندماه در نشست 
هماهنگی طرح نهضت ملی کاشت یک میلیارد 
نهال در کل کشور و کاشت ســالانه ۱۸ میلیون 
نهال در استان، گفت: سهم هر شهرستان استان 
از کاشــت ۷۲ میلیون نهال طی ۴ سال براساس 
شاخص های جمعیتی و مساحت هر شهرستان 
مشخص و مقرر شده که طی هر سال ۱۸ میلیون 
نهال و از ســال ۱۴۰۲ تــا ۱۴۰۶ در مجموع ۷۲ 

میلیون نهال در استان کاشت شود.
وی در ادامه افــزود: کمیتــه ای متناظر همین 
کمیته، به ریاســت فرمانداران در شهرســتان 
تشکیل شــود و فرمانداران ریاست این کمیته و 
رئیس منابع طبیعی و آبخیزداری هر شهرستان 
دبیر این کمیته هســتند. معاون اســتاندار ایلام 

خواســتار حضور فعال و مشــارکت هــم جانبه 
مردم در طرح کاشــت ۱۸ میلیون نهال ســالانه 
در استان شــد و گفت: مشــارکت مردم در طرح 
نهضت کاشت ۱۸ میلیون اصله نهال طی یکسال 
در استان تقویت می شود. وی با تأکید بر حفاظت 
از نهال ها در اســتان پس از کاشت، گفت: قبل از 
کاشــت هر نوع نهال، باید از کیفیــت نوع خاک، 
محل نگهداری و محل تأمین آب نهال اطمینان 

حاصل شــود. مهندس هژبری گفت: نهال کاری 
و درختکاری اولویت نخســت برنامه های استان 
باشــد و در این راســتا از تمامی ظرفیت دستگاه 
های اجرایی اســتان، مردم و سمن های مردمی 
برای کاشــت ۷۲ میلیون نهال در اســتان طی 
۴ سال،اســتفاده شــود. معاون هماهنگی امور 
عمرانی اســتاندار ایلام با بیان اینکه کاشت نهال 
بصورت فراگیر در استان مشارکت همه دستگاه 

های اجرایی و ســازمان های مردم نهــاد را می 
طلبد، افزود: همه ما مســئولان نسبت به موضوع 

جنگل کاری و نهال کاری مسئول هستیم.
وی اضافه کرد: فرهنگ سازی در خصوص کاشت 
نهال با استفاده از فضای مجازی و صدا و سیما در 
دستور کار گیرد و از کســانی که در حوزه منابع 
طبیعی و درختــکاری بصــورت داوطلبانه وارد 

عمل شدن تقدیر شود.

اهواز - محمد مجدم      مدیرعامل گروه ملی صنعتی فولاد 
ایران گفت : سال گذشته از نیمه خرداد تا نیمه شهریور روزانه 
قطعی برق داشتیم ، با فرض اینکه اگر مواد موجود بود هر ماه 
ظرفیت ۱۰۰ هزار تنی داشتیم که 5 ماه حدود 5۰۰ هزار تن 

ظرفیت تولید را از دست داده ایم .
علی محمدی اظهار کرد : گروه ملی صنعتی فولاد ایران اولین 
شرکت فولادی است که سال ۴۲ کلنگ آن زده شد که اسم آن 

در صنعت فولاد پیچیده و از این ماندگارتر خواهد شد .
مدیرعامل گــروه ملی صنعتی فولاد ایران گفــت : گروه ملی 
فولاد اکنون با ۸ خط تولید، ۶ کارخانه و ۳ هزار نیرو مشــغول 
به فعالیت است؛ ۴۰ درصد ســهام فولاد اکسین خوزستان، 
باشگاه اســتقلال خوزستان، چند شــرکت بازرگانی و ۲۷۰ 
هکتار زمین از ظرفیت های بی نظیر شــرکت و دارایی های 

آن است .
وی افزود : این شرکت 5۸ شــهید تقدیم نظام و انقلاب کرده، 
بیش از ۴۰۰ نفر جانباز و ایثارگر دارد ، اکنون نســل سومی ها 

در حال فعالیت می باشند .
مدیرعامل گروه ملی صنعتی فولاد ایران با بیان اینکه بهترین 
ســالهای شــرکت 9۰ و 9۱ بوده، گفت : در آن سالها تا حدود 
۱.۷ میلیون تن تولید داشــته ایم، اما ســال 9۱ که مســئله 
گروه آریا پیش آمد و پرونده فساد کلان اقتصادی مطرح شد 
تولید هرسال ۴۰۰ هزار تن کم شــد به طوری که تا سال 9۷ 
تولیدمان تنها به 9۷ هزار تن رســید یعنــی عملا کارخانه ها 
تعطیل بودند که همین ســبب شد مشــکلات کارگری پیدا 
کنیم و کارگران برای گرفتن حقوقشــان که به حق هم بوده 

تجمعاتی داشتند .
محمدی با اشاره به اینکه از اسفند ســال 9۷ شرکت به بانک 
ملی ایران واگذار شد خاطرنشان کرد : از آن پس ظرفیت های 
تولید شرکت بهتر شد ، ســال 9۸ میزان ۲۴۰ هزار تن و سال 
99 میزان ۴۷۰ هزار تن تولید داشــتیم ؛ اما پارسال مجددا با 

مشکلاتی مواجه شــدیم که تولید ما به ۳۶۰ هزار تن رسید :، 
برای امسال نیز پیش بینی تولید ۴۷۰ هزار تن را داشته ایم.

وی اضافه کرد: شــرکت از شرایط بد گذشــته خارج شده و 
آنقدر توانمند شده ایم که رکورد تولید ماهانه سال 9۴ به بعد 
را شکسته ایم، همچنین ماه گذشته رکورد تولید سال ۱۴۰۰ 
را شکسته و از تولید ۳۶۰ هزار تن عبور کردیم که ای حرکت 
رو به جلو سبب شده تا همکاران ما حضورشان در مجموعه را 

موثرتر ببینند.
مدیرعامل گروه ملی صنعتی فولاد ایران گفت : اکنون دغدغه 
حقوق پرسنل را نداریم و خوشبختانه از فضای گذشته فاصله 
زیادی گرفته ایم که اگر بــا همین فرمان جلو برویم گروه ملی 

دیگر هیچ وقت به مشکلات گذشته اش برنخواهد خورد .
محمدی اظهار کــرد : از هیچ جایی ریالی پــول به گروه ملی 

تزریق نشده و ما با دست خالی به اینجا رسیده ایم، نا آرامی ها 
برچیده شده و شرایط شرکت خیلی خوب است .

وی با بیان اینکه ظرفیت تولید گروه ملی تا قبل از ســال ۸۴ 
میزان ۸۰۰ هزار تن بوده اســت ادامه داد : اکنون که کارخانه 
ای ۲ میلیون تنی هســتیم مدیون دو پروژه ای هستیم که در 
ســال های ۸۴ و ۸5 کلنگ خورد، کارخانــه کوثر با ظرفیت 
اسمی 55۰ هزار تن و کارخانه فولادســازی با ظرفیت ۴۳۰ 
هزار تن دو پروژه نامبرده هستند ؛ بنابراین اگر میخواهیم در 
آینده نیز مثل گذشته اتفاقات خوبی برای گروه ملی رخ دهد 
باید به سمت طرح های توسعه برویم تا ارزش افزوده بالاتری 

در زنجیره فولاد ایجاد کنیم .
مدیرعامــل گروه ملی صنعتــی فولاد ایران گفــت : به دلیل 
مجوزهای زیادی که از وزارت خانه ها و ادارات صمت اســتان 

ها صادر شده که این به درســتی اتفاق نمی افتد و سبب شده 
سال گذشته کارخانه با 5۰ درصد ظرفیت تولید کار کند ، این 
یکی از بزرگترین مشــکلات صنعت فولاد است ؛ در صورتی 
که بجای این گســترش زنجیره می توانســتند شرکت های 
بزرگ را حمایت کنند تا زنجیره شــان را تکمیل کنند و ثبات 

بیشتری به ارمغان بیاورند .
محمدی نیروی انسانی توانمند را بهترین ویژگی و بزرگترین 
خصیصه گــروه ملی خواند و بیــان کرد : حجــم زیاد زمین، 
تاسیسات برق و گاز، اسکله، تنوع محصولات و برند بودن گروه 
ملی از دیگر ظرفیت های آن می باشــد که نیاز به توجه دارد . 
به گفته وی، کمبود سرمایه در گردش تنها مشکل گروه ملی 
فولاد اســت که با مســاعدت بانکها و اجرایی کردن مصوبات 
ستاد تسهیل اســتان و کشــور ، گروه ملی می تواند کارخانه 
های بیشتری احداث کند و ظرفیت تولید را نسبت به گذشته 

افزایش دهد .
مدیرعامل گروه ملی صنعتی فــولاد ایران عنوان کرد : که اگر 
با مشکل قطعی برق روبرو نشــویم برنامه تولید ۱۰۰ هزار تن 
که برای اســفند ماه در نظر گرفته ایم محقــق خواهیم کرد و 
اگر این رقم بخورد اتفاق خوبی برای شــرکت خواهد افتاد و 
گروه ملی به نقطه ی سودآوری می رسد وبرگشت به گذشته 

نخواهد داشت .
محمدی اظهار کرد : در گروه ملی دو خط ۶۰ ســاله داریم که 
نمی توانند با خط یک ساله رقابت کنند و تکنولوژی ۶۰ سال 
پیش آن هم در صنعتی که حجم زیادی انــرژی لازم دارد به 
کار نمی آید ، ســه خط تولیدی ۴۰ ســاله با میزان ضایعات 

تولید بالا و دو خط ۱۸ ساله فعال هستند .
وی افزود : سال گذشــته از نیمه خرداد تا نیمه شهریور روزانه 
قطعی برق داشتیم ، با فرض اینکه اگر مواد موجود بود هر ماه 
ظرفیت ۱۰۰ هزار تنی داشتیم که 5 ماه حدود 5۰۰ هزار تن 

ظرفیت تولید را از دست داده ایم .

خوزستان
مدیرعامل گروه ملی صنعتی فولاد ایران؛

به دلیلی قطعی برق، 500 هزار تن ظرفیت تولید را از دست داده ایم

  اصفهان-مریم مومنی    معــاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیــان رئیس جمهور گفت: فــولاد مبارکه با 
یک نگاه واقع نگرانه وارد عرصه نوآوری شــده اســت که در 
این زمینه همکاری های خوبی با دانشگاه ها در حال پیگیری 
اســت. روح الله دهقانی فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در جشــنواره و نمایشگاه 
ملی »مســیر زآینده« اظهار کرد: فولاد مبارکه با یک نگاه 
واقع نگرانه وارد عرصه نوآوری شــده است که در این زمینه 

همکاری های خوبی با دانشگاه ها در حال پیگیری است.
معاون علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس جمهور 
گفــت: امــروز در صنعت فولاد یــک ماده خــام تبدیل به 
محصولاتی با ارزش بالا می شــود که در این راســتا اقتصاد 

دانش بنیان با فکر و ایده نتایج خوبی را به ارمغان می آورد.
دهقانی فیروزآبادی خاطرنشان کرد: در بسیاری از معادن، 
بعضاً نیروی انسانی غیر متخصص به کار گرفته می شود که 
به عبارتی سود آن منفی اســت چرا که ثروت کشور در حال 
فروش است. اما برعکس در شــرکت هایی که محصولاتی 
پر ارزش از نظر اقتصادی نظیر محصولات پزشــکی تولید 
می شــود، نقطه ارزش تبدیــل علم به نوآوری اســت که با 
تجهیــزات روز این کار انجــام می شــود. وی تصریح کرد: 
شرکت های بزرگ و موفق نظیر فولاد مبارکه برای پیشتازی 
در بازار رقابت به سرمایه گذاری خطرپذیر می پردازند که در 
این زمینه فعالیت های توسعه ای خوبی را انجام داده است تا 
در نهایت ثمرات خوبی را برای کشور به ارمغان آورد. دهقانی 
فیروزآبادی ادامــه داد: معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 

دانش بنیان ریاست جمهوری متعهد است که با بیش از ۱۰۰ 
ابزار ارزشمند خود از زنجیره ارزش حمایت کند.

 به همین خاطــر از فولاد مبارکــه درخواســت داریم که 
ســرمایه گذاری های خــود را در این زمینــه افزایش دهد 
چرا که این ســرمایه گذاری ها باعث افزایــش امیدواری در 
جامعه می شود. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور اظهار کرد: سرمایه گذاری خطرپذیر باید در 
دانش بنیان ها به معنای واقعی خطرپذیر باشــد و از ســوی 
دیگر شــرکت های دانش بنیــان نیز باید تــلاش کنند تا با 
عرضه فناوری که با استفاده از مغز مولد نیروی دانشی انجام 
می شــود به صنایع کمک کنند. وی ادامه داد: شرکت های 
دانش بنیان به خاطر ارزش آفرینی با سرمایه گذاری داخلی 
توسعه های مورد نیاز خود را انجام می دهند به همین خاطر 
ســرمایه گذاری خطرپذیر برای شــرکت های ضعیف تر و 
همکاری های با شــرکت های قوی تر برای بالندگی بیشتر 

ایران در دستور کار زیست بوم فناوری قرار بگیرد.
 از استراتژی و سیاست های نوآوری فولاد مبارکه در 
جشنواره و نمایشگاه ملی »مسیر زآینده« رونمایی 

شد. 
این استراتژی شــامل نوآوری در فرآیند، محصول، زنجیره 
تامین و کسب و کار اســت. با حضور معاون رئیس جمهور، 
اســتاندار اصفهان و مدیرعامل شــرکت فــولاد مبارکه از 
استراتژی و سیاست های نوآوری فولاد مبارکه در جشنواره 
و نمایشگاه ملی »مسیر زآینده« رونمایی شد. این استراتژی 
شامل نوآوری در فرآیند، محصول، زنجیره تامین و کسب و 

کار است.

شیراز-چراغی     اســتاندار فــارس گفت:در صورت 
سرمایه گذاری دســتگاه های ذی ربط برای ایجاد شهرک 
صنعتی صنایع دریایی کشــور در این استان ما نیز آمادگی 
داریم که ضمن اختصاص زمین مورد نیاز، موانع پیش روی 

احداث این مجموعه را رفع کنیم.
محمد هــادی ایمانیه، در جریان بازدیــد از صنایع دریایی 
شهید صفایی در شــیراز افزود: احداث شــهرک صنعتی 
صنایع دریایی در مســیر اعتماد به دانش و انگیزه جوانان 
کشور انجام می شود که در نهایت به ایستادگی و استقلال 

کشور در این حوزه منجر خواهد شد.
او ادامه داد: اقدامات صورت گرفته پس از انقلاب اسلامی در 
کشور و در تمام عرصه ها حاکی از نوآوری، خلاقیت، ابتکار، 

انگیزه، زحمت، خودباوری و خودکفایی است.
وی، با اشاره به وجود ظرفیت های بالقوه فراوان در مجموعه 
صنایع دریایی شــهید صفایی، از مســئولان دانشــگاه ها 
بویژه دانشگاه صنعتی و دانشگاه شــیراز خواست که ایجاد 
رشــته های مرتبط با صنایعی که در اســتان و شهر شیراز 

وجود دارد را با جدیت پیگیری کنند.
اســتاندار فارس، بــر لــزوم همفکری و همــکاری جهت 
راه اندازی رشته های تحصیلی نیز تاکید کرد و گفت: برخی 
اوقات یک صنعت و هدف، در بین دو یا چند رشــته قرار می 
گیرد که می تــوان برای آنها نیز رشــته های ترکیبی ایجاد 
کرد. ایمانیه، از دانشگاه ها خواست که در عرصه راه اندازی 
رشته های تحصیلی و تاسیس پژوهشکده ها پیشگام شوند 
و مدیریت اســتان نیــز در این زمینه حمایــت و همکاری 

خواهد کرد. وی افــزود: وزارت نفت، وزارت کشــور، امور 
بنادر و سایر دستگاه های مرتبط با این حوزه باید با تشکیل 
جلســه، ضمن بررســی نیازهای کشــور، زمینه ی تحقق 

خواسته ها را فراهم کنند.
استاندار فارس اظهار داشــت: بخش خصوصی نیز آمادگی 

سرمایه گذاری در حوزه صنایع دریایی را دارد.
ایمانیه گفت: ســازمان صمت اســتان با همکاری شرکت 
شــهرکهای صنعتی اقــدام به برپایــی نمایشــگاهی از 
نیازمندی ها و فعالیت های قابل ارائه توســط این مجموعه 
در شــهرک صنعتی و منطقه ویژه اقتصادی شیراز کند تا 
صنعتگران نســبت به تامین ملزومات و امکانات مورد نیاز 

خود از این مجموعه اقدام کنند.
وی اظهار داشت: صنایع دریایی شــیراز می تواند در زمینه 
بورسیه تحصیلی دانشــجویان نیز ورود کرده و تعدادی از 
دانشجویان با اســتعداد مرتبط با فعالیت های خود در بازه 
تحصیلات عالی دانشگاهی را بورســیه کند تا پس از اتمام 

تحصیل، در همین حوزه به کار گرفته شوند.
 استاندار فارس، همچنین در جلسه بررسی راه اندازی مرکز 
تحقیقات و درمان سلول های بنیادی و پزشکی بازساختی 
کشور در شــیراز، از حمایت مدیریت ارشد استان از تحقق 
این مهم خبر داد. ایمانیه افزود: علم پزشــکی در آینده ای 
نزدیک به طرف پزشکی بازساختی خواهد رفت و مهندسی 
بافت، سلول های بنیادین، ژن درمانی، پزشکی تشخیصی 
و علوم اعصاب به شــکل ویژه مورد توجه و اســتفاده قرار 

خواهد گرفت.

فارس اصفهان
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور :

فولاد مبارکه با یک نگاه واقع نگرانه وارد عرصه نوآوری شده است
استاندار فارس: 

از ایجاد شهرک صنعتی صنایع دریایی حمایت می کنیم

مدیرکل منابع طبیعی استان خبر داد؛

وجود ۱۳ نهالستان در 2 منطقه سردسیری و گرم سیری ایلام

وندی ح های جدید با هدف رفاه شهر  اجرای طر
ج  در بودجه ۱۴۰۲ کر

 البرز-مظفری    شــهردار کرج از تعریف طرح های جدید با موضوعیت رفاه 
شــهروندی در بودجه ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: بخشــی از این طرح ها در قالب 

پروژه های ترافیکی و عمرانی تعریف شده است.
مهــرداد کیانی با اشــاره به اینکــه بخشــی از دفترچه بودجه پیشــنهادی 
شــهرداری در ســال ۱۴۰۲ برای تکمیل پروژه های نیمه تمام در نظر گرفته 
شده، گفت: قسمتی از بودجه ســال آینده نیز جهت رفع حداقل نیازهای شهر 
برای نگهداری از آن در قالب پروژه های خدمات شــهری، ترافیکی، لکه گیری 

آسفالت و... تعریف شده است.
شــهردار کرج همچنین بر ضــرورت تســهیل در رفاه شــهروندان به عنوان 
مهمترین اولویت مجموعه مدیریت شهری تأکید کرد و افزود: بر همین اساس 
بخشی از بودجه پیشــنهادی به تعریف پروژه های جدید اختصاص پیدا کرده 
که موضوعیت آن به فضای احداث تقاطع غیر همسطح و پارک های موضوعی 

خاص جهت رفاه شهروندی اختصاص پیدا کرده است.
وی بــا بیان اینکــه احداث ۷ تقاطــع غیر همســطح در بودجه ســال آینده 
پیش بینی شده است، از جمله آن ها به تقاطع غیر همسطح ۴5 متری گلشهر- 
شهید بهشتی، احداث لوپ غیر همسطح شرق به جنوب پل ۱۲ فروردین )سه 
راه گوهردشــت( و احداث اتصال بلوار امام خمینی )باغستان به جاده آتشگاه( 

اشاره کرد.
کیانی افزود: همچنین تقاطعات غیر همســطح بلوار جمهوری-مؤذن، میدان 
جمهوری، شیخ آباد-ریل راه آهن و فلکه اول گوهردشت در بودجه سال آینده 
پیش بینی شده که احداث این تقاطعات با هدف کاهش میزان ترافیک شهر و 

تسهیل در رفاه حال شهروندان از سال آینده کلید می خورد.
شهردار کرج در ادامه به تعریف سه پروژه مطالعاتی در سال آینده اشاره و بیان 
کرد: پروژه های ادامه کمربندی مهرشهر،  دوربرگردان زیرگذر امام زاده حسن 
)ع( با اتوبان )یوترن شمال به شمال بلوار امام زاده حسن )ع( - اتوبان( و تعریض 
زیرگذر خیابان اصلی ترک آباد در مرحله مطالعاتی هستند و در صورت بررسی 

و نتیجه مطلوب، احداث آن در سال آینده آغاز می شود.

 

در جلسه مدیرعامل توزیع برق استان با بانک ها:

 کنتورهای برق بانک های استان کرمانشاه
 هوشمند می شوند

 کرمانشاه -حســنافخارزاده نشســت مدیرعامل و معاونین و مدیران 
شــرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشــاه با مدیران بانک های این استان با 
هدف هوشمندســازی کنتورهای برق کلیه بانک های استان کرمانشاه برگزار 

شد.
 مهندس مرادی مدیرعامل این شــرکت ضمن ارائه گزارشی در خصوص نحوه 
خدمات دهی و پروژه های شــرکت، گفت: پیک تابســتان امسال ما حدود ۷۰ 

هزار مگاوات بوده است.
مهندس مرادی با اشــاره به ارزان بودن مبلغ برق مصرفی مشــترکین، بر لزوم 
صرفه جویی انرژی برق به خصوص در تابستان ســال آینده تاکید کرد و گفت: 
مدیریت مصرف هوشــمند، یکی از راه های برون رفت چالش های پیش روی 
صنعت برق اســت و با رویت پذیــری و کنترل پذیری مشــترکین بخش های 

مختلف، گام اساسی برای مدیریت پیک بار در تابستان برداشته می شود.
وی با اشاره به نقش موثر بانک ها و ادارات در زمینه مدیریت مصرف برق، اظهار 
کرد: با کنترل پذیرکردن مشــترکین از راه دور، قابلیــت اعمال محدودیت بار 
مصرفی برای مشــترکین پر مصرف در ایام پیک فراهم می شــود که می تواند 
کمک بســزایی به پایداری شــبکه و عدم قطع برق سایر مشــترکین بالاخص 

مشترکین اداری و خانگی داشته باشد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه با درخواست همکاری از 
نمایندگان بانک ها، افزود: مدیریت بار شبکه به شیوه های نوین و به روز در کل 
صنعت برق مورد تاکید و اجرا قرار گرفته اســت که از جمله مهمترین آنها می 
توان به هوشمندسازی لوازم اندازه گیری، برقراری مشوق های مدیریت مصرف 

و عادلانه سازی یارانه های بخش انرژی اشاره کرد.
در پایان این نشســت، نمایندگان بانک های حاضر درجلســه سوالات خود را 
مطرح کردند و معاون فروش و خدمات مشــترکین نیز به ابهامات و ســوالات 

مطرح شده پاسخ داد.
گفتنی اســت، طرح فراسامانه هوشــمند اندازه گیری و مدیریت انرژی )فهام( 
یکی از پروژه های ملی و مهم صنعت برق و به عنوان اولین و زیربنایی ترین قدم 

در زمینه هوشمندسازی سیستم قدرت به شمار می رود.

 

ح صنعتی  صدور جواز برای  هزار و ۹۵۰ طر
 در کردستان

سنندج-فاطمه ملایی مدیرکل صنعــت، معدن و تجارت کردستان گفت: 
از ابتدای سال جاری برای یک هزار و 95۰ طرح صنعتی جواز تاسیس در سطح 

استان صادر شده است.
بختیار خلیقی با بیان اینکه در صورت بهره بــرداری از هزار و 95۰ طرح صنعتی 
پیش بینی اشــتغالزایی ۳۰ هزار و ۷9۳ نفر شده اســت، گفت: میزان سرمایه 

گذاری لازم برای بهره برداری از این طرح ها، ۶۸۷ هزار میلیارد ریال است.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کردســتان اظهار کرد: انتظار می رود با اجرایی 
کردن این طرح های صنعتی در حوزه اشــتغال استان شاهد رونق و توسعه همه 

جانبه باشیم.
او افزود: مهمترین طرح های صنعتی که مد نظر است شامل ورق اسلب فولادی 
در قروه، آهن اسفنجی در بیجار، آهن اسفنجی در ســقز و گنله آهن صبا نوردر 

بیجار است.
خلیقی ادامه داد: همچنین گندله فولاد کاوان، فروســیلیکو منگنزو برسم لعل 
در قروه و اسلب سرامیکی کاشی کســری در دهگلان از دیگر طرح های صنعتی 

استان است.
او همچنین به شــمش طلای کردســتان اشــاره کرد و یادآور شــد: این طرح 
با ســرمایه گذاری شســتا کلنگ زنی آن شــکل گرفته و با آغاز به کار آن بستر 

اشتغالزایی ۳5۰ نفر در شهرستان سقز شکل می گیرد.
مدیر کل صنعــت، معدن و تجارت کردســتان گفت: در حــال حاضر در حوزه 

صنعت ۱۰۰۷ واحد صنعتی داریم که موفق به اخذ پروانه بهره برداری شده اند.
خلیقی اظهار کرد: اشتغالزایی اسمی این تعداد واحد صنعتی ۱9 هزار و ۶5۰ نفر 
است و ســرمایه گذاری که تا کنون در این واحد های تولیدی شکل گرفته است 

۴۴ هزار و 9۴ میلیارد ریال است.
او افزود: از ۱۰۰۷ واحد صنعتی ۶۴۴ واحد فعال، ۱۶5 غیر فعال و ۱9۸ واحد هم 

به صورت نیمه فعال است.
 

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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سید ضیاء ایمانی خبر داد
استمرارروندپرشتابپرداختوامهای
قرضالحسنهدربانکصادراتایران

مدیرعامل بانــک صادرات ایــران با تاکید بــر اینکه روند پر شــتاب 
پرداخت وام هــای قرض الحســنه و حمایتی در بانک صــادرات ایران 
بدون محدودیت ادامــه دارد، از پرداخت بیش از ۲۹۰ هــزار فقره وام 
قرض الحســنه و حمایتی به ارزش بیــش از ۲۶۷ هــزار میلیارد ریال 
طی11ماهه سال 1۴۰1  به مردم در اقصی نقاط کشور خبر داد و  افزود: 
میزان وام های پرداخت شــده در برخی سرفصل ها بیش از 1۰۰ درصد 
سهیمه های ابلاغی اســت که این میزان در میان شبکه بانکی موفقیت 

ممتازی را نصیب بانک کرده است.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، ســید ضیاء ایمانی تاکید 
کرد: حمایت از اقشار مختلف مردم و کمک به بهبود معیشت و گسترش 
اشــتغال توســط بانک صادرات ایران یکی از مهمترین مأموریت های 
این بانک در عمل به مســئولیت های اجتماعی اســت و پرداخت این 
تسهیلات بدون محدودیت همچنان بیش از سهمیه های ابلاغی ادامه 

دارد.
 وی افــزود: در 11 ماه ابتدایی ســال جــاری این بانــک ۲۵1 هزار و 
1۲۶ فقره وام قرض الحســنه به ارزش ۲1۲ هــزار و 3۷۴ میلیارد ریال 
در بخش هــای؛ ازدواج و تهیه جهیزیه،  اشــتغالزایی کمیته امداد امام 
خمینی )ره(، سازمان بهزیستی، اشــتغال زایی در اختیار استانداری ها 
)بنیاد برکت، بنیاد شهید و امور ایثارگران و ...(، وام فرزند آوری، ودیعه 
مسکن کمیته امداد و ســازمان بهزیستی، توسعه اشــتغال زندانیان، 
بیماران صعب العلاج، ایجاد نیروگاه خورشیدی و سایر موارد پرداخت 

کرده است.
مدیرعامل بانک صادرات ایران با اشــاره به نقــش مددجویان کمیته 
امداد امام خمینی )ره(  در اشــتغال آفرینی، گفــت: به منظور حمایت 
از ایجاد اشــتغال در 11 ماه نخســت ســال جاری با پرداخت 1۰ هزار 
و 1۷۶ فقره وام قرض الحســنه اشــتغال زایی به ارزش بالغ بر ۸هزار و 
۷3۴ میلیارد ریال به معرفی شــدگان کمیته امــداد امام خمینی )ره( 
توســط بانک پرداخت شده اســت. مددجویان این کمیته همچنین 3 
هزار و ۵1۶ فقره وام ودیعه مســکن به ارزش بالغ بر هزار و 3۵۹ میلیارد 
ریال از بانک صادرات ایــران دریافت کرده انــد و در هر دو بخش 1۰۰ 
درصد سهمیه به شعب ابلاغ شــده که پرداخت این وام همچنان بدون 

محدودیت و با جدیت در دستور کار است.
ســید ضیاء ایمانــی تاکید کــرد: مددجویان ســازمان بهزیســتی و 
اشتغالزایی های این سازمان نیز طی همین مدت از ۲ هزار و ۷1۸ فقره 
وام قرض الحســنه به ارزش بالغ بر ۲ هزار و 311 میلیارد ریال بهره مند 
شــده و به 13۶۰ نفر از مددجویان آنها نیز وام ودیعه مســکن به ارزش 

بیش از ۸1۵ میلیارد ریال پرداخت شده است.
وی در توضیــح اهتمام ویــژه بانک صــادرات ایران بــه پرداخت وام 
قرض الحســنه ازدواج و تهیه جهیزیه، تصریح کرد: با وجود عبور سقف 
پرداخت وام ازدواج و تهیه جهیزیه از میزان 1۰۰ درصد سهمیه ابلاغی 
بانک مرکزی برای بانک صادرات ایران در ماه های گذشــته، تنها ظرف 
روز اول اسفند ماه سال جاری، بیش از 1۹۰۰ فقره وام ازدواج به ارزش 
بیش از ۲۷۰۰ میلیارد ریال به متقاضیان پرداخت شــد که در مجموع 
تعداد وام ازدواج پرداخت شده این بانک در سال 1۴۰1 به مجموع 11۴ 
هزار و ۸3۵ فقره به ارزش بالغ بر 1۵۶ هزار و ۷۲۶ میلیارد ریال رســید 
که نسبت به ســهمیه ابلاغی 1۴۹ هزار و ۸1۲ هزار ریالی بانک در سال 

جاری، رشد حدود 1۰۵ درصدی را رقم زده است.
مدیرعامل بانک صادرات ایران افزود: این بانک در11 ماهه همین سال 
3۷ هزار و ۷31 فقره تسهیلات عادی در بخش های ودیعه مسکن اقدام 
ملی مسکن، مسکن ایثارگران، نوســازی و بهسازی مسکن روستایی، 
بازرگانی دولتی و تعاون روســتایی، حمایت از توزیــع عادلانه یارانه ها 
و تامین کالاهای اساســی و طرح های زیربنایی مــاده ۵۶  به ارزش ۵1 
هزار و ۹۲۷ میلیارد ریال پرداخت کرده که در مجموع ۲۹۰ هزار و ۷۵۷ 
فقره وام قرض الحسنه و تسهیلات حمایتی به ارزش ۲۶۷ هزار میلیارد 
ریال به متقاضیان اقصی نقاط کشور پرداخت شده است. علاوه بر این،  
بانک به منظور حمایت از صنایع داروسازی کشور حدود ۶ هزار میلیارد 

ریال تسهیلات حمایتی پرداخت کرده است.

پنجاهمینسالگردتأسیسانجمنحسابداران
خبرهایرانباحمایتبانکسینابرگزارشد

پنجاهمین سالگرد تشکیل انجمن حســابداران خبره ایران با حمایت 
بانک ســینا روز چهارشــنبه در محل مرکز همایش های خلیج فارس 

برگزار شد.
در این مراسم که با حضور جمعی از اعضای انجمن و مهمان های مدعو 
از انجمن های علمی و حرفه ای از نهادهای حسابداری ایران برگزار شد، 
کاظم وادی زاده، رییس شورای عالی انجمن حســابداران خبره ایران 
ضمن خیر مقدم به مهمانان گفت: سال 13۵1 بزرگانی از حسابداران و 
حسابرسان حرفه ای با همه مشکلات وقت، کنار هم آمدند و این انجمن 
را تأسیس کردند؛ بزرگانی که از دانش، تجربه و توانمندی های شایسته 
برخوردار بوده  و با تلاش های بی وقفه در ابعــاد مختلف با تمام توان به 

توسعه و پیشرفت این انجمن همت گماردند.
وی افزود: امــروز حدود 1۴هزار نفر حســابدار و ۷۰۰ نفر حســابرس 

مستقل داریم و جشن ۵۰ سالگی انجمن را جشن می گیریم.
وادی زاده با اشاره به لزوم جانشــین پروری شایسته در انجمن گفت: به 
منظور اجرای اصول راهبردی در بدنه انجمن، ارتقای ســلامت مالی، 
شفافیت اطلاعات و نیز اجرای سیاست های کلی انجمن، نیاز به جامعه 

حسابرسی حرفه ای به شدت محسوس است.
رییس شورای انجمن حســابداران خبره ایران تصریح کرد: بعد از ۵۰ 
سال افت وخیز توانسته ایم بر اعتلای حرفه و توسعه عملکرد حرفه ای، 

تأثیرگذار باشیم.
اسما رسموکی، رییس فدراســیون بین المللی حسابداران )ایفک( نیز 
در پیامی تصویری پنجاه ســالگی انجمن را تبریک گفت و بر توسعه و 

اعتلای حرفه حسابدار و حسابرس تأکید کرد.

طرحبخشودگیجرائمدیرکردوام
بانکقرضالحسنهمهرایرانتمدیدشد

طرح بخشودگی جرائم دیرکرد وام که از سوی بانک قرض الحسنه مهر 
ایران آغاز شده بود، تا 1۶ اسفند تمدید شد.

به گــزارش روابط عمومی و امور مشــتریان بانک قرض الحســنه مهر 
ایران، به مناسبت اعیاد شعبانیه و ولادت با سعادت حضرت قائم عجل 
الله تعالی فرجه الشــریف، طرح بخشــودگی جرائم دیرکرد وام بانک 

قرض الحسنه مهر ایران تا 1۶ اسفند تمدید شد.
مشــتریانی که بدهی آن ها در ســرفصل مطالبات غیرجاری اســت و 
تا کنون نســبت به تســویه آن اقدام نکرده اند، در صورت واریز اصل و 
کارمزد وام به صورت یک جا و تسویه کامل بدهی تا 1۶ اسفند، مشمول 
بخشــودگی جرائم دیرکرد بازپرداخت وام خواهند شد. هدف از اجرای 

این طرح تشویق مشتریان بدهکار به پرداخت بدهی خود است.
بانک قرض الحســنه مهــر ایــران اراده ای جدی به وصــول مطالبات 
غیرجاری و تخصیص آن به پرداخت مجدد وام قرض الحسنه دارد تا به 
این صورت از اشــتغال و تولید حمایت کرده و نیازهای ضروری مردم را 
رفع کند. در حال حاضر آمار مطالبــات غیرجاری این بانک کمتر از نیم 
درصد وام پرداختی اســت و در این زمینه رتبه نخست نظام بانکی را به 

خود اختصاص داده است.

وزیر نفت اعلام کرد
عرضهارزهلدینگهایبزرگدرمرکز

مبادلهارزی
وزیر نفت گفت: همه ارز حاصل از صادرات شــرکت های پتروشیمی و 

پالایشی در مرکز مبادله ارزی عرضه خواهد شد.
 به نقل از وزارت نفت، جواد اوجی در نشســت ویژه بــا حضور مدیران 
هلدینگ هــای بزرگ پتروشــیمی و پالایشــی در وزارت نفت، ضمن 
تأکید بر اهمیت اجرای کامل سیاســت های ارزی دولــت اظهار کرد: 
همه ارکان دولت موظف به حمایت از بســته جدید سیاست های ارزی 
دولت و اجرای دقیق آن هستند.وی با اشــاره به اینکه بخش بزرگی از 
ارز صادرات در واقع ارز حاصل از مواد پتروشــیمی و نفتی است، افزود: 
همه ارز حاصل از صادرات شــرکت های پتروشیمی و پالایشی در مرکز 
مبادله ارزی عرضه خواهد شــد، کما اینکه این شــرکت ها پیش از این 
نیز بیشــترین عرضه کننده ارز در ســامانه نیما بوده اند و عملکرد قابل 
قبولی در بازگشت ارز حاصل از صادرات و تزریق آن به بازار برای پوشش 
نیازهای ارزی کشور داشته اند.وزیر نفت تصریح کرد: از این پس نیز این 
شــرکت ها و هلدینگ ها مکلف به عرضه ارز صادراتی در سامانه مبادله 
ارزی بانــک مرکزی هســتند و انتظار می رود مانند گذشــته عملکرد 

مطلوبی همسو با سیاست های کلان ارزی دولت داشته باشند.
در این نشســت که با حضور هلدینگ های بــزرگ و اصلی صادرکننده 
محصولات پتروشــیمی و پالایشی برگزار شــد، سیاست قطعی دولت 
مبنی بر بازگشــت ارز حاصل از صادرات و عرضــه آن در مرکز مبادله 

ارزی مورد تأکید قرار گرفت.

سخنگوی ساتبا:
برقتولیدیپنلهایخورشیدیتا۱۶برابرقیمت

برقخریداریمیشود
 ســخنگوی ســازمان انرژی هــای تجدیدپذیــر و بهــره وری برق با 
اشــاره به افزایش نرخ خرید تضمینی برق نیروگاه های خورشــیدی 
مقیاس کوچک، گفــت: افراد می توانند برق تولیدی توســط پنل های 
خورشــیدی را حداقل 1۵ تا 1۶ برابــر قیمت برقی کــه از وزارت نیرو 
خریداری می کنند به سازمان انرژی های تجدیدپذیر بفروشند.»جعفر 
محمدنژاد ســیگارودی« افزود: این امر جزو سیاســت های تشویقی 

وزارت نیرو برای توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر محسوب می شود.
وی درباره طرح تشــویقی وزارت نیــرو برای توســعه ظرفیت تولید 
انرژی های تجدیدپذیر در کشور، ادامه داد: موضوع توسعه نیروگاه های 
خورشیدی مقیاس کوچک که می تواند در پشت بام خانه ها، سوله ها یا 
مرکز تولیدی در شــهرک های صنعتی نصب شــود در سال گذشته در 

برنامه حمایتی و توسعه ای ساتبا بوده است.
سخنگوی ســاتبا خاطرنشــان کرد: امســال و در پی مصوبه و ابلاغیه 
وزیر نیرو، نــرخ خرید تضمینی برق نیروگاه های خورشــیدی مقیاس 
کوچک تا ۲۰ کیلووات از 1۴۵۰ تومان به ازای هر کیلووات ســاعت به 
1۷۵۰ تومان افزایش یافت و چنانچه این میزان از ۲۰ کیلووات به ۲۰۰ 
کیلووات افزایش یابد، نرخ خرید تضمینی آن از 1۲۰۰ تومان به 1۶۵۰ 

تومان به ازای هر کیلووات ساعت افزایش خواهد یافت.

وی ادامه داد: امــکان عقد قرارداد خرید تضمینی ۲۰ســاله برق، برای 
توســعه نیروگاه های خورشیدی در شــهرک های صنعتی روی سقف 
سوله ها، زمین های در اختیار شرکت ها یا مراکز تولیدی و نیز زمین های 
شــخصی که کاربری  های دیگری ندارد از ۲۰۰ کیلووات تا 3 مگاوات با 
نرخ 1۶۵۰ به ازای هر کیلووات ساعت با سازمان ساتبا فراهم شده است.

محمدنژاد سیگارودی خاطرنشــان کرد: همه مردم در چنین شرایطی 
این امکان را دارند در صــورت تمایل و دارا بودن شــرایط مورد نیاز در 
این مدل توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر مشارکت داشته باشند؛ البته 
خانواده ها یا مراکز صنعتی که برق تولید می کنند اجباری ندارند برقی 
را که تولید می کنند خودشــان مصرف کنند؛ این امر می تواند جذابیت 
ســرمایه گذاری را برای افراد افزایــش دهد.به گفتــه مدیرکل دفتر 
توسعه سامانه های مقیاس کوچک ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و 
بهره وری برق ایران، بررسی های فنی و اقتصادی صورت گرفته در این 
رابطه گویای این امر اســت که مشــارکت افراد در این زمینه می تواند 
برای آن ها با منافع اقتصادی همراه باشد.وی افزود: خانواده های ساکن 
در آپارتمان ها بر اساس توافق، می توانند نیروگاه های خورشیدی را به 
صورت تجمیعی نصب کنند و مشــارکت، مشــاعات و حقوق حاکم بر 
آپارتمان نشــینی باید توسط خود ســاکنان پیگیری و به توافق برسد؛ 
در این زمینه کارشناسان فنی در شــرکت توزیع برق در تهران و سایر 
استان ها آماده ارائه مشــاوره های تلفنی و حضوری هستند.محمد نژاد 
ســیگارودی گفت: وب سایت همه شــرکت های توزیع برق بخشی به 
عنوان نیروگاه خورشیدی ایجاد شــده است و از طریق سامانه مهرسان 
)ســامانه ملی خرید تضمینی برق از نیروگاه خورشــیدی(، این امکان 
برای همه شهروندان وجود خواهد داشت تا با ورود به این سامانه و ارائه 

مشخصات لازم درخواست های خود را ثبت کنند.
مدیرکل دفتر توسعه ســامانه های مقیاس کوچک سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران افزود: ذیل تمام شــرکت های توزیع 
برق کشــور پیمانکاران تأیید صلاحیت شــده معرفی شــده اند، این 
پیمانکاران علاوه بــر قابلیت تامین تجهیزات، امــکان اجرای پروژه را 

نیز دارند.

کاهش۲۰میلیونلیتریمصرفبنزینتنها
بایکتصمیم

رئیس انجمن صنفی ســی ان جی گفت: با توســعه صنعت سی ان جی 
می توان میزان مصرف بنزین را روزانه تا ۲۰ میلیون لیتر کاهش داد، اما 

متاسفانه تصمیم جدی در این راستا صورت نمی گیرد.
محســن جوهری، با تاکید بر اینکه تا کنون هیــچ تقاضایی از صنعت 
سی ان جی برای کمک به بهینه سازی مصرف بنزین نشده است، تصریح 
کرد: این در حالی اســت که صنعت ســی ان جی می توانــد در کاهش 
مصرف بنزین کمک شــایانی داشته باشــد.وی با بیان اینکه اگر دولت 
تقاضای توسعه صنعت سی ان جی را داشته باشد در کوتاه مدت می توان 
این امر را محقق کرد، اما باید توجه داشــت که مشــکل اصلی کمبود 
خودروهای دوگانه سوز اســت، اظهار کرد: اگر بتوان تعداد خودروهای 
دوگانه ســوز را افزایش داد و از طرفی دیگر با ایجاد ساز و کاری تقاضا در 

این عرصه را افزایش دهیم، بی شک جایگزینی اتفاق می افتد.
به گفته رئیــس انجمن صنفی ســی ان جی خودروهای دوگانه ســوز 
درصورتی که  افراد به جایگاه ســی ان جی دسترســی داشــته باشند 
بیشتر تمایل به اســتفاده از ســی ان جی دارند، در برخی کلان شهرها 
تعداد جایگاه ها کم و نیاز به احداث جایگاه جدید اســت اما در بسیاری 
از شهرســتان ها بین ۵۰ تا ۷۰ درصد ظرفیت جایگاه ها خالی اســت و 

مشکل انتظار برای سوختگیری را ندارند.
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

 معاون بانک مرکزی:

مردمنگراننباشند،چکهایقدیمینقدمیشوند

خریدار  معــاون بانک مرکزی اظهار داشــت: 
مردم نگران مبالغ چک های قبل از چک صیادی 
نباشند و مشکلی برای چک هایی صادر شده پیش 
نمی آید. اما پس از مدتی محدودیت هایی اعمال 
خواهد شد مبنی بر اینکه چک های قدیمی صادر 
شــده تنها در بانکی که مربوط به آن چک است، 

نقد می شود.
مهران محرمیان  دربــاره آخرین تصمیمات برای 
چک های قدیمی و احتمال حذف آنها از شــبکه 
بانکی و قطع خدمات به آنها اظهار داشــت: مردم 
می توانند از چک های صادر شــده قدیمی قبل از 
چک صیادی اســتفاده کننده و اینگونه نخواهد 

بود که این چک های صادر شده باطل شوند. 
وی با تاکید بــر اینکه مردم نگران نباشــند و 
چک های قدیمی صادر شــده نقد می شوند، 
ادامه داد: مردم نگران مبالــغ چک های قبل 
از چک صیــادی نباشــند و مشــکلی برای 

چک هایی صادر شــده پیش نمی آید. اما پس 
از مدتی محدودیت هایی اعمال خواهد شــد 
مبنی بر اینکه چک های قدیمی صادر شــده 
تنها در بانکی که مربوط به آن چک است، نقد 

می شود. 
طبق برنامه ریزی های انجام شــده از شهریور ماه 
سال آینده به اجرا می رسد و طبق این برنامه ارائه 
خدمات به چک های قبل از چک صیادی در شعب 
محدودتری انجام می شــود. هر چنــد الان این 
چک های در هر شعبه و هر بانکی نقد می شوند اما 
بعد از شهریور ماه ســال آینده این روند محدودتر 

می شود.
معــاون فنی بانــک مرکزی گفــت: دیگر قرار 
نیســت چک های کاغذی بــه متقاضیان ارائه 
شــود البته همچنان چک های صیــادی داده 
می شــود اما به تدریج ارائــه چک های کاغذی 
محدود می شود و به سمت فراگیری چک های 

الکترونیکی پیش می رویم. 
محرمیان تاکید کرد: تعــداد بانک های که امکان 
ارائه خدمات به چک های دیجیتــال را دارند در 
حال افزایش هســتند. تمام موضوعــات قانونی 
که در چک کاغذی ارایه و انجام می شــد در چک 
الکترونیکی و دیجیتال هم به اجرا در می آید اما با 
این تفاوت که عملا بخش قابل توجهی از فرایندها 
غیرحضوری و بــدون نیاز به مراجعه به شــعب 
بانکی انجام خواهد شــد و هر بانکی که به سامانه 
مورد نظر متصل شــود امکان ارایه این خدمات و 
ارائه دســته چک دیجیتال را به مشتریان خواهد 

داشت.
معاون فنی بانک مرکزی با اشــاره به خصوصیات 
متفاوت چک هــای الکترونیک اظهار داشــت: 
چک هر فــرد یک رنگ اختصاص داده می شــود 
که براســاس آن تا حدودی وضعیت اعتباری فرد 

مشخص شود.

ملت

شرکت تامین سرمایه بانک ملت 
به اشــخاص حقوقــی، خدمت 
سبدگردانی اختصاصی ارائه می 

دهد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی 
بانک ملت، در ســال های اخیر، 
اختصاصی  موضوع سبدگردانی 
و مدیریت دارایی های ســرمایه 
گذاران در بازار سرمایه به صورت 
اختصاصــی و با توجــه به میزان 
ریســک پذیری آنان، موردتوجه 
قــرار گرفته اســت و بخشــی از 
سرمایه گذاران حقوقی متناسب 
با سطح ریسک پذیری موردنظر 
خود، متمایل به سپردن مدیریت 
سرمایۀ خود به تیم حرفه ای برای 

بهره مندی از مدیریتی 
چابک تر  هســتند که 
برای این افراد دریافت 
این خدمات از شرکت 
های حرفه ای همچون 
شــرکت هــای تأمین 
ســرمایه مطلوب تر و 

مطمئن تر خواهد بود.
بر اســاس این گزارش، با توجه به 
وجود ابزارهای سرمایه گذاری با 
سطوح ریسک متفاوت در تامین 
ســرمایۀ بانک ملت و همچنین 
امکان ارائه گزارش های تحلیلی 
بر اساس اطلاعات به روز، خدمت 
ســبدگردانی اختصاصــی این 
شــرکت، خدمتــی ویــژه برای 

خواهد  سرمایه گذاران 
در ســبدگردانی  بود. 
تیــم  اختصاصــی، 
تامیــن  تخصصــی 
ســرمایه بانــک ملت، 
و  خریــد  مســؤلیت 
فروش ســهام و سایر 
اوراق بهادار را برای سرمایه گذار 
حقوقی قبول می کند و بر اساس 
نتایج حاصل از پرسشنامه ریسک 
و پس از برگزاری جلسه حضوری 
و دریافت نظرات ســرمایه گذار، 
بــر اســاس اهــداف و میــزان 
ریســک پذیری وی، استراتژی 
سرمایه گذاری را مشخص کرده 

و مدیریت سبد را آغاز می کند.

شایان ذکر است، سرمایه گذاری 
این ســبدها محدود به ســهام و 
اوراق بهادار با درآمد ثابت نبوده 
و با توجه به سطح  ریسک پذیری 
ســرمایه گذار و بنا به تحلیل  تیم 
ســبدگردان، روی اوراق بهادار 
مبتنی بر کالا از جملــه طلا نیز 

انجام خواهد شد. 
بر این اســاس، میــزان حداقل 
ســرمایه گذاری مورد نیاز برای 
شــروع فرآینــد ســبدگردانی 
اختصاصــی  مبلــغ  ۲۰ میلیارد 
تومــان خواهــد بود و قــرارداد 
ســبدگردانی اختصاصــی بــه 
صورت یک ســاله منعقد خواهد 

شد.

خدماتسبدگردانیاختصاصیتأمینسرمایهبانکملتبرایاشخاصحقوقی

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک 1۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶1۷۷۰

 آگهی مناقصه عمومي یک مرحله اي 

روابط عمومی شركت توزیع نیروي برق مازندران – اداره مناقصات

شناسه آگهی: 1457876

نوبت اول
شرکت توزیع برق مازندران در نظر دارد از بین پیمانکاران دارای گواهی نامه معتبر پیمانکاری در رشته ی نیرو پروژه های سیم به کابل خودنگهدار به شرح ذیل را واگذار نماید :

1-نام مناقصه گزار : شركت توزیع نیروي برق مازندران 

مبلغ تضمین )ریال(مبلغ برآوردی )ریال(نام امور برقشرح مناقصهشماره مناقصهردیف

8.958.814.249896.000.000جنوب بابلپروژه جایگزینی سیم به کابل به روش خط سرد بخش بخش بابلکنار370 ع 11401

8.781.375.828879.000.000شرق آملپروژه سیم به کابل به روش خط سرد  فاز 3712 ع 21401

8.221.140.411823.000.000نکاپروژه سیم به کابل به روش خط سرد  فاز 2 372 ع 31401

7.696.823.540770.000.000بابلسرپروژه تبدیل سیم به کابل خودنگهدار به روش خط سرد  فاز 4 373 ع 41401

7.587.727.135759.000.000فریدونکنارپروژه جایگزینی سیم مس به کابل خودنگهدار به روش خط سرد  مرحله 2 374 ع 51401

7.438.768.121744.000.000بابلسرپروژه سیم به کابل خودنگهدار به روش خط سرد  فاز 3 سال 3751401 ع 61401

6.927.563.410693.000.000غرب آملپروژه جایگزینی شبکه سیم مسی به کابل خودنگهدار به روش خط سرد  فاز3761 ع 71401

6.270.832.374628.000.000میاندرودپروژه سیم به کابل مرحله اول به روش خط سرد  377 ع 81401

4.819.902.644482.000.000غرب املپروژه جایگزینی سیم به کابل فاز 3 به روش خط سرد  378 ع 91401

4.324.818.000433.000.000جنوب ساریجایگزینی سیم به کابل خودنگهدار به روش خط سرد  فاز 1 379 ع 101401

1- تضمین شرکت در مناقصه قابل قبول کارفرما  برابرآئین نامه تضمین شرکتهای توزیع می باشد.
2- اینشرکت از پذیرش چک شخصی، ارائه وجه نقد و...تحت عنوان تضمین شرکت در مناقصه خودداری خواهد نمود .

3- به پیشنهادهای فاقد امضاء مجاز ، مشروط ، مخدوش ، فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر و پیشنهاداتی که بعد از انقضای مدت مقرر در این فرآخوان واصل شود مطلقاً ترتیب اثرداده 
نخواهد شد. 4- سایر شرایط و اطلاعات در اسناد مناقصه درج شده است . 5- تامین منابع از محل اعتبار داخلی است.

مورخ  شنبه  روز   لغایت   1401/12/08 تاریخ  دوشنبه  روز  از    : اسناد  فروش  زمان   –  2
1401/12/13

3- محل دریافت اسناد : سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس setadiran.ir - سامانه 
مناقصه

4- مبلغ فروش اسناد: مبلغ 545.000 ریال به حساب جام شماره 5240332412 بانك ملت 
شعبه امیرمازندراني ساري ) پرداخت از طریق درگاه اینترنتی (

5- مهلت بارگذاری اسناد:
آدرس  به  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  در  مناقصه  )الف-ب-ج(:  اسناد  بارگذاری  مهلت  الف(   

Stadiran.ir، حداکثر تا ساعت 19روز سه شنبه مورخه 1401/12/23 میباشد.
ب( زمان تحویل اسناد فیزیکی پاکت )الف(: حداکثر تا ساعت 9 روز چهارشنبه مورخه 1401/12/24 

می باشد.
6- زمان گشایش پاکات )الف-ب-ج( : ساعت 10 روز چهارشنبه مورخه 1401/12/24 

انجام می گیرد. 

7- محل تحویل اسناد مناقصه: اسناد می بایست در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به 
صورت اسکن بارگذاری گردد.

تبصره: فقط پاکت الف که محتوی اصل ضمانتنامه شرکت در مناقصه می باشد، به آدرس ساري ، بلوار 
... امور تداركات شركت توزیع برق استان مازندران تحویل گردد.1-7(   ا  خزر ، بعد از خیابان حزب 

شرایط مناقصه گران : الف - داشتن شخصیت حقوقی                 
ب- داشتن ظرفیت خالی در رشته مورد نظر 

پ- ارائه تصویر گواهینامه معتبر تائید صلاحیت )رتبه( نیرو                    
 ج – ارائه گواهینامه معتبر ایمنی از اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی

8-  محل بازگشایي اسناد مناقصه : ساري ، بلوار خزر ، بعد از خیابان حزب ا ... امور تداركات 
شركت توزیع برق استان مازندران

9 – نشانی کسب اطلاعات بیشتر:    
            setadiran.ir الف- سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس

     Tender.Tavanir.org.ir  ب-   سایت معاملات توانیر به آدرس  
ج- شماره تلفن 33405121-011 امور تداركات -  اداره مناقصات


